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Europese bti 
or 29 maart 

bespreking, blz. 1216 
de heren 0. Van 

Broed, verslaggever, H. Van Wam-
beke, Minister-P. Deprez, 

bespreking, 

Voorstel van decreet van de heer P. Brey-
ne c.s. houdende aanpassing van de rege- 
ling voor de toe 	van subsidievoor- 
schotten voor de 	en volwassenen- 

(1986-1987)-Nrs. 

besPg-ekinil'iseer Bomans, 
slaggever, mevrouw 	Mees, de 
ren L. Dieridoti 7. Breyne, Minister  
P. Dewael 

Artikelsgewijze bespreidag, 61z. 1222 
- 

Interpellaties (1Ft.v.0. art; 61) 
Interpellatie van de beer W. Desaeyere  
tot de heer 	Voorzitter van de 
Vlaamse 
nister van 	 Werkérelner- 
held, tot de beer P.1,0nel, 	n- 
schapsminister van Colloar, en tot de heer 
T. Kelchtermans, Gemeensehapiminist• er  
van Onderwijs en Vorming, over het ge- 
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Inhoud
Nr. 27 Donderdag 2 april 1987

Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1205

Onderzoek naar de taalgroep
Verdaging, blz. 1205

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1205

Verslag
Indiening, blz. 1205

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 1205

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1205

Sprekers : de heer J. Van Elewyck,
Minister J. Pede, de heren H. Schiltz,
J. De Seranno

Dringende vragen (R.v.O. art. 66.5)
Dringende vraag van de heer H. Schiltz
tot de heer P. Deprez, Gemeenschapsmi-
nister  van Externe Betrekkingen, over het
belemmeren van de verspreiding van de
brochure ,,Vlaanderen”  in het buitenland,
blz. 1206
Dringende vraag van de heer W. Luyten
tot de heer P. Dewael, Gemeenschapsmi-
nister  van Cultuur, over het jubileumfeest
van het ANZ en de houding van de BRT
ter zake, blz. 1207

Motie van orde
Coördinatie werkzaamheden van de Raad
met de Wetgevende Kamers, blz. 1208

Spreker : de heer H. Schiltz

Vragen (R.v.O. art. 66)
Vraag van de heer N. De Batselier tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenscha sminister
van Economie en Werkgelegenrleid, over
de moeilijkheden in het textiel- en metaal-
bedrijf Manta te Waasmunster, blz. 1208
Vraag van de heer W. Cortois tot de heer
G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
Economie en Werkgelegenheid, over de
mogelijke verdwijning van het voedings-
bedrijf Delacre te Vilvoorde, blz. 1209
Vraag van de heer H. Schiltz tot de heer
G. Geens, Voorzitter van de Vlaamse
Executieve, Gemeenschapsminister van
Economie en Werkgelegenheid, over de
betrokkenheid van de Vlaamse Gemeen-
schap bij de onderhandelingen over de
waterverdragen met Nederland, blz. 1210
Vraag van de heer L. Dhoore tot de heer
P. Akkermans, Gemeenschapsminister
van Huisvesting, over de leningen tegen
verminderde intrest aan mijnwerkers,
blz. 1210
Vraag van de heer J. Gabriels tot de heer
P. Akkermans, Gemeenschapsminister
van Huisvesting, over de renteverminde-
ring voor leningen aan mijnwerkers, blz.
1210
Vraag van de heer G. Moens tot de heer

J. Lenssens, Gemeenschapsminister van
Volksgezondheid en Leefmilieu, over de
voorwaarden tot subsidiërin  van de sa-
menwerkingsinitiatieven op e eerste lijn,cf
blz. 1211
Vraag van de heer W. Van Durme tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van Volksgezondheid en Leefmilieu, over
waterverontreiniging te Eeklo en het op-
treden van OVAM ter zake, blz. 1212
Vraag van de heer L. Dhoore tot de heer
T. Kelchtermans. Gemeenschapsminister
van Onderwijs en Vorming, over de nood
aan een pedagogisch-didactisch centrum
voor onderwijs aan migrantenkinderen.
blz. 1212
Vraag van de heer J. Bosmans tot de heer
P. Deprez. Gemeenschapsminister van
Externe Betrekkin
den van door het k!

en, over het versprei-
abinet van de Minister

uitgegeven voorlichtingsbrochures via be-
paalde partijsecretariaten, blz. 1214
Vraag van de heer E. Baldewijns tot de
heer P. Deprez, Gemeenschapsminister
van Externe Betrekkingen, over de over-
stromingen in Zuid-Limburg, blz. 1214
Vraag van de heer A. Vangronsveld tot
de heer P. Dewael, Gemeenschapsminis-
ter van Cultuur, over de stiefmoederlijke
behandeling van de carnavalfolklore in
het Vlaamse cultuurbeleid, blz. 1215
Vraag van de heer F. Vandenbroucke tot
de heer P. Dewael, Gemeenschapsminis-
ter van Cultuur, over de uitbouw van het
domein De Halve Maan te Diest en de
subsidiëring ervan, blz. 1216

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van de Internationale Overeenkomst
tot oprichting van een Euro
opgemaakt te Brussel #maart  1982

se Stichting,

- 78 (1985~1986)-Nrs. “p en 2
Algemene bcspre ’

Sprekers : &%’ t>2’“v,  den
Broeck,  ver’& H.‘Van Wam-
beke,  Ministerr&. de heer L.
Dierickx

Artikelsgewijze  B, blz. 1219

vorming
- 169 (cBMXV)-Nn.  1 tot 3
Algemene bU@‘CkÚ&  b82.  1219

S
P

rekers : de b888  F. m, ver-
s a ever, v N. ti, & he-
r$r’!....F P. Bw, -ter   .   

bruik van de software-talen in Vlaande-
ren, blz. 1225
Interpellatie van de heer J. Leclercq tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van Economie en Werkgelegen-
heid, over de overname van de NV De
Clerck door de Nederlandse onderneming
Thomassen en Drijver-Verblifa, blz. 1225
Interpellatie van de heer E. Gryp tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van Volksgezondheid en Leefmilieu, over
de ernstige bedreigingen van de volksge-
zondheid door de toenemende cadmium-
vervuiling, inzonderheid in de streek van
Balen en Neerpelt, blz. 1225
Interpellatie van mevrouw M. Van Puym-
broeck tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
scha sminister van Volksgezondheid en
Lee milieu, over het probleem van hetP
snuiven van vluchtige produkten door jon-
geren, blz. 1226

Sprekers : mevrouw M. Van Puym-
broeck, de heer W. Luyten, Minister
J. Lenssens

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1230

Sprekers : de heer H. Schiltz, me-
vrouw M. Vogels

Nr. 28 Donderdag 2 april 1987
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1231

Onderzoek naar de taalgroep, blz. 1231

Motie van orde
Persoonlijk feit, blz. 1231

Spreker : de heer C. Annemans

Interpellaties (R.v.O. art. 67)
Interpellatie van de heer E. Gryp tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van Volksgezondheid en Leefmilieu, over
de uitreiking van een nieuwe exploitatie-
vergunning aan Phillips Petroleum te Tes-
senderlo
Interpellatie van de heer W. Desaeyere
tot de heer J. Lenssens, Gemeenschaps-
minister van Volksgezondheid en Leefmi-. .
lieu, over de uitreiking van een nieuwe
exploitatievergunning voor Phillips Petro-
leum, blz. 1232

Sprekers : de heren E. Gryp, J. Ver-
heyden, Minister J. Lenssens

Indiening van moties, blz. 1236
Interpellatie van de heer R. Swinnen tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu,
over het medisch schooltoezicht blz. 1236

Sprekers : de heer R. Swinnen, Minis-
ter J. Lenssens

Interpellatie van de heer G. Cardoen tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu,



( 

Denderwater 
1242 
	

Regeling 
1286 

over de zuivering van de Marke en de
Zenne met het oog o de drinkwatervoor-
ziening voor Zuid- upest-Brabant, het Pa-
jottenland en de regio Geraardsbergen,
blz. 1239

Sprekers : de heer C. Cardoen, Minis-
ter J. Lenssens

Interpellatie van de heer J. Caudron tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu,
over de gebrekkige manier waarop het
y,y2denvater zal gezuiverd worden, blz.

Sprekers : de heren J. Caudron, N.
De Batselier, Minister J. Lenssens

Ontwerp van decreet houdende goedkeu-
ring van de internationale Overeenkomst
tot oprichting van een Europese Stichting,
opgemaakt te Brussel o 29 maart 1982
- 78 (1985-1986)-Nrs.  en 2P
Hoofdelijke stemming, blz. 1247

Voorstel van decreet van de heer P. Brey-
ne C.S. houdende aanpassing van de rege-
ling voor de toekenning van subsidievoor-
schotten voor de jeugd- en volwassenen-
vorming
169 (1986-1987)-Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 1248

Interpellaties (R.v.O. artikel 67) (Voort-
zetting)
Interpellatie van de heer L. Hancké tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu
over de stortproblematiek in de Rupel-
streek. blz. 1249

Sprekers : de heren L. Hancké, E. De
Groot, H. Coveliers, Minister J. Lens-
sens

Interpellatie van de heer L. Hancké tot
de heer J . Lenssens, Gemeenschapsminis-
ter van Volksgezondheid en Leefmilieu,
over de thuisgezondheidszorg, blz. 1254

Sprekers : de heren L. Hancké, E. De
Groot, Minister J. Lenssens

Interpellatie van de heer M. Capoen tot
de heer J. Pede, Gemeenschapsminister
van Binnenlandse Aangelegenheden en
Ruimtelijke Ordening, over de beslissing
van 25 februari 1987 van de Vlaamse Exe-
cutieve inzake de aanleg van de autoweg
Pecq-Armentières, blz. 1259

Sprekers  : de heren M. Capoen, M.
Olivier, Minister J. Pede

Indiening van moties, blz. 1264
Interpellatie van de heer F. Vandenbrouc-
ke tot de heer T. Kelchtermans, Gemeen-
schapsminister van Onderwijs en Vor-
ming. over de ontwikkeling van de zoge-
naamde schakelprojecten en de aanwen-
ding van de bijkomende middelen die
door de nationale Regering ter beschik-
king worden gesteld voor de vorming van
laaggeschoolde werklozen, blz. 1265

Sprekers  : de heer F. Vandenbroucke,
Minister T. Kelchtermans

Indiening van moties, blz. 1268
Interpellatie van mevrouw N. Maes tot de
heer P. Dewael, Gemeenschapsminister
van Cultuur, over de evaluatie van de de-
creten uit de culturele sector, blz. 1269

SEf rekers : mevrouw N. Maes, de heer
. Van Rompaey, Minister P. De-

wael, de heer A. Denys
Interpellatie van de heer W. Claes tot de
heer P. Dewael, Gemeenschapsminister
van Cultuur, over de Opera voor Vlaan-
deren, blz. 1275

Sprekers : de heren W. Claes, H. Van
Rompaey, 0. Van Ooteghem, L. Die-
rickx, Minister P. Dewael

Indiening van moties, blz. 1285

van de werkzaamheden, blz.

Nr. 29 Woensdag 29 april 1988
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1287

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1287

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1287

Verslagen
Indiening, blz. 1287

Jaarverslag
Indiening, blz. 1287

Arrest van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1287

Resolutie van het Europees Parlement,
blz. 1288

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 65)
Indiening, blz. 1288

Mededelingen van de Voorzitter
Wijziging in een verwijzing naar Commis-
sie, blz. 1288
Werkgroep Brussel, blz. 1288

Vraag (R.v.O. art. 66)
Vraag van de heer A. De Beul tot de heer
P. Dewael, Gemeenschapsminister van
Cultuur, over het aanmoedigen van de
vertaling van belangrijke literaire teksten
uit andere cultuurgebieden in het Neder-
lands, blz. 1288

Reglement van Orde - Aanpassingen
Bespreking, blz. 1289

Sprekers : de heren H. Suykerbuyk,
verslaggever, J. Van Elewyck, A. De-
nys, A. De Beul, G. Verhaegen, R.
Peeters, mevrouw M. Vogels

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1312

Spreker : de heer J. Van Elewyck

Nr. 30 Woensda 29 april 1987
Mid agvergaderingtf

Berichten van verhindering, blz. 1313

Reglement van Orde - Aanpassingen
Bespreking (Voortzetting), blz. 1313

Sprekers : de heren H. Suykerbuyk,
verslaggever, A. De Beul, J. Van Ele-
wyck

Interpellaties (R.v.O. art. 67)
Interpellatie van de heer E. Gryp tot de
heer J. Lenssens, Gemeenschapsminister
van Volksgezondheid en Leefmilieu, over
de ernstige bedreiging van de volksge-
zondheid door de toenemende cadmium-
vervuiling, inzonderheid in de streek van
Balen en Neerpelt, blz. 1317

Sprekers : de heren E. Gryp, A. Van
Nevel, mevrouw N. Maes, Minister J.
Lenssens

Interpellatie van de heer A. De Beul tot
de heer J. Pede, Gemeenschapsminister
van Binnenlandse Aangelegenheden en
Ruimtelijke Ordening, over het beleid in-
zake woonuitbreidingsgebieden en stads-
vernieuwing, blz. 1323

Sprekers : de heer A. De Beul, Minis-
ter J. Pede

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Fonds tot Bevordering van het
Industrieel Onderzoek in Vlaanderen
- 190 (1986-1987)-  Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 1327

Spreker : de heer J. Dupré

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1328

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Fonds tot Bevordering van het
Industrieel Onderzoek in Vlaanderen
- 190 (1986-1987)-Nrs.  1 en 2
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
1328

Sprekers : de heren N. De Batselier,
0. Van Ooteghem, J. Laverge, Minis-
ter G. Geens, de heren L. Tobback,
J. Van Elewyck, H. Schiltz

Artikelsgewijze bepreking, blz. 1334

Interpellaties (R.v.O. art. 67) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer W. Desaeyere
tot de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Economie en Werkgelegen-
heid, de heer P. Dewael, Gemeenschaps-
minister van Cultuur, en de heer T. Kelch-
termans,  Gemeenschapsminister van On-
derwijs en Vorming, over het gebruik van
software-talen in Vlaanderen, blz. 1335

Sprekers : de heer W. Desaeyere, Mi-
nister T. Kelchtermans

Interpellatie van de heer L. Dhoore tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Economie en Werkgelegen-
heid, over mogelijke maatregelen ter be-
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Regeling 
1348 

13 
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GrYp 

Regeling 
1376 

ting) 

strijding van de vrouwenwerkloosheid in
Limburg, blz. 1339

Sprekers : de heer L. Dhoore, me-
vrouw M. Van Puymbroeck, de heer
W. Desaeyere, Minister G. Geens

p&w¶ van de werkzaamheden, blz.

Nr. 31 Donderdag 30 april 1987

Berichten van verhindering, blz. 1349

Interpellaties (R.v.O. art. 67)
Interpellatie van de heer H. Schiltz tot de
heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenscha sminister
van Economie en WerkgelegenEeid, over
recente verklaringen van leden van de na-
tionale Regering en de uitvoering van de
akkoorden Regering-Executieven
Interpellatie van de heer J. Van Elewyck
tot de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister van Economie en Werkgelegen-
heid, over de uitvoering van het akkoord
Regering-Executieven, blz. 1349

Sprekers : de heren H. Schiltz, L.
Dhoore, J. Van Elewyck, Minister G.
Geens

Motie van Orde
Persoonlijk feit, blz. 1363

Spreker : de heer W. Desaeyere

Interpellaties (R.v.O. art. 67) (Voortzet-
Qz)
Interpellatie van de heer H. Schiltz tot de

heer G. Geens, Voorzitter van de Vlaam-
se Executieve, Gemeenscha sminister
van Economie en Werkgelegenrleid, over
recente verklaringen van leden van de na-
tionale Regering en de uitvoering van de
akkoorden Regering-Executieven
Interpellatie van de heer J. Van Elewyck
tot de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Economie en Werkgelegen-
heid, over de uitvoering van het akkoord
Regering-Executieven
Indiening van moties, blz. 1364

Reglement van Orde - Aanpassingen
Aangehouden stemmingen, blz. 1364

S
I-f

rekers : de heren J. Van Elewyck,
. Schiltz, mevrouw M. Vogels

Ontwerp van decreet houdende oprichting
van een Fonds tot Bevordering van het
Industrieel Onderzoek in Vlaanderen
- 190 (1986-1987)-Nrs.  1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 1367

Moties tot besluit van de inte
de heer E. Gtyp tot de heer . Lenssens,7

ellatie van

Gemeenschapsminister van Volksgezond-
heid en Leefmilieu, over de uitreiking van
een nieuwe exploitatievergunning aan
Phillips Petroleum te Tessenderlo
Hoofdelijke stemming, blz. 1367

Spreker : de heer W. Desaeyere

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer M. Capoen tot de heer J. Pede,
Gemeenschapsminister van Binnenlandse
Aangelegenheden en Ruimtelijke Orde-
ning, over de beslissing van 25 februari
1987 van de Vlaamse Executieve  inzake
de aanleg van de autoweg Pecq-Armentie-
res
Hoofdelijke stemming, blz. 1369

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer F. Vandenbroucke tot de heer
T. Kelchtermans, Gemeenschapsminister
van Onderwijs en Vorming, over de ont-
wikkeling van de zogenaamde schakelpro-
jecten en de aanwending van de bijkomen-
de middelen die door de nationale Rege-
ring ter beschikking worden gesteld voor
de vorming van laaggeschoolde werklozen
Hoofdelijke stemming, blz. 1370

Spreker : mevrouw N. Maes

Moties tot besluit van de interpellatie van
de heer W. Claes tot de heer P. Dewael,
Gemeenschapsminister van Cultuur, over
de Opera voor Vlaanderen
Hoofdelijke stemming, blz. 1371

Spreker : mevrouw L. Detiège

Interpellaties (R.v.O. art. 72) (Voortzet-
ting)
Interpellatie van de heer H. Coveliers tot
de heer G. Geens, Voorzitter van de
Vlaamse Executieve, Gemeenschapsmi-
nister  van Economie en Werkgelegen-
heid, over de weigering van de Vlaamse
Executieve om de heer Duijssens als kan-
didaat-burgemeester van Voeren voor te
dragen, blz. 1372

Sprekers : de heer H. Coveliers, Mi-
nister G. Geens

Indiening van moties, blz. 1376

van de werkzaamheden, blz.
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28e vergadering Donderdag 2 april 1987
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer F. Groot-
jans
- De notulen van de jongste vergade-
ring wosden  ter tafel gelegd.
- De vergadering wordt geopend om
14 LlUT.
De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING
J. Pepermans, C.Smitt ; gezond-
heidsredenen.

F. Cauwenberghs, H. De Croo, J.
De Roo. A. Diegenant, E. Vande-
bosch, M. Vandenhove, G. Verhae-
gen ; buitenslands.

H. Knuts ; ambtsverplichtingen.

ONDERZOEK NAAR DE TAAL-
GROEP
De Voorzitter : Dames en heren, aan
de orde is het onderzoek naar de taal-
groep bet rcffende de heer Gerolf
Annemans, Volksvertegenwoordi-
ger, opvolger van Volksvertegen-
woordiger Karel Dillen.

Conform artikel 3 van ons reglement
en artikel 30 van de bijzondere wet
van 8 augustus 1980 tot hervorming
der instellingen dienen wij er ons van
te verge\\.issen of de heer Annemans
ingeschre\.cn  is op de lijst der leden

van de Nederlandse taalgroep van de
Kamer van Volksvertegenwoordigers.
Bij brief van 13 maart 1987 heeft de
Kamer van Volksvertegenwoordigers
ons medegedeeld dat de heer Anne-
mans op donderdag 12 maart 1987 de
grondwettelijke eed heeft afgelegd en
tot de Nederlandse taalgroep be-
hoort.

Gelet op voormelde brief van de Ka-
mer van Volksvertegenwoordigers,
stel ik voor dat de Raad er zich, zoals
gebruikelijk toe zou beperken van de
gegeven omstandigheden akte te ne-
men en de formaliteit betreffende het
onderzoek naar de taalgroep als ver-
vuld te beschouwen.

Geen bezwaar ? (Instemming)
Aldus is besloten.

Met genoegen roep ik de heer Anne-
mans dan ook uit tot lid van de
Vlaamse Raad en wens hem vrucht-
bare arbeid toe. (Applaus)

MOTIE VAN ORDE
Persoonlijk feit

De heer G. Annemans : Mijnheer de
Voorzitter, ik vraag het woord voor
een persoonlijk feit.

De Voorzitter : De heer Annemans
heeft het woord.

De heer G. Annemans : Mijnheer de
Voorzitter, heren Ministers, colle-
ga’s, nu ik uiteindelijk lid geworden
ben van deze Raad, wat niet zonder
moeilijkheden is gebeurd, heb ik het

Vlaamse RwI
Handciinucn Nr. 28
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woord gevraagd voor een persoonlijk
feit. Vanmorgen was ik door auto-
pech verhinderd om deze voormid-
dag reeds lid te worden. Op 23 maart
werd ik verontschuldigd door mijn
voorganger, de heer Karel Dillen,
omdat ik niet aanwezig kons zijn we-
gens het feit dat ik de dag voordien
door de Rijkswacht tot de lichamelij-
ke staat van een hersenschudding was
gebracht.

Mijnheer de Voorzitter, niettegen-
staande de heer Dillen dit had mede-
gedeeld en ik verontschuldigd was,
vond de heer Van Elewyck het toch
nodig om zich tot de Raad te richten
om de verdaging van het punt te vra-
gen - ik citeer - ,,tot de heer Anne-
mans zich verwaardigd van de
Vlaamse Raad bij te wonen”. Deze
duidelijk pejoratief klinkende en be-
doelde termen wens ik zoal niet
rechtgezet te zien, te bestrijden. Ik
neem aan dat een klap op het hoofd
van een socialistische voorman min-
der erg is dan een klap op mijn
hoofd.

De heer V. Peuskens : Weet u niets
beters te vertellen ?

De heer G. Annemans : In ieder ge-
val is de pejoratieve zin van die be-
woordingen door mij niet aanvaard.
Ik wens mij tegen deze voorstelling
van zaken te verzetten. Het is trou-
wens ,,gewaardigen” i n d i e n  m e n
goed Nederlands begrijpt.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.
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Voorzitter

INTERPELLATIES (R.v.O. artikel
67)

pisch voor mercaptanen is dat ze
smalle reukbanen vormen, 10 à 20
meter, dat blijft goed bijeen. En wat
niet gemeten wordt, telt niet.

Interpellatie van de heer E. Gryp tot
de heer J. Lenssens, Gemeenschaps-
minister van Volksgezondheid en
Leefmilieu, over de uitreiking van
een nieuwe exploitatievergunning
aan Phillips Petroleum te Tessender-
10

Op 21 oktober 1986 is daar eindelijk
het arrest van de Raad van State. Op
15 november zou het bedrijf volledig
stilliggen, maar het blijft frequent
stinken.

Minister J. Lenssens : Het laatste dat
u zegt is onjuist.

Interpellatie van de heer W. De-
saeyere tot de heer J. Lenssens, Ge-
meenschapsminister van Volksge-
zondheid en Leefmilieu, over de uit-
reiking van een nieuwe exploitatie-
vergunning voor Phillips Petroleum

De Voorzitter : Aan de orde zijn de
samengevoegde interpellaties van de
heer Gryp tot de heer Lenssens, Ge-
meenschapsminister van Volksge-
zondheid en Leefmilieu, over de uit-
reiking van een nieuwe exploitatie-
vergunning aan Phillips Petroleum te
Tessenderlo en van de heer Desaeye-
re tot Minister Lenssens over de uit-
reiking van een nieuwe exploitatie-
vergunning voor Phillips Petroleum.

De heer Gryp heeft het woord.

De heer E. Gryp (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, geachte collega’s, op 9 ok-
tober 1978 vroeg Phillips Petroleum
een exploitatievergunning aan. Intus-
sen waren er al een aantal bouwver-
gunningen afgegeven en Phillips Pe-
troleum startte prompt met de bouw-
werken. Twee maanden later advi-
seerde het Schepencollege gunstig op
voorwaarde dat alle technologische
middelen werden aangewend opdat
Phillips Petroleum werkelijk geen mi-
lieuoverlast met zich zou brengen.
Het advies van de gezondheidsin-
specteur daarentegen was ronduit on-
gunstig : ,,Dergelij k bedrijf is onver-
antwoord in de voorgestelde zone”.
Ook de adviescommissie Leefmilieu
van Volksgezondheid maakte streng
voorbehoud. Op 25 maart 1979 orga-
niseerde de Gemeenteraad een refe-
rendum. 70 procent van de kiesge-
rechtigden ging vrijwillig stemmen ;
94 procent sprak zich uit tegen de
vestiging van Phillips Petroleum. De
Overheid echter kon gerust zijn, zo’n
advies is toch niet bindend.

In Amerika staat een gelijkaardig be-
drijf, ook van Phillips Petroleum, en
daar hebben ze naar verluidt geen
klachten. Het bedrijf blijkt echter in
een woestijn te liggen. In februari
1981 startte het bedrijf de produktie
en slechts 6 dagen later was het al
zover. Op 14 februari stonk het tot
voorbij Leuven. De beroering was
groot dat zelfs Kavanagh, de big boss
van Phillips Petroleum speciaal uit de
VS kwam overgevlogen. Het bedrijf
verklaarde zich onschuldig. Erger
nog, er werd geïnsinueerd dat de
mensen van BELT er de hand in had-
den, ze zouden de stank veroorzaakt
hebben. Een intern rapport onderte-
kend door de directeur-generaal
van de administratie van de arbeids-
veiligheid vermeldt dat er in de perio-
de waarover het ging, inderdaad
stankhinder was en dat die stankhin-
der een overtreding inhield van de
exploitatievoorwaarden. Er  s tond
dus duidelijk zwart op wit dat Phillips
Petroleum verantwoordelijk was.
Nochtans, bij het opstarten van het
bedrijf beweerde men dat het sys-
teem technisch zo volmaakt was, dat
het nooit zou stinken ; ze werkten
met een gesloten circuit, en daaruit
zou niets kunnen ontsnappen. Toen
het dan toch begon te stinken, zeg-
den ze : ,,het zijn slechts kinderziek-
ten, we werken eraan, het zal ver-
minderen .” Er werd altijd een uit-
vlucht gezocht. Op de duur gaven ze
toch toe, het kwam er op neer dat ze
niet konden produceren zonder stank
te veroorzaken. Al die jaren reageer-
de de overheid, zowel nationaal als
regionaal, opvallend laks. Men span-
de zich niet erg in om het bedrijf se-
rieus te controleren. Men vond aller-
lei zoethoudertjes uit, zoals de coör-
dinatiecommissie.  Men plaatste na
jaren pas een permanente meetpost,
die moet wachten tot de vaak smalle
reukbaan toevallig de meetwagen wil
aandoen, en er kwam ook een stank-
formulier waarvan men alleen kan
vermoeden dat het bedoeld is als the-
rapie. De meetwagen registreert
slechts een fractie van de stankhin-
der. Apparatuur krijgt bovendien
geen hoofdpijn, moet niet braken,
maar valt wel uit als de temperatuur
in de kabine boven 40 O C stijgt. Al
wat er naast of er boven gaat, of wat
in de andere richting geblazen wordt,
wordt niet geregistreerd. Want ty-

De heer E. Gryp  : Op 20 november
1986, voorspelde ik vanop  deze tribu-
ne : ,,Vermits de bal nu in het kamp
van de Gemeenschapsminister voor
Binnenlandse Aangelegenheden ligt,
kan de voor de hand liggende sluiting
van het bedrijf, wegens overduidelij-
ke milieuhinder en niet-naleving van
de exploitatievoorwaarden, mis-
schien handig omzeild worden door
een wijziging van het gewestplan
goed te keuren. ” Twee maanden na-
dat de fabriek officieel niet meer pro-
duceerde,  ordende Pede inderdaad
de ruimte, hij keurde een nieuw ont-
werp - gewestplan goed, zodat Phil-
lips Petroleum nu helemaal op indus-
triegebied staat. Phillips Petroleum
kan van nu af aan vanop  industrieter-
rein stankhinder veroorzaken in
plaats van gedeeltelijk vanop am-
bachtelijke zone. Vandaar een aantal
vragen.

Hoe is er tegemoetgekomen aan de
bezwaren aan de Raad van State ? Is
er voldaan aan alle wettelijke en ad-
ministratieve verplichtingen om een
wijziging van het gewestplan te kun-
nen doorvoeren ? Welke gevolgen
heeft de wijziging van het gewestplan
voor het Bijzonder Plan van Aanleg
en hoe verhouden beide zich in geval
van een dergelijke wijziging ? Strookt
de situatie ter plaatse met de vereis-
ten die door de bestemming en even-
tuele wijziging van het gewestplan
voorbehouden zijn ?

Intussen werd op 5 maart 1987 door
de heer Minister uitspraak gedaan
over de vroeger ingediende beroepen
en werd aan Phillips Petroleum een
nieuwe exploitatievergunning toege-
kend, zoals te verwachten was. In
,,De Morgen” van 7 maart jongstle-
den werd de Minister geciteerd met
volgende uitspraak : ,,De Vlaamse
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GVP
Regering moet rekening houden met
alle aspecten van het dossier... Ik kan
me binnen de Regering niet isoleren,
ik ben geen milieu-activist. Ik heb
de beslissing alléén genomen, nie-
mand van de andere Ministers werd
daarover geconsulteerd.” Hierbij rijst
dan toch de vraag hoe een Minister
beweert zich niet te kunnen isoleren
binnen dc Regering en toch zonder
raadpleging van zijn collega’s alleen
een beslissing neemt. Bovendien lijkt
het mij dat de Gemeenschapsminister
voor Leefmilieu de eerste milieuacti-
vist van Vlaanderen zou moeten zijn.
In verband met de genoemde exploi-
tatievergunning, wens ik nog volgen-
de vragen te stellen.

Welk is de exacte inhoud van de
nieuwe exploitatievergunning ? De
nieuwe exploitatievergunning zou
strengere werkingsnormen bevat-
ten ? Welke zijn deze ? Naar verluidt
zou de norm van 5 ppb mercaptanen
gehandhaafd blijven ? Kan u dit be-
vestigen ? Hoe wordt een eventuele
lozing van mercaptanen in de lucht
gemeten ? Werden er nieuwe richtlij-
nen uitgevaardigd voor de metingen
en welke zijn deze ? Naar verluidt is
slecht één vaste meetpost voorzien ?
Wat gebeurt er als de windrichting
anders zit ? Worden er méér meet-
posten voorzien ? Zo ja, tegen welke
tijd en zijn deze ook vast ? Welk is
de procedure die moet gevolgd wor-
den, door dc plaatselijke overheid en
door de bevolking in geval zij klach-
ten hebben aangaande de stankover-
last ? Welke criteria worden er ge-
hanteerd voor de eventuele voorlopi-
ge of definitieve intrekking van de
exploitatievergunning ?  W a a r o m
werd de vergunning uitgereikt voor
een periode van 3 jaar 3 Wat zal er
gebeuren indien het openbaar onder-
zoek negatieve resultaten oplevert ?
Welke criteria zal de Minister hante-
ren. of door zijn opvolger doen nale-
ven voor een beslissing aangaande de
exploitatievergunning na deze 3
jaar ? Er werd vastgesteld dat het
bedrijf in kwestie mercaptanen loos-
de in de riool. Wat zegt de nieuwe
exploitatievcrgunning hieromtrent ?
Welke zijn de algemene richtlijnen
hierover ?

In het vergunningsbesluit van 5 maart

1987 wordt aan het bedrijf opgelegd
om een omgevingsrapport op te stel-
len. Gelooft de Minister dan toch nog
in Sint -Niklaas ? In zijn antwoord
op mijn schriftelijke vraag van 24 fe-
bruari 1987 vermeldt de Minister dat
voor de exploitatievergunning gunsti-
ge adviezen kwamen van het Bestuur
van Ruimtelijke Ordening, het Be-
stuur voor Leefmilieu en het Ministe-
rie van Landsverdediging. Houdt dit
laatste advies soms verband met de
produktie van thiodiglycol, basisstof
voor de aanmaak van mosterdgas, en
dat trouwens vrijkomt als bijprodukt
van anderen processen.

Ook in het zelfde antwoord vermeldt
de heer Minister dat er voor deze
exploitatievergunning een advies
kwam van de Administratie voor Ge-
zondheidszorg en bovendien steunde
op de resutaten van een onderzoek
door het Instituut voor Hygiëne en
Epidemiologie. Kan de Minister mij
zggen of het hier gaat om een positief
of een negatief advies, en welke de
resultaten van genoemd onderzoek
waren ?

De zaak Phillips Petroleum en de
nieuwe exploitatievergunning is een
schandaal, waarbij eens te meer het
algemene belang opgeofferd wordt
aan eng economische belangen door
de Minister die uitgerekend geacht
wordt het leefmilieu en de volksge-
zondheid te beschermen. Ik hoop dat
gij een geweten hebt, mijnheer de
Minister !

De Voorzitter : De heer Verheyden
heeft het woord.

De heer J. Verheyden (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, tijdens
de vergadering van de Vlaamse Raad
op 20 maart jongstleden werd reeds
geïnterpelleerd over de toepassing
van het arrest van de Raad van State
waarbij de exploitatievergunning van
de NV Phillips Petroleum te Tessen-
derlo werd ingetrokken. Bij deze in-
terpellaties werd ook Minister Pede
betrokken. Intussen werd aan Phil-
lips Petroleum Tessenderlo een nieu-
we uitbatingsvergunning toegekend.

Door Minister Pede, werd, volgens
de Vlaamse Executieve, de weg vrij-
gemaakt om deze nieuwe uitbatings-
vergunning te kunnen verlenen, na-
melijk door het uitvaardigen van een

nieuw ontwerp-gewestplan. Ik wens
hierop straks terug te komen.

U, mijnheer de Minister, is nu de
grootste verantwoordelijke voor het-
feit dat in Tessenderlo opnieuw heel
wat heibel op komst is. Ik kan u zeg-
gen dat in Tessenderlo een politieke
meerderheid het heropstarten van dit
hinderlijk bedrijf niet kan of zal aan-
vaarden. Het dossier was u nochtans
voldoende bekend. Phillips Petro-
leum is een bedrijf dat niet thuishoort
in de omgeving van woonzones. Wat
men er ook moge over zeggen, een
mercaptanenfabriek kan niet exploi-
teren zonder dat er voor de omwo-
nenden geregeld stankoverlast is. Ik
zal dat bewijzen.

Na maanden stilgelegen te hebben,
werd door het Gemeentebestuur van
Tessenderlo op 11 maart 1987 de ex-
ploitatievergunning aan het bedrijf
betekend. Op 25 maart werden reeds
6 klachten over reukhinder gedaan.
Door de politie van Tessenderlo
werd proces-verbaal  opgesteld.
Zelfs uit de naburige gemeente Ham
werden klachten gesignaleerd en
door de politie van Ham werd even-
eens PV opgesteld. Op 31 maart wer-
den andermaal 7 klachten genoteerd
en opnieuw werden PV’s  opgesteld.
In beide gevallen werden door de
milieuambtenaar van Tessenderlo
luchtmonsters genomen. De resulta-
ten hiervan zijn nog niet gekend.

Toppunt is dat, naar aanleiding van
de klachten, de public relations-
man van dit bedrijf zegde dat de wo-
ningen van de Hofstraat zeer ongun-
stig zijn gelegen. Is het nochtans niet
zo dat deze woningen er allemaal
stonden toen het bedrijf in de omge-
ving van de Hofstraat de rustver-
stoorder is. U weet zelf heel goed,
mijnheer de Minister, dat het bij deze
twee dagen van milieuhinder niet zal
blijven.

Intussen heeft de Gemeenteraad van
Tessenderlo op 30 maart 1987 beslo-
ten beroep in te stellen bij de Raad
van State tegen de vestiging van Phil-
lips Petroleum te Tessenderlo, zowel
op het vlak van de ruimtelijke orde-
ning - opheffing en in herziening
stellen van het gewestplan door de
Vlaamse Gemeenschap - als op het
vlak van het leefmilieu, - de exploi-
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tatievergunning van 5 maart 1987,
verleend door de Gemeenschapsmi-
nister van Volksgezondheid en Leef-
milieu. Een gewestplan kan niet wor-
den opgeheven ; artikel 2 van de Wet
van 1962 houdende Organisatie van
de Ruimtelijke Ordening en van de
Stedebouw vermeldt duidelijk : de
plannen hebben verordenende
kracht. Zij blijven geldig tot zij door
andere plannen worden vervangen na
een herziening. Een ontwerp -ge-
westplan  kan alleen worden gebruikt
om bepaalde vestigingen te weige-
ren ; niet om ze toe te staan. Het zou
immers kunnen dat het vestigen van
een bedrijf op basis van een ont-
werp - gewestplan, het uiteindelijke
definitieve gewestplan hypothekeert.
U moet toegeven, mijnheer de Minis-
ter, dat u andermaal vrij lichtzinnig
een exploitatievergunning hebt ver-
leend.

Door de vorige interpellant werden
verschillende vragen gesteld ; ik wens
deze niet te herhalen. Nochtans zou
ik van de Minister een duidelijk ant-
woord willen op mijn volgende vra-
gen. Waarom werd de produktie van
methylmercaptaan verboden ? Ook
de aanmaak van thiodiclycol werd
verboden. Voor enkele jaren heeft
Phillips Petroleum wel thiodiglycol
geproduceerd en geleverd aan Irak.
Mocht dit toen worden geproduceerd
en wie gaf eventueel de toelating ?
Is de overheid bereid de kosten te
dragen voor de eventuele onteige-
ning van de woningen in de Hof-
straat ? Zal de Minister dadelijk de
exploitatievergunning intrekken
wanneer de emissiewaarde van 5 ppb
overschreden wordt ? Op 2 februari
1987 gaf de Administratie van Ge-
zondheidszorg ongunstig advies ; dit
advies werd nog aangevuld op 16 fe-
bruari 1987. Welk was de volledige
inhoud van dit advies ? (Applaus bij
de SP en bij AGALEV)

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Lenssens

Minister J. Lenssens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, het is
inderdaad de zoveelste keer dat in de
Raad wordt geïnterpelleerd over het
bedrijf in kwestie in Tessenderlo.
Voor mij mag het de laatste keer zijn.

Ik verwijs naar de vorige debatten
waarvan ik de data niet ga opsommen
en naar het begrotingsdebat van vori-
ge week waarin het probleem even-
eens ter sprake kwam. Ik herhaal niet
wat ik toen heb gezegd. Ik zal dan
ook bondig antwoorden. Als ik Op
de concrete vragen van de heren
Gryp en Verheyden moet antwoor-
den, sta ik binnen 2 uur nog op de
tribune. Zij hebben niets minder ge-
vraagd dan gedetailleerde kennis te
krijgen van de integrale vergunning
die werd afgegeven en waarvan de
tekst waarschijnlijk in hun bezit is.
Hij telt meer dan 60 pagina’s. Het
kan niet de bedoeling zijn van het
Reglement van de Vlaamse Raad en
van het recht op interpellatie om een
Minister te verplichten dit soort gege-
vens gedetaillerd te debiteren in
openbare vergadering. Ik zal er mij
dan ook van onthouden.

Ik kan de heren Gryp en Verheyden
geruststellen - hun vragen hadden
zowat dezelfde strekking - dat ik
helemaal niet lichtzinnig maar met
grote zorg, zoals bij elk dossier over
een vergunning, ook dit dossier op-
nieuw heb bekeken in al zijn aspec-
ten. Ik beschik overigens over een
uitstekend advies van mijn Diensten
van Leefmilieu, advies dat meer dan
100 bladzijden bevat.

Men schijnt gemakkelijk te vergeten
dat de vergunning die ik op 5 maart
heb afgegeven slechts voor drie jaar
geldt. Dat past blijkbaar niet in het
kraam van de oppositie, want zoiets
wordt niet vermeld. Vóór het arrest
van de Raad van State was een ver-
gunning lopende van dertig jaar,
waarvan nog maar ongeveer acht jaar
waren verstreken. Thans heb ik ein-
delijk een vergunning afgegeven, ge-
motiveerd volgens de redenen die ik
in het begrotingsdebat heb uiteenge-
zet en die ik niet zal herhalen.

De vraag werd gesteld of die zaak
juridisch rechtsgeldig is. Ik verneem
van de heer Verheyden dat het ge-
meentebestuur een verhaal uitoefent
bij de Raad van State. Wij zullen dus
moeten afwachten wat deze Raad als
arrest zal vellen. Ik ben er evenwel
van overtuigd dat, vanuit stedebouw-
kunidig oogpunt en zonder mij op het
bevoegdheidsterrein van collega Pe-
de te wagen, het volkomen correct is

een beslissing te nemen op basis van
het ontwerp- gewestplan zoals het
werd vastgesteld door de Vlaamse
Executieve. Daarover is geen juridi-
sche twijfel mogelijk.

Wat de adviezen betreft kan ik zeg-
gen dat ik een positief advies heb ge-
kregen van de Diensten van Stede-
bouw, een positief advies voor drie
jaar vanwege het Bestuur van Leef-
milieu mits, zoals reeds gezegd, een
aantal bijkomende voorwaarden,
vooral op het vlak van het toezicht.
Ik heb een negatief advies ontvangen
van de Gezondheidsinspectie, die on-
geveer herhaalt wat ze in 1979 had
geschreven. Een neutraal advies heb
ik gekregen van de Bestendige Depu-
tatie van Limburg samengesteld door
christen-democraten en socialisten.
De Bestendige Deputatie was eenpa-
rig van oordeel zich niet te moeten
verzetten tegen een nieuwe vergun-
ning. Vervolgens heb ik mijn verant-
woordelijkheid genomen, zoals het
mijn opdracht is, en de vergunning
voor een welbepaalde termijn van
drie jaar afgegeven. Ik kan de colle-
ga’s een kopij van die vergunning ge-
ven, maar ik meen dat geen van bei-
den ze nodig heeft vermits de heer
Verheyden, als schepen van de ge-
meente, een kopij van die vergunning
in zijn bezit heeft en de heer Gryp
waarschijnlijk, via zijn connecties ter
plaatse, ook wel over zo een kopij
beschikt.

In die vergunning zijn een achttal
nieuwe concrete voorwaarden ge-
steld, die grotendeels geen betrek-
king hebben op het technische vlak,
want ik erken dat de voorwaarden
van de vorige vergunning nog nauwe-
lijks verstrengbaar waren. Het gaat
dus om enkele nieuwe punten op het
vlak van het toezicht die wel een ver-
strenging inhouden teneinde de con-
trole preciezer te kunnen uitvoeren.

Ik ben ervan overtuigd dat indien aan
alle voorwaarden van de exploitatie-
vergunning op elk ogenblik wordt
voldaan, wat een enorme zware op-
gave is voor het bedrijf en zijn perso-
neel, de stankhinder tot een uiterst
minimum, een aanvaardbaar mini-
mum, moet kunnen worden beperkt.

De heer Verheyden heeft een aantal
vragen gesteld ondermeer over het
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Lenssens

verbod om verder methylmercapta-
nen en thiodiclycol te produceren.
Deze beide produkten waren wel toe-
gelaten in de vorige vergunning.
Thans heb ik ze verboden op advies
van mijn Administratie voor Leefmi-
lieu die stelt dat deze produkties om
veiligheidsredenen best konden wor-
den verboden.

Mijnheer de Voorzitter, ik heb niet
op de interpellatie van de heer Gryp
gewacht om te bewijzen dat ik nog
een geweten heb. Ik zal in deze zaak
mijn verantwoordelijkheid niet ontlo-
pen. Voor het overige verwijs ik naar
mijn vroegere uiteenzettingen en
naar mijn antwoorden op schriftelijke
vragen.

Bovendien spreekt u van verstren-
ging van de voorwaarden. Uit uw
antwoord blijkt eigenlijk dat de vroe-
gere norm nog steeds behouden is,
met name vijf ppb. Ik vraag mij bijge-
volg af waar deze verstrenging ligt.

Wat de onteigening van de Hofstraat
betreft. mijnheer Verheyden, ben ik
ter zake niet bevoegd. Naar mijn me-
ning heeft het Vlaamse Gewest nooit
de intentie gehad de Hofstraat te
Tessenderlo te onteigenen. Iets an-
ders is of er enige mogelijkeheid tot
vergoeding bestaat. Op deze vraag
moet ik het antwoord schuldig blijven
omdat ik ter zake niet bevoegd ben.
Desgevallend zou eerst het gemeen-
tebestuur een beslissing of althans
een optie moeten nemen en een
vraag stellen.

De heer E. Gryp : Mijnheer de Mi-
nister, ik dank u voor uw antwoord,
maar ik stel vast dat u eigenlijk een
beslissing heeft genomen die ingaat
tegen het negatief advies van de Ge-
zondheidsinspectie, terwijl u bij het
einde van uw antwoord eigenlijk te-
genstrijdig verklaart dat er geen en-
kele ernstige bedreiging voor de
volksgezondheid was. Bijgevolg des-
avoueert u in feite de Gezondheidsin-
spectie.

Minister J. Lenssens : Collega Gryp,
u had beter moeten luisteren. Ik heb
gezegd dat een hele reeks voorwaar-
den in de sfeer van verfijning van het
toezicht waren ingeschreven en dat
het nog nauwelijks mogelijk zou zijn
de technische uitbatingsvoorwaarden
te verstrengen. Wanneer u dit graag
hoort, bevestig ik dat dit bedrijf de
strengste exploitatievergunning van
gans het land, zoniet  van heel Europa
heeft.

Minister J. Lenssens : Mijnheer
Gryp, in een dergelijk soort van di-
lemma’s lokt u mij niet in.

De heer E. Gryp : Dat heeft u vroe-
ger ook reeds gezegd, maar hoe kunt
u deze exploitatievergunning dan nog
verstrengen als zij al tot de strengste
behoort ?

Het weigeren of het intrekkken van
een exploitatievergunning ten nadele
van een industriële onderneming mag
niet lichtzinnig gebeuren. Als de heer
Gryp oordeelt dat dit wel moest ge-
beuren. dan is dat zijn zaak. Dergelij-
ke beslissing moet zorgvuldig worden
overivogen, zoniet ontneemt men
een stuk rechtszekerheid aan de on-
dernemingen. En dat is ook belang-
rijk. niet alleen voor de economie,
maar ook voor de tewerkstelling.
Een esploitatievergunning kan in
mijn ogen slechts worden ingetrok-
ken als er bij de bedrijfsleiding mani-
feste onwil bestaat om de exploitatie-
voonvaarden  na te leven, of wanneer
de gezondheid van de omwonenden
ernstig in het gedrang kan komen.
Geen van beide voorwaarden zijn tot
nog toe bij Phillips Petroleum in Tes-
senderlo aanwezig, zodat het mij -
helaas tot ontgoocheling van de men-
sen in dc Hofstraat, waar ik zoals u
allemaal veel begrip voor heb - on-
mogelijk was om een andere beslis-
sing te’ncmen. Overigens stel ik vast
dat ook de directie van het bedrijf
helemaal niet gelukkig was met de
vergunning. Ook het gemeentebe-
stuur reageerde verbolgen en ook
een deel van de plaatstelijke bevol-
king. Ik vraag mij af in welke richting
de balan\  zou overhellen mochten wij
een rsfcrcndum  houden.

De Gezondheidsinspectie heeft haar
advies van 1979 herhaald. Dit advies
was negatief.

U spreekt van vijf ppb, wat de alarm-
drempel is, terwijl de vergiftigings-
drempel vijfhonderd ppb bedraagt. U
weet het zeer goed en u moet de in-
druk wekken dat het anders is.

Minister J. Lenssens : Ik heb gezegd
dat dit nog nauwelijks mogelijk was,
maar dat de vertrenging alleen ligt
op het vlak van het toezicht. U
schijnt mij niet te willen begrijpen ;
u is te kwader trouw. Op het vlak
van het toezicht zijn een aantal voor-
waarden ingeschreven die dit toezicht
versterken en verfijnen.

De heer E. Gryp : In ieder geval
verwondert het mij dat geen nieuw
advies van de Gezondheidsinspectie
werd ingewonnen.

Minister J. Lenssens : Ik heb een
nieuw advies ingewonnen en deze In-
spectie heeft op 2 februari 1987 haar
advies van 1979 herhaald, maar
heeft.. .

De heer E. Gryp : Mijnheer de Mi-
nister, u heeft ook niet geantwoord
op mijn concrete vragen in verband
met het toezicht. U heeft niet geant-
woord op mijn vraag hoeveel meet-
posten er nu zijn voorzien. Kan u mij
hierop antwoorden ?

Minister J. Lenssens : Ik zal het
geachte lid het antwoord schriftelijk
laten geworden.

De heer E. Gryp : Dit betekent dat
er niets aan de situatie veranderd is.

De heer E. Gryp : Ik hoop het, mijn-
heer de Minister.

Minister J. Lenssens : . . .nu verduide-
lijkt dat de grens van vijf ppb laag
genoeg is om echte toxische proble-
men te vermijden. De Inspectie heeft
dit bijna vergoelijkend aan haar ne-
gatief advies toegevoegd.

De Voorzitter : De heer Verheyden
heeft het woord.

De heer E. Gryp : Ik stel vast dat
het advies an de Gezondheidsinspec-
tie nog steeds hetzelfde is als in 1979,
dus negatief, en dat voor de tweede
maal een vergunning wordt toege-
kend door de Minister bevoegd voor
Volksgezondheid, tegen dit advies in.

De heer J. Verheyden : Mijnheer de
Minister, naar aanleiding van de vo-
rige interpellatie op 20 maart laatstle-
den heb ik gezegd begrip te hebben
voor de moeilijke situatie waarin u
zich als Minister bevond om in deze
zaak een beslissing te nemen.

Uit uw antwoord van destijds zijn mij
nochtans twee zaken bijgebleven. na-
melijk dat u heel erg de nadruk legt
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op het feit dat slechts een verguning
voor drie jaar werd afgegeven - en
dat is ook zó - waaruit ik zou kun-
nen besluiten dat de overheid en ook
uzelf dus niet zo heel gerust bent in
de verdere afloop van deze zaak.

U heeft ook verwezen naar een ad-
vies dat zou zijn verstrekt door de
Bestendige Deputatie van Limburg.
Ik kan u zeggen dat de Bestendige
Deputatie een brief heeft geschre-
ven, maar ik zou toch niet zo de na-
druk willen leggen op een heel duide-
lijk advies dat zij hebben gegeven.

leum te Tessenderlo en het ant-
woord van de heer Gemeen-
schapsminister van Volksgezond-
heid en Leefmilieu ;

- stelt vast dat de nieuwe exploita-
tievergunning geen oplossing
brengt voor de herhaalde
stankoverlast in de omgeving van
het bedrijf ;

- keurt bijgevolg het optreden van
de Gemeenschapsminister af.”

De Voorzitter : Door de heren Car-
doen, Van Parys en Denys werd tot
besluit van deze interpellatie een
eenvoudige motie ingediend die luidt
als volgt :

Mijnheer de Minister, ik stel eens te
meer vast dat men in deze Phillips
Pe t ro leum-  aange legenhe id  de
werkelijkheid niet onder ogen ziet.
Ik begrijp dat u zich in een heel moei-
lijke situatie bevindt en dat het een
heel delicate beslissing is om een ein-
de te stellen aan een investering van
anderhalf miljard, die nog maar een
paar jaar in produktie is. Sedert 1979
is de milieuhinder door die vestiging
evenwel nog niet uit de actualiteit ge-
weest en ik kan u verzekeren dat dit
in de toekomst ook niet het geval zal
zijn. Waarom geeft u niet toe dat in
1978 en 1979, bij de vestiging van het
bedrijf en achteraf bij het verlenen
van een uitbatingsvergunning, erge
vergissingen werden gemaakt. Ik be-
sef wel dat u daarvoor niet verant-
woordelijk is, maar u zit opgescheept
met de gevolgen van die foute beslis-
singen. De mensen van ter plaatse
hebben altijd gedacht dat na verloop
van tijd met de hele waslijst inciden-
ten die er zijn gewesst, nu het bedrijf
ingevolge een arrest van de Raad van
State was gesloten, men daaruit de
logische conclusie had getrokken,
met name de produktie van mercap-
tanen te Tessenderlo - ik beklem-
toon die plaats - stop te zetten.

,,De Vlaamse Raad,
- gehoord de interpellatie van de

heer Gryp tot de heer Lenssens,
Gemeenschapsminister van
Volksgezondheid en Leefmilieu
over de uitreiking van een nieuwe
exploitatievergunning aan Phillips
Petroleum te Tessenderlo ;

- gehoord het daarop door de Mi-
nister verstrekt antwoord ;

- gaat over tot de orde van dag.”

Overeenkomstig artikel 51, punt 7
van ons Reglement zal de Raad zich
daarover tijdens een volgende open-
bare vergadering moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

Interpellatie van de heer R. Swinnen
tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Leefmilieu, over het medisch
schooltoezicht

Indiening van moties

De Voorzitter : Door de heren Peus-
kens en Van Durme werd tot besluit
van deze interpellatie een met rede-
nen omklede motie van afkeuring in-
gediend die luidt als volgt :
,,De Vlaamse Raad,
- gehoord de interpellatie van de

heer E. Gryp over het opnieuw
uitreiken van een exploitatiever-
gunning aan de NV Phillips Petro-

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Swinnen tot
de heer Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister  van Volksgezondheid en Leef-
milieu, over het medisch schooltoe-
zicht.

De heer Swinnen heeft het woord.

De heer R. Swinnen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Mininster, collega’s, in het
begrotingsdebat van vorige week is
herhaaldelijk verwezen naar de on-
duidelijkheid die er bestaat inzake de
bevoegdheidsverdeling tussen natio-

nale Ministers en Gemeenschapsmi-
nisters en tussen Gemeenschapsmi-
nisters onderling. Al even frequent
werd er verwezen naar de meestal
nefaste invloed van de verzuiling van
onze samenleving en haar diensten.
ik citeer in dit verband uw collega
Steyaert in het Beknopt Verslag van
de middagzitting van donderdag 26
maart 1987 : ,,De bevoegdheidsver-
deling tussen nationale Ministers en
Gemeenschapsministers en tussen
Gemeenschapsministers onderling is
vaak onduidelijk. Ik wens te werken
binnen het kader van mijn eigen be-
voegdheden en streef naar meer
coördinatie. De verzuiling is histo-
risch gegroeid. Ik moet rekening
houden met de realiteit en de samen-
werking bevorderen. De Minister
moet alle instellingen zo goed moge-
lijk steunen.” Deze zinsnede is won-
derwel toepasselijk op de problema-
tiek rond het medisch schooltoezicht
zoals die zich vandaag stelt ; een pro-
blematiek die precies negatief wordt
beïnvloed door de manke coördina-
ties tussen nationale en gemeen-
schapsbevoegdheden enerzijds en de
obstructieve werking van een domi-
nante zuil anderzijds. Als gevolg
daarvan dreigen de MST-equipes,
verbonden aan de rij ks-PMS-centra,
en onrechtstreek ook de PMS-teams
van de rijks-PMS-centra, de grootste
slachtoffers te worden. Ik zou u dan
ook willen vragen, mijnheer de Mi-
nister, dat u er zich in uw repliek niet
vanaf maakt met het schermen met
bevoegdheidsbepalingen. De toe-
stand van de rijks-PMS-centra is pre-
cair en onze personeelsleden hebben
geen boodschap aan oeverloze pala-
vers over bevoegdheidsmateries. Zij
verwachten een klaar en duidelijk
antwoord van u, mijnheer de Minis-
ter. De wet van 21 maart 1964 op het
medisch toezicht kent aan de rijks-
PMS-centra de bevoegdheid toe in te
staan voor de uitoefening van dit toe-
zicht. De wet verplicht de Staat in
haar eigen onderwijs beroep te doen
op de rijks-PMS-centra voor de uit-
oefening van het medisch schooltoe-
zicht.

Dergelijke verplichting wordt niet
opgelegd aan andere inrichtende
machten van onderwijs. Indien zij
zelf niet kunnen of wensen in te staan
voor de oprichting van een equipe
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voor MST, zijn zij bij wet verplicht
een beroep te doen op een erkende
equipe van hun vrije keuze.

Het is duidelijk dat het waarborgen
van deze  vrije keuze één van de
hoekstenen is, waarop de wet betref-
fende het medisch schooltoezicht is
gebou\vd.  Zowel de Schoolpactcom-
missie als het parlement hebben
daarover  geen twijfel laten bestaan.
Ook dc toenmalige Minister van
Volksgezondheid, de heer Custers,
\vas daarover zeer formeel. Een in-
richtendc macht van het gesubsi-
dieerd katholiek onderwijs, moet bij-
gevolg ccn beroep kunnen doen op
een katholieke equipe voor MST, zo-
als een inrichtende macht, die gesub-
sidieerd neutraal onderwijs inricht,
niet maC  worden belet een neutrale
equipe tc verkiezen, wat in dat geval
een rijk+PMS-centrum  kan zijn. Dat
de MST equipes van de rijks-PMS-
centra motten  beschouwd worden als
erkende equipes, behoeft geen be-
toog, vermitst  zij het MST uitoefenen
in het rijksonderwijs, onder controle
van de Minister van Volksgezond-
heid. De vraag of een gesubsidieerde
inrichtendc macht van onderwijs een
beroep kan doen op een rijks-PMS-
centrum. mag dan ook niet anders
d a n  be\.cstigend  w o r d e n  b e a n t -
woord. Zowel Minister Custers als
Gemeenschapsminister Roger De
Wulf hebben destijds beaamd, even-
als Minister  Coens naar aanleiding
van een recente  interpellatie ter za-
ke. Om precies uitdrukking te geven
aan de realisatie van deze vrije keuze
wordt in het besluit van de Vlaamse
Executie\ve  van 30 juli 1985, betref-
fende de verplichtingen en opdrach-
ten inzakc  het medisch schooltoe-
zicht, onder  meer bepaald dat een
schriftelijke overeenkomst voor on-
bepaalde tijd wordt afgesloten tussen
de inrichtende macht van de equipes
en die \.an de school. In deze over-
eenkomst staat dat de equipe bij het
opzetten en het uitvoeren van haar
opdracht verplicht is het respect na
te komen voor de levensbeschouwe-
lijke en pedagogische gerichtheid van
de school. van de personen die over
de minderjarige leerlingen de ouder-
lijke macht uitoefenen en van de
meerderjarige leerlin-

gen, evenals respect voor het educa-
tief project van de betrokken onder-
wijsinstelling.

Sommige gesubsidieerde inrichtende
machten van onderwijs ondervonden
in het verleden en ondervinden op
dit ogenblik zowel administratieve als
feitelijke hinder wanneer zij probe-
ren overeenkomsten af te sluiten met
rijks-PMS-centra inzake de uitvoe-
ring van het medisch schooltoezicht.

Uit goed ingelichte bron verneem ik
dat u, mijnheer de Minister, het ge-
motiveerd advies van de Raad van
State heeft gevraagd omtrent de juis-
te interpretatie van de wetgeving ter
zake, en dat u, in afwachting van dit
advies, geen nieuwe toelatingen
wenst te verstrekken aan de PMS-
centra van het Rijk om het medisch
schooltoezicht uit te oefenen voor
scholen die niet behoren tot het rijks-
onderwijs. Kunt u mij bevestigen of
u dit gemotiveerd advies van de Raad
van State heeft gevraagd ? Mag ik u
ook verzoeken mij mede te delen
welke wettelijke bepalingen u de be-
voegdheid toekennen om aan een
rijks-PMS-centrum al dan niet toela-
ting te geven het MST in een gesub-
sidieerde inrichting uit te oefenen ?

De ganse problematiek rond het uit-
voeren van het medisch schooltoe-
zicht sleept al maanden aan. Daar-
door geraken de inrichtende machten
van de onderwijsinstellingen en de in-
richtende macht van de rijks-PMS-
centra in tijdnood om overeenkom-
sten inzake MST af te sluiten. Hoe-
wel ik de rechtsgrond betwist voor
het bepalen van een limietdatum
voor het afsluiten van overeenkom-
sten voor MST door de rijks-PMS-
centra, stel ik vast dat uw collega
Coens ingevolge de toepassing van
het koninklijk besluit van 1 oktober
1986, 30 april als uiterste datum stelt.
Daardoor dreigen de betrokken ge-
subsidieerde inrichtende machten ge-
vat te worden tussen de door u en
uw diensten geschapen onduidelijk-
heid in verband met het afsluiten van
overeenkomsten voor MST en de ge-
stelde limietdatum 30 april van uw
collega Coens.

Om de inrichtende machten van de

gesubsidieerde onderwijsinstellingen
en de inrichtende macht van het rijks-
onderwijs de gelegenheid te geven de
nodige uitvoeringsmodaliteiten tijdig
aan de betrokken participanten door
te sturen, zou binnen de kortst moge-
lijke tijd bescheid moeten gegeven
worden aan alle betrokken inrichten-
de machten. Welk standpunt zal u
innemen, mijnheer de Minister, in-
dien het desbetreffende advies van
de Raad van State niet ,,tijdig” wordt
gegeven ?

Ik neem aan dat de inrichtende
machten van het gesubsidieerd on-
derwijs, in afwachting van een uit-
spraak van de Raad van State, verder
overeenkomsten inzake MST kunnen
afsluiten met rijks-PMS-centra, zoals
trouwens in de wet is voorzien. Zo u
nu een niet mis te verstaan antwoord
op mijn vragen geeft, kunnen de in-
richtende machten desgewenst, en al-
leszins nog vóór de betwiste limietda-
turn van 30 april overeenkomsten
met de rijks-PMS-centra afsluiten.

In verband met de waarborgen van
de vrije keuze inzake het medisch
schooltoezicht, wens ik de heer Mi-
nister attent te maken op het discri-
minerend karakter van enkele bepa-
lingen in de wetgeving betreffende de
tegemoetkoming van het Rijk in de
kosten die inzake MST uit het ver-
voer van de leerlingen voortvloeien ;
het betreft hier een discriminatie ten
aanzien van de inrichtende machten
die wens gebruik te maken van een
MST-equipe van een rijks-PMS-cen-
trum. De inrichtende macht van de
equipes voor MST die zelf het ver-
voer der leerlingen met eigen middel-
en verzekeren, worden vergoed vol-
gens de voor de Schatkist voordelig-
ste officiële tarieven ter plaatse toe-
passelijk op de openbarte vervoer-
middelen en mits het in acht nemen
van een aantal voorwaarden zoals be-
paald in artikel 3 van het koninklijk
besluit van 4 augustus 1969.

De facto komt dit erop neer dat het
vervoer gratis gebeurt voor de inrich-
tende macht van de onderwijsinstel-
ling en, mutatis mutandis, ook gratis
vervoer voor de leerlingen betekent.
Aangezien de Vlaamse Gemeen-
schap als betaler van deze vervoer-
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kosten moeilijk de Minister van On-
derwijs, als inrichtende macht van
MST-equipes, kan subsidiëren blij-
ven de rijks-PMS-centra verstoken
van deze tegemoetkoming, wat impli-
ceert dat de inrichtende machten, die
wensen gebruik te maken van rijks-
PMS-centra inzake MST, zelf voor
de vervoerkosten moeten zorgen. Is
dit geen schrijnend voorbeeld van
discriminatie waarvan de rijks-PMS-
centra onrechtstreeks het slachtoffer
zijn en waardoor de vrije keuze van
de inrichtende machten van onder-
wijsinstellingen zwaar gehypothe-
keerd wordt ? En vindt u het redelijk
en verantwoord dat de Vlaamse Ge-
meenschap de eigen rijksinstellingen
discrimineert ? Overweegt u maatre-
gelen om deze ongelijke behandeling
stop te zetten door bij voorbeeld de
vervoerkosten niet langer meer aan
de inrichtende machten van de MST-
equipes uit te betalen, maar aan de
inrichtende machten van de gesubsi-
dieerde scholen zelf ?

Door het afsluiten van overeenkom-
sten tussen gesubsidieerde inrichten-
de machten van onderwijsinstellingen
en rijks-PMS-centra te bemoeilijke
en/of te vertragen en door aan de
inrichtende machten het niet te on-
derschatten voordeel van het gratis
vervoer van leerlingen nog langer te
ontzeggen, maakt u niet alleen een
echte vrije keuze onmogelijk, maar
ontneemt u ook belangrijke middelen
aan de rijks-PMS-centra om een po-
tentieel segment van hun werkgebied
effectief te bewerken. Het hoeft geen
betoog dat het aanhouden van de
huidige toestand ook een erg nefaste
repercussie zal hebben op het al be-
dreigde personeelsbestand van de
rijks-PMS-centra.

Uw collega Coens heeft met het uit-
vaardigen van het ministerieel besluit
van 13 maart 1987 duidelijkheid ge-
schapen inzake het afsluiten van con-
tracten voor de PMS-begeleiding tus-
sen de inrichtende machten van on-
derwijsinstellingen, vallende onder
de bevoegdheid van de Minister van
Onderwijs en die niet behoren tot het
rij ksonderwijs, en de rij ks-PMS-cen-
tra. Een analoge beslissing voor

het MST zou heel wat geschapen
vraagtekens opheffen ! Tot slot wens
ik u zelf te citeren uit het reeds ver-
melde Beknopt Verslag van 26
maart : ,,Ik ben voorstander van een
pluriform en vrij Vlaanderen waarin
plaats is voor het vrij initiatief.” Wel-
nu, mijnheer de Minister, de MST-
equipes van de rijks-PMS-centra vra-
gen niet beter dan dat ze initiatieven
mogen nemen, intiatieven die precies
de pluriformiteit en de vrije keuze in
Vlaanderen beogen !! Waarop wacht
U nog, mijnheer  de Minis-
ter ? (Applaus bij de SP)

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Lenssens

Minister J. Lenssens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, geachte
collega’s, ik zou de heer Swinnen wil-
len danken, niet omdat hij mij heeft
geïnterpelleerd, maar voor de serene
en constructieve geest waarin hij zijn
vragen heeft gesteld omtrent een zeer
belangrijk probleem.

Sta mij toe ter zake alle gegevens
even op een rijtje te zetten. Tot in
1985 is er een constante interpretatie
geweest van de wet van 21 maart
1964 inzake het medisch schooltoe-
zicht. De interpretatie die tot in 1985
werd behouden was de volgende. De
wettelijke opdracht om het medisch
schooltoezicht in de rijksscholen te
verzorgen werd enkel aan de rijks-
PMS-centra toevertrouwd.

Gemeenten en Provincies die eigen
onderwijsinstellingen beheren heb-
ben sedert 1964 steeds een eigen cen-
tra voor medisch schooltoezicht op-
gericht, of hebben met vrije centra
samengewerkt. De rijks-PMS-centra
daarentegen hebben zich steeds toe-
gelegd op MST in rijksscholen, maar
deze hebben in het verleden meestal
niet of zeer weinig het toezicht van
het departement van Volksgezond-
heid ondergaan. Daardoor is er wel
enige afwijking in de werking van de
vrije MST-centra vergeleken bij de
rijks-PMS-centra. Dat is evenwel niet
zo belangrijk. In dit debat is het veel
essentiëler te weten dat van 1964 tot
1985  er eigenlijk geen enkele wijzi-
ging was in de interpretatie, met na-
me dat rijksscholen voor medisch
schooltoezicht be roep  deden  op

rijks-PMS-centra, terwijl gemeente-
lijke en provinciale scholen over het
algemeen en vooral beroep deden op
de vrije centra.

In 1985 heeft mijn voorganger op een
schriftelijke vraag van collega Seeuws
geantwoord dat mits toestemming
van de inrichtende macht, in casu de
Minister van Onderwijs, het medisch
schooltoezicht door een rij ks-PMS-
centrum ook voor een niet-rijks-
school kan worden georganiseerd.
Hierdoor werd een 21 jaar oude in-
terpretatie gewijzigd.

Juridisch moet de discussie worden
teruggevoerd tot de interpretatie van
artikel 4 van de wet van 21 maart
1964. De inhoud van dit artikel 4 laat
ons onmiddellijk besluiten dat door-
gaans het medisch schooltoezicht ge-
beurt in centra door equipes erkend
door het departement van Volksge-
zondheid. In de wet wordt hierop
echter een uitzondering voorzien,
met name precies voor het rijkson-
derwijs. De wetgever zelf heeft in
1964 de rijks-PMS-centra aangeduid
als uitvoerders van de politiek inzake
medisch schooltoezicht. Voor deze
opdracht inzake MST in de rijksscho-
len hebben deze rij ks-PMS-centra
derhalve geen behoefte aan een nieu-
we bijkomende erkenning. Dat krij-
gen zij van rechtswege ingevolge de
wet van 1964. Geen enkele bepaling
in de wet geeft aan de rijks-PMS-cen-
tra de bevoegdheid om zonder hier-
toe speciaal erkend te zijn, ook voor
andere scholen - theoretisch kan dat
een vrije school, een gemeentelijke
of een provinciale school zijn die
zulks zou vragen - de opdracht van
het medisch schooltoezicht uit te oe-
fenen.

De voorbereidende werken van de
wet, waarnaar de heer Swinnen heeft
verwezen, spreken deze stelling hele-
maal niet tegen, intengdeel. De wet-
gever heeft bewust gekozen om voor
de rijksscholen een afwijkende situa-
tie te voorzien. Deze afwijking ZOU
evenwel niet automatisch van toepas-
sing mogen worden voor andere
scholen zonder dat een nieuwe bijko-
mende erkenning nodig zou zijn. De-
ze interpretatie vind ik terug in het
document nummer 155 van de Senaat
van  26  f eb rua r i 1964 waarin
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wordt gesteld dat de wet bepaalt, ik
citeer het verslag : ,,dat een uitzon-
derlijke schikking in de wet is voor-
zien voor het rijksonderwijs.” Op pa-
gina 6 van datzelfde rapport wordt
gestipuleerd dat de Minister heeft
geantwoord op de vraag of inderdaad
een rij ks-PMS-centrum mag werken
voor andere scholen. De toenmalige
Minister de heer Custers antwoordde
ik citeer : ,,praktisch zal dit niet ge-
schieden, ook al is het niet uitgeslo-
ten. De Commissie van het School-
pact wenste zulks overigens niet”.

Dat bevestigt dus de stelling die tot
1985 werd gevolgd. De wet sluit in-
derdaad niet uit dat rijks-PMS-centra
het medisch schooltoezicht verzor-
gen, voor gemeentelijke, provinciale
of zelfs vrije scholen. Maar er is geen
automatisme. Dat wil zeggen dat een
PMS-centrum ter zake een nieuwe,
bijkomende erkenning nodig heeft.

Ik heb ten aanzien van het delicate
karakter van deze aangelegenheid en
om na te trekken of onze interpretate
van de wet van 1964 correct is een
gemotiveerd advies gevraagd, onge-
veer anderhalve maand geleden, aan
de afdeling Administratie van de
Raad van State. Ik heb dit advies nog
niet in mijn bezit. Intussen heb ik
echter beslist dat in deze aangelegen-
heid een status quo moet worden ge-
handhaafd. Dit lijkt mij de meest
aangepaste houding. Eens het advies
van de Raad van State in ons bezit
zal ik niet nalaten, ermede rekening
houdende, de nodige beleidsopties te
nemen.

Tenslotte werd het probleem van de
vervoerkosten van de rijks-PMS-cen-
tra door de heer Swinnen naar voren
gebracht. Er is daarvoor momenteel
inderdaad geen regeling uitgewerkt.
Zolang de rijks-PMS-centra worden
beheerd door de nationale Regering
kan er geen sprake van zijn - ik zeg
dat heel duidelijk - dat van de
Vlaamse Gemeenschap er middelen
zouden gaan naar de rijks-PMS-cen-
tra om het leerlingentransport met
betrekking tot het medisch-sociaal
toezicht te betalen.
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Wanneer wij morgen de interpretatie
zouden huldigen dat, mits een bijko-
mende erkenning voor de rijks-PMS-
centra - daarvoor heb ik geen advies
nodig van de Raad van State - om
in andere dan in rijksscholen het
MST te behartigen, dan rijst het pro-
bleem in verband met de kosten van
het leerlingenvervoer, een probleem
dat zal moeten worden onderzocht.
(Applaus bij de CVP)

De Voorzitter : De heer Swinnen
heeft het woord.

De heer R. Swinnen : Mijnheer de
Minister, ik dank u voor uw ant-
woord. Toch wil ik nog een kleine
aanvulling vragen, mijnheer de Voor-
zitter.

Ik had uitdrukkelijk gesteld dat de
Minister zou willen bevestigen of ont-
kennen of PMS-centra tot 30 april,
want dat is de ultieme datum, over-
eenkomsten inzake MST zouden
kunnen afsluiten. Momenteel streeft
u enerzijds een status quo na, wat
inhoudt dat er geen nieuwe overeen-
komsten kunnen worden afgesloten,
iets wat ik al betwist. Anderzijds is
er de datum van 30 april die in sé
niets of slechts gedeeltelijk te maken
heeft met het MST, maar precies met
het rationalisatie- en programme-
ringsbesluit van uw collega, Minister
Coens. Dit besluit bepaalt precies het
aantal leerlingen dat zal tellen voor
het berekenen van de personeelbe-
zetting op 1 september eerstkomend.
Dus, indien u vóór 30 april een im-
mobiliteit oplegt - want dat is het
- aan onze MST-equipes, zijn zij;
met het mes op de keel, gedoemd te
verdwijnen.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer G. Cardoen
tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Leefmilieu, over de zuivering van
de Marke en de Zenne met het oog
op de drinkwatervoorziening voor
Zuidwest -Brabant, het Pajotten-
land en de regio Geraardsbergen

Medisch schooltoezicht
Zuivering Marke en Zenne

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Cardoen tot
de heer Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister  van Volksgezondheid en Leef-
milieu, over de zuivering van de Mar-
ke en De Zenne met het oog op de
drinkwatervoorziening voor Zuid-
west -Brabant, het Pajottenland en
de regio Geraardsbergen.

De heer Cardoen heeft het woord.

De heer G. Cardoen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, geachte collega’s,
het Jaar van het Leefmilieu is voor
mij een welkome gelegenheid om de
aandacht te vestigen op de sterke ver-
vuiling van een paar waterlopen, bin-
nen Halle- Vilvoorde, en meer be-
paald ten Zuid- Westen van Brussel,
met name de Zenne en de Markri-
vier. Het is mijn vaste en vurige hoop
dat op relatief korte termijn een af-
doende oplossing voor deze proble-
men kan worden gevonden.

De Minister zal het mij zeker niet
kwalijk nemen dat ik hier vooreerst
de zuiveringsproblemen aansnijd, die
zich stellen binnen het bekken van
de Mark. Ik leef in die prachtige val-
lei en word als burgemeester, samen
met de bevolking, veelvuldig gecon-
fronteerd met de problemen inherent
aan de Markrivier, die haast over zijn
hele loop sterk verontreinigd is van
zijn oorsprong tot zijn monding. Dat
probleem is niet nieuw.

De vallei van de Marke vormt een
groene oase, midden het vrij gave
landschap van het Pajottenland. Ja-
ren terug werd het stroomgebied van
de Marke aangewezen als prioritair
te beschermen, met het oog op de
winning van  d r inkwate r  v ia  een
spaarbekken te Moerbeke - Viane.
Er werden dan ook plannen opge-
steld op alle afvalwater te collecteren
en te zuiveren. Ik verwijs hier meteen
naar een prioriteitslijst die jaren gele-
den door uw voorganger, mevrouw
R. De Backer,  werd opgesteld en
jammer genoeg nooit tot enige reali-
satie werd gebracht.

In maart 1984 had ik de eer u, als
Minister verantwoordelijk voor het
waterbeleid, onder meer te interpel-
leren over de drinkwatervoorziening
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in het Pajottenland en de regio Ge-
raardsbergen.

U hebt mij toen geantwoord dat voor
die streek tegen 1987 het waterver-
bruik zou gestegen zijn met gemid-
deld 3 000 m3 per dag. Tegen 1992
zou wellicht het verbruik met nog
eens 3 000 rn3 per dag toenemen.

Het probleem van de watervoorzie-
ning van Zuidwest-Brabant, het Pa-
jottenland en de regio - Geraards-
bergen blijft acuut. Hoewel er de
voorbije jaren geen spectaculaire wa-
tertekorten meer werden vastgesteld,
blijft het dansen op een slappe koord.
De waterleveringen uit Wallonië blij-
ken niet altijd gewaarborgd te zijn.
Dat is de vrees, mijnheer de Minis-
ter, niet alleen van de lokale beleids-
verantwoordelijken uit de streek,
maar ook van de bevolking.

Op dit ogenblik worden belangrijke
inspanningen geleverd op het vlak
van de zuivering van de Dender. Een
aantal zuiveringsstations zullen in
dienst gesteld worden, met name te
Aalst, te Ninove en te Geraardsber-
gen. Dat vind ik bijzonder positief.
Collega Caudron zal daarover straks
waarschijnlijk iets meer zeggen.

Is het niet aangewezen en meer dan
verantwoord dat de zuivering van de
Markrivier, een bijrivier van de Den-
der, wordt gekoppeld aan de water-
zuiveringswerken die op dit ogenblik
voor de Dender in uitvoering
zijn ? Dit zou trouwens kaderen bin-
nen de logische uitvoering van een
bepaalde planning inzake zuivering
van de Dender.

Meerdere studies duiden op een ma-
tige kwaliteit van de meeste waterlo-
pen in het Markebekken. Ook wij als
gemeentelijke verantwoordelij ken
hebben op geregelde tijdstippen een
aantal studies laten uitvoeren. De on-
derzoeken en de wateranalyses stem-
men overeen met de studie die ook
door uw toedoen en door toedoen
van uw collega’s werd tot stand ge-
bracht. Blijkbaar zijn ook de water-
toevoer uit de woonkernen de ge-
deeltelijke oorzaak van die zeer
slechte waterkwaliteit. Een betere
waterkwaliteit in de Marke kan niet

alleen perspectieven openen voor de
watervoorziening, ook de recreatieve
ontsluiting van het Pajottenland ZOU
hierdoor kunnen worden gestimu-
leerd. Dit zou een niet onbelangrijk
gegeven zijn naar de leefbaarheid toe
van dit mooi landschappelijk gewest.

Een betere waterkwaliteit zou im-
mers een grotere rijkdom aan rivier-
vis meebrengen. In een mooie en rus-
tige streek, die vooral op hengelaars
en andere recreanten een bijzondere
aantrekkingskracht zou kunnen uit-
oefenen. Vandaar de volgende vra-
gen.

Ten eerste, wat is de stand van zaken
betreffende een waterspaarbekken
op de Marke ? Is dit nog haalbaar ?
Welke alternatieven, in de zin van
verbindingsleidingen. zijn onder-
zocht, en welke zijn de vooruitzich-
ten om binnen afzienbare tijd een
structurele oplossing te geven aan de
watervoorziening in het Pajottenland
en Zuidwest-Brabant ?

Ten tweede, zijn in het kader van het
Algemeen Waterzuiveringsprogram-
ma, de oorspronkelijke plannen voor
de sanering van de Marke verlaten,
en welke haalbare alternatieven wor-
den nu vooropgesteld ?

Ten derde, is het mogelijk, in het
kader van het bestemmingsplan over-
eenkomstig de EG - richtlijnen ter
zake waarbij de rivieren in Vlaande-
ren moeten vastgesteld worden, de
Marke aan te wijzen als viswater ?

Ten vierde, op welke termijn kunnen
de noodzakelijke saneringen voor de
Marke worden gerealiseerd ?

realisatie van een nieuwe waterwin-
ning in de Zennevallei.

Hoe ziet men hier de oplossing we-
tende dat de biologische kwaliteit van
de Zenne en van het kanaal zeer
slecht is ; het grondwater in deze
streek geëvalueerd is als kwetsbaar
tot uiterst kwetsbaar.
Ook hier wens ik uw standpunt ter
zake te kennen.

Tot slot wens ik bijkomend de aan-
dacht te vragen voor de toestand van
de Zenne,  met zijn stroming ten
Zuiden van Brussel. Hier is bijzonder
veel over te zeggen. Ik denk dat de
oorzaken van vervuiling in grote ma-
te gekend zijn. We kunnen hier van-
daag niet bij blijven stilstaan, reke-
ning houdend met de beperking van
mijn spreektijd. Bij een latere gele-
genheid kom ik hier nog wel op te-
rug. Graag stel ik nog deze vraag.
Welke zijn voor de Zennevallei de
objectieven en plannen die in het
vooruitzicht worden gesteld, op korte
en halflange termijn, om er de zuive-
ring van de bestaande waterlopen te
bewerkstellingen ? Ook verbetering
van het leefmilieu behoort tot de re-

De sanering van de waterlopen van
het bekken van de Marke ligt ook
bijzonder gevoelig bij de gemeente-
besturen en bij de bevolking van deze
aantrekkelijke, landelijke en schil-
derachtige streek. Met aandrang zou
ik willen vragen dat de Vlaamse Wa-
terzuiveringsmaatschappij, tijdig, en
in nauw overleg, haar plannen aan
de betrokken gemeentebesturen zou
bekend maken.

De heer J. Verheyden (SP), spreker’
tijdens het debat oier de uitreiking van
een nieuwe exploitatievergunning aan
Phillips Petroleum te Tessenderlo

Indien mogelijk wordt voor de be-
voorrading van voldoende drinkwa-
ter naar Zuidwest-Brabant en het Pa-
jottenland toe gedacht a a n  d e
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valorisu t ie van deze bijzonder kwets-
bare streek, die op vele terreinen on-
ze inzet en steun verdient. (Applaus
bij de meerderheid)

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens (op de tribu-
rre) : Mijnheer de Voorzitter, geachte
collega’s. ik meen in de interpellatie
van de heer Cardoen twee luiken te
onderscheiden, met name de zuive-
ringsaspecten van de Marke, ener-
zijds, en de drinkwatervoorziening in
het Pajottenland, anderzijds.

Ten eerste, de zuivering van de Mar-
kevallei.  In het kader van het alge-
meen \\.aterzuiveringsprogramma  en
mede in verband met de sanering van
het Denderbekken werd opdracht ge-
geven de plannen voor zuivering van
de Marke grondig te herzien. U weet,
collega Cardoen, dat de oorspronke-
lijke visie, met name een 25 - kilome-
ter lange collector, die een enorme
investering vergt, werd verlaten.

Uit de studie, door de Vlaamse Wa-
terzuiveringsmaatschappij uitge-
voerd. is gebleken dat de biotische
index 5 tot 6 bedraagt. Dit wil zeggen
dat het water sterk verontreinigd is,
en een kritische toestand bereikt is.
De grootste vuilvracht komt in de
Marke via het kleine in Wallonië ge-
legen riviertje  1’Odru.  Deze water-
loop voert de afvalwaters van de ge-
meenten Edingen af naar de Marke.

Het saneringsplan voor de Marke,
zoals het thans voorligt  binnen de
Vlaamse Waterzuiveringsmaatschap-
pij, is erop gericht  : de kwaliteitsob-
jectieven, voor het viswater te berei-
ken. Dit programma omvat volgende
prioriteiten.

Allereerst de sanering van het op
Waals grondgebied gelegen riviertje
1’Odru.  waarvan een waterzuive-
ringsinstallatie in Edingen moet wor-
den gebouwd, ten laste van de Waal-
se ge\vestbegroting.  Ter zake werden
reeds eerder contacten met de ver-
antwoorlijken van de Waalse Ge-
ivestesecutieve  gelegd. Alhoewel er
nog geen beslissing werd genomen
over een concreet tijdschema zijn de
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vooruitzichten zeer gunstig. De evo-
lutie van de gesprekken laat toe te
stellen dat, in de komende maanden,
een gunstige beslissing te verwachten
valt.

Naast de installatie in Edingen, moe-
ten wij in Vlaanderen instaan voor
een kleine zuiveringsinstallatie te
Tollenbeek. Wanneer deze twee in-
stallaties, Edingen en Tollenbeek,
zullen gerealiseerd zijn, zal een eva-
luatie mogelijk zijn. Deze zal toela-
ten vast te stellen of het nog nodig is
een installatie te bouwen in Moerbe-
ke-Viane.

Het is waarschijnlijk dat, gezien de
geringe graad van riolering in andere
gemeenten en wegens het zelfreini-
gende vermogen van de Marke, het
niet meer nodig zal zijn in Moerbeke-
Viane een bijkomende installatie te
bouwen indien Edingen en Tollen-
beek zullen gerealiseerd zijn.

Ik kan u bevestigen dat de sanering
van de Marke kadert in het sane-
ringsplan van de eerste fase van de
Dender tot Aalst. Dit dient voor 1990
te worden gerealiseerd.

Inzake de drinkwatervoorziening is
het u wellicht bekend, collega Car-
doen, dat oorspronkelijk de bouw
van een spaarbekken voor drinkwa-
tervoorziening was voorzien in Moer-
beke-Viane. Ook deze idee werd, als
prioritair project althans, verlaten
omwille van drie redenen : ten eer-
ste, de kostprijs. Deze wordt ge-
raamd op meer dan één miljard
frank. Hiervoor hebben wij in de ko-
mende jaren geen middelen. Ten
tweede, er zijn ter zake ook grote
technische problemen, onder meer
de kwaliteit en de samenstelling van
de ondergrond. Dit heeft voor gevolg
dat een spaarbekken technisch moei-
lijk te construeren zou zijn. Ten der-
de, zijn er de ecologisch redenen.
Een spaarbekken zou de natuurwaar-
de in de vallei van de Marke ernstig
in het gedrang kunnen brengen.

Welke is het alternatief ? U weet dat
ingevolge uw vorige interpellatie en
de gesprekken die daarop volgden op
mijn kabinet tussen de vertegenwoor-
digers van de Nationale Maatschappij
voor de Waterleidingen (NMDW) en
de Tussengemeentelijke Maatschap-
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pij van Vlaanderen voor drinkwater-
voorziening, (TMVW) werd afge-
sproken dat de TMVW meer water
ter beschikking zou stellen van de na-
tionale Maatschappij wanneer daar
behoefte aan is. Dit is trouwens de
reden waarom zich de jongste jaren
geen spectaculaire tekorten aan
drinkwater meer voordeden. Dit is
echter maar een tijdelijke, niet struc-
turele oplossing.

Welke zijn deze structurele oplossin-
gen die ter studie zijn : - een nieuwe
verbindingsleiding door de Nationale
Maatschappij uit te voeren tussen
Eppegem en Ternat,  - een nieuwe
grondwaterwinning in de Zennevallei
- of de constructie van een nieuw
reservoir in het Pajottenland waar-
door bij piekverbruiken het nodige
volume drinkwater ter beschikking
zou zijn.

Meer dan waarschijnlijk biedt de der-
de mogelijkheid economisch de
meest interessante perspectieven.
Een beslissing kan in de volgende
maanden worden verwacht.

Het derde luik van de interpellatie
betrof de sanering van de bovenloop
van de Zenne. Ik verwijs naar het
algemeen waterzuiveringsprogram-
ma, waarin een exacte planning voor
de zuivering van de bovenloop van
de Zenne werd uitgewerkt. Ik beves-
tig dat hieraan prioriteit wordt ver-
leend, mede om de reden die de in-
terpellant heeft aangeduid, namelijk
de kwetsbaarheid van het grondwater
in de Zennevallei.

In de bovenloop van de Zenne is,
althans op Vlaamse grondgebied,
voor de streek van Halle een eerste
fase van collectorwerken in uitvoe-
ring voor een bedrag van 110 mil-
joen. De studie van het algemeen wa-
terzuiveringsprogramma, niveau 3,
heeft voor dat gebied aangetoond dat
een installatie voor waterzuivering in
Halle nodig is voor 30.000 inwonere-
quivalent. De voorstudie van deze in-
stallatie is intussen in uitvoering.
Men mag verwachten dat begin 1989
de werken kunnen worden opgestart.

Aan de zuiveringsinstallatie in Lot,
die een capaciteit heeft van 6.500
inwonerequivalent en die nu buiten
gebruik is, zullen in de loop van
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volgende jaar grondige herstellings-
werken worden uitgevoerd opdat de-
ze installatie opnieuw bedrijfsklaar
kan worden gemaakt.

Totdaar,  mijnheer de Voorzitter,
preciese  antwoorden op al even pre-
ciese vragen van de heer Cardoen
met betrekking tot de Markerivier.

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Cardoen

De heer G. Cardoen : Mijnheer de
Voorzitter, ik dank de Minister voor
zijn duidelijk en goed antwoord. Op
één vraag echter heb ik geen ant-
woord gekregen. Ik het kader van de
EG -richtlijnen denkt men eraan de
Markerivier de bestemming van visri-
vier te geven ?

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens : Dat is zo. In
de studie is de Marke niet onmidellijk
bestemd als drinkwater maar wel, in
een eerste fase, als viswater.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer J. Caudron
tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Leefmilieu, over de gebrekkige
manier waarop het Denderwater zal
gezuiverd worden.

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Caudron tot
de heer Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister van Volksgezondheid en Leef-
milieu, over de gebrekkige manier
waarop het Denderwater zal gezui-
verd worden.

De heer Caudron heeft het woord.

De heer J. Caudron (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, drie
maanden geleden, op 8 januari, heb
ik in de Vlaamse Raad geïnterpel-
leerd over de verontreiniging van de
Dender  en  beweerde  ik  da t  de
Vlaamse Waterzuiveringsmaatschap-
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pij VWZ, die de enorme opdracht
heeft alle Vlaamse waterlopen te rei-
nigen, haar taak niet aankan. Daar-
voor heeft de VWZ te weinig geld
om de nodige stations en collectoren
te bouwen en te weinig personeel -
amper zes - om de 20.000 vergun-
ningsplichtige bedrijven te controle-
ren. Om het afvalwater in Vlaande-
ren te zuiveren is 60 tot 100 miljard
nodig. De Vlaamse Gemeenschap
beschikt jaarlijks over 1,8  miljard.
Wanneer men die som niet krachtig
optrekt, zal het dus nog tussen de 33
en de 55 jaar duren vooraleer Vlaan-
deren zijn rivieren proper krijgt.

Niet alleen ontbreekt het geld om de
nodige waterzuiveringsstations te
bouwen. Het drama is dat op de ont-
werpen van de rioolwaterzuiverings-
installaties (RWZI) om bezuinigings-
redenen zoveel gesnoeid wordt, dat
onmisbare vitale onderdelen ge-
schrapt worden met het gevolg dat
de waterzuivering zelf op de helling
komt en zo honderden miljoenen in-
vesteringen in het gedrang komen.
Door onverantwoorde bezuinigingen
in de bouw en de exploitatie van de
RWZI’s  te Aalst en te Ninove zullen
deze dure fabrieken niet het rende-
ment halen dat er normaal moet van
verwacht worden. Volgende week
vrijdag, 10 april, wordt het waterzui-
veringsstation van Ninove plechtig
ingehuldigd en dat van Aalst zal in
de herfst van dit jaar operationeel
worden. Op de vooravond van de in-
werkingstelling van de installatie te
Aalst lijkt het mij passend kritisch na
te gaan of de berg geen muis zal ba-
ren.

Allereerst werd tussen de eerste en
de tweede aanbesteding het ontwerp
op budgettaire gronden verminkt en
dit tegen het advies in van het studie-
bureau van de stad Aalst. Zo werd
bezuinigd op een deel der voorzienin-
gen voor de uitbreiding in de tweede
fase. Ik noem dit valse zuinigheid
want de latere aanpassingen zullen
een veelvoud van de kosten van wat
nu reeds diende voorzien te worden.
ZO zijn er de funderingspalen die
achteraf in de nabijheid van de nu
gebouwde constructies technisch en
financieel een zware klus zullen wor-
den ; zo zijn er de nodige dispositie-
ven om continue en waterdichte ver-
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bindingen van goten en leidingen te
garanderen. Een en ander heeft het
bestuur van de VWZ toch ingezien,
wat dan weer aanleiding heeft gege-
ven tot meerwerken tijdens de uit-
voering.

Ook de groenaanleg werd uit het dos-
sier geschrapt door de subsidiërende
overheid. Van een afzonderlijke aan-
besteding meteen minder luxueus
ontwerp is mij niets bekend. Wel heb
ik geruchten opgevangen dat men
overal alleen grasvelden tussen de
bekkens zou aanleggen en deze zou
laten onderhouden door . . .schapen.
Ik hoop dat dit geruchten blijven.
Een bezoek aan diverse stations leert
ons dat op sommige installaties de
wildernis welig tiert.

De ongelukkigste bezuinigingsmaat-
regel is wel het voorlopig weglaten
van de anaërobe slibstabilisatie of de
slibgisting. Het is helemaal niet zeker
dat men zonder de slibgistingstanks,
zoals in het oorspronkelijk ontwerp
voorzien, in de beginfase een vol-
doende gestabilizeerd en dus veilig
slib zal bekomen. Een onvoldoende
stabilizatie betekent onvermijdelijk
stankproblemen bij de produktie, het
transport en de opslag van het pro-
dukt. De Stad Aalst heeft zich als
ontwerper uitdrukkelijk en schrifte-
lijk van mogelijke milieuhinder gedis-
tancieerd. Nu moeten nutteloze kos-
ten gedaan worden om het slib op
een andere manier te behandelen,
daar waar men uiteindelijk toch zal
moeten overgaan naar de oorspron-
kelij k voorziene slibgisting.

De nu geleverde dure electromoto-
ren zijn ook kosten op het sterfhuis.
Inderdaad, wanneer men later op
slibgisting en dus gasproduktie over-
gaat, zal men de elektromotoren
moeten vervangen door gasmotoren.
Beide samen in één produktielijn kan
niet. Dus is de huidige miljoenenkost
voor de electromotoren wel een over-
bodige investering. Dit is een louter
technische realiteit. De vraag kan ge-
steld worden hoelang de uitbouw van
de slibgisting zal moeten wachten
wanneer blijkt dat zich werkelijk
geuroverlast of stortproblemen met
het slib voordoen, zoals wij nu reeds
voorspellen.

Komt daarbij dat de VWZ in haar
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schrijven van 17 maart jongstleden de
aannemer verzoekt om op een aanpa-
lend terrein en eigendom van de
VWZ het slib, afkomstig van de sta-
tions Zele, Lokeren en Berlare als
teellaag te verwerken naar rata van
150 mz per week. Dit is gewoon bij
wet verboden. Artikel 3 van het af-
valstoffendecreet van 2 juli 1981 be-
paalt dat slib afkomstig van waterzui-
veringsstations geklasseerd wordt als
bijzondere afvalstof waarvoor een
vergunning nodig is. Zal de VWZ de-
ze vergunning aanvragen ? Hoe zal
de Stad Aalst reageren ? Wat zal
OVAM antwoorden ? Afgezien van
de reukhinder en van het eventuele
gevaar voor besmetting zal het ter-
rein op een minimum van tijd volge-
stort zijn. Op die manier zal men po-
gen nog vele andere terreinen met
slib te bedekken met alle gevaren
vandien  voor verontreiniging van het
grondwater. Zal de overheid zelf het
voorbeeld geven en de wet overtre-
den ? Wat zal men aanvangen met
enorme slibberg die in Aalst alleen
al vanaf oktober 15 m” per dag zal
bedragen ? Het wordt stilaan de tijd
de knoop door te hakken want, in
tegenstelling met Ninove zal in Aalst
vanaf de eerste dag slibproduktie
aanwezig zijn, en dan nog een slib
van tivijfelachtig  allooi gezien de wel-
licht slechte stabilizatie en de aanwe-
zigheid van zware metalen. Zo weten
wij uit een voorstudie dat een zekere
concentratie van het giftige zeswaar-
dig chroom niet uit te sluiten is. Deze
specie dient afgevoerd naar een er-
kend stort en is niet geschikt voor
andere bestemmingen.

Dezelfde valse zuinigheid zet zich
door bij de bouwwerken aangezien
alle voorzieningen voor de bouw van
de t\veede fase zoveel mogelijk weg-
gelaten worden. Het ziet er naar uit
dat de uitbouw tot 140.000 inwoner-
equivalenten een vrome wens zal blij-
ven. De gierigheid bedriegt de wijs-
heid.

Een ander afgeleverd produkt is ui-
teraard het gezuiverd afvalwater of
effluent. Zoals elk bedrijf moet ook
de V WZ voldoen aan de normen
voor lozing in oppervlaktewateren.
De controle berust ec hter bij de
maatschappij zelf, waarbij de vreem-

de situatie ontstaat dat de VWZ tege-
lijk rechter en partij is ! Maar zelfs
dat zal uitgesloten zijn vermits tijdens
de uitvoering besloten werd - al-
weer om besparingsmotieven - alle
voorziene monstername-meetappa-
ratuur op de effluentleiding weg te
laten ! Zuiveringstechnisch is het zo
dat men een bepaald aangeboden af-
valwater binnenkrijgt (influent) dat
door metingen geregistreerd wordt.
Het gezuiverd water (effluent) dat
het station na behandeling verlaat en
in de waterloop wordt gestuurd,
moet wettelijk aan bepaalde normen
voldoen. De meting van dat effluent
moet toelaten vast te stellen of men
binnen deze normen blijft. Indien de
normen overschreden worden, dit wil
zeggen het gezuiverd water niet zui-
ver genoeg is, dan moet men correc-
tief ingrijpen. Dit zal nu niet meer
mogelijk zijn aangezien de voorziene
meetapparatuur niet zal geplaatst
worden. Welke garanties hebben wij
dan over de kwaliteit van het gezui-
verd water ? Is dat niet onverant-
woord ?

Stellen zich derhalve voor de eind-
produkten slib en effluent belangrijke
problemen, dan vraagt ook het as-
pect aanvoer enige aandacht. De
aanvoer van het afvalwater gebeurt
via rioleringen en collectoren. In
gans Vlaanderen betekenen die col-
lectoren een uiterst zwak punt. Tij-
dens enkele van mijn vroegere inter-
pellaties heb ik het geldverspillend
schandaal aangeklaagd van de over-
gedimensioneerde waterzuiverings-
stations die door gebrek aan collecto-
ren slechts op 5 procent van hun ca-
paciteit werken ! Met het fortuin dat
reeds verspeeld werd aan te grote
RWZI’s had met heel wat collectoren
kunnen aanleggen. Waar blijft hier
de logica ? Ook voor de rioleringen
zijn wij in hetzelfde bedje ziek. De
gemeenten die hiervoor verantwoor-
delijk zijn, worden in hun investerin-
gen  to t  een  min imum te rugge-
schroefd wegens het gangbaar subsi-
dieregiem. Voor grote moerriolen is
de gemeente niet tegen haar aandeel
opgewassen. Mag ik herinneren aan
mijn kritiek ten aanzien van het uit-
stellen (afstel ?) van het investerings-
fonds ? Daarbij komt nog dat het
aanleggen van rioleringen voor een
gemeentebestuur electoraal niet
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zo rendabel is dan andere openbare
werken die voor de kiezer wel zicht-
baar zijn.

Wij durven hopen dat tenminste de
eerste fase van de zuiveringsinstalla-
tie te Aalst binnen de gestelde ter-
mijn gebruiksklaar zal zijn, niet zoals
te Ninove waar de installatie zeven
maand geleden werd opgeleverd on-
danks het feit dat nog heel wat appa-
ratuur diende aangebracht. Gelukkig
is in Ninove nog geen toevoer van
afvalwater. Deze vlieger zal in Aalst
niet opgaan, want daar wordt het af-
valwater nu voorlopig in de Dender
gepompt tot het zuiveringsstation in
bedrijf genomen wordt.

Dan is er nog het onmiskenbaar te-
kort aan eigen deskundig personeel.
In mijn interpellatie van 8 januari
1987 kloeg ik de absurde toestand
aan van twee inspecteurs die in
Oost-Vlaanderen alle lozingen van
duizende bedrijven moeten controle-
ren. Hetzelfde mankement doet zich
voor op het niveau van de bouw en
de uitbating van de installaties. Wan-
neer zou blijken dat de personeelsbe-
zetting van de RWZI’s van Aalst en
Ninove niet zo dramamtisch  is als ge-
steld in mijn interpellatieverzoek van
4 maart (één man voor de twee sta-
tions samen), dan blijft de toestand
in elk geval onaanvaardbaar met on-
der andere één industrieel ingenieur
voor Dendermonde, Aalst en Ninove
samen ! Ik refereer naar het exploita-
tiecontract dat bij de eerste aanbeste-
ding gevoegd was. Als minimum per-
soneelsbezetting voor Aalst was ver-
plicht : - 1 industrieel ingenieur ; 1
A-2 specialist verbrandingsmoto-
ren ; 1 A-3 technicus ; 2 ongeschool-
de arbeiders ; buiten de diensturen
(38 urenweek) moest een controle-
en waakdienst functioneren met een
maximum interventietijd van 30 mi-
nuten ! Deze personeelsbezetting
werd vastgelegd in overleg met de
Waterzuiveringsmaatschappij van het
Kustbekken (WZK) en stoelde op er-
varingsgegevens voor dit type instal-
latie met de gegeven capaciteit.

Momenteel behelpt men zich links en
rechts met ,,ter beschikking gestelde
deskundigen” ui t  de  gemeenten of
privé-sector. Mensen met jarenlange
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ervaring op het gebied van ontwerp
en uitbating van collectoren, pomp-
stations en zuiveringsinrichtingen
worden gedurende een korte tijd aan-
getrokken op de zaak draaiende te
houden. Maar wat moet binnenkort
gebeuren wanneer deze medewer-
kers opnieuw van het toneel verdwij-
nen ? Slechtwerkende installaties in-
gevolge gebrek aan eigen bekwaam
personeel zullen schering en inslag
worden. Zo stel ik in Aalst vast dat
het toekomstig exploitatiepersoneel
nog steeds niet betrokken wordt bij
de werfopvolging. Hoe kan iemand
dergelijke installatie zonder voorbe-
reiding van de ene dag op de andere
runnen ?

Bij nader onderzoek, als voorberei-
ding tot deze interpellatie, ben ik te
weten gekomen dat in de RWZI van
Aalst twee personeelsleden zullen
werken : een elektromecanicien en
een meesterknecht. Voor Ninove
voorziet men slechts één eerste vak-
man die daar reeds zijn opleiding ge-
niet en vroeger in Dendermonde
werkte. Voeg daarbij de reeds ge-
noemde industrieel ingenieur die als
groepsverantwoordelij ke Dender-
monde, Aalst en Ninove in het oog
houdt, en de kous is af. Het staat
vast dat dit kader veel te klein is,
zeker als men bedenkt dat elke instal-
latie een periode van kinderziekten
doormaakt gaande van een half tot
twee jaar. Gedurende deze periode
zou de oorspronkelijk geplande ploeg
moeten ter plekke zijn.

Tenslotte dringt zich nog een andere
vraag op : Wat zal er gebeuren met
het geplande laboratorium van 450
m* dat de VWZ gevraagd heeft, maar
waarvoor nog geen apparatuur voor-
zien is en geen laboranten ter be-
schikking zijn ? Heeft dergelijk labo
wel zin wanneer wij weten dat de
VWZ voor haar analyses een beroep
doet op de bestaande labo’s van de
provincies die de grootste aandeel-
houders- beheerders van de VWZ
zijn ? Pikant gegeven is wel dat deze
grote laboratoriumruimte op vraag
van de VWZ door het studiebureau
van de Stad Aalst werd voorzien en
dat hiervoor nog tijdens de uitvoering
van de bouwwerken het hele concept
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van het hoofdgebouw moest herte-
kend worden. Daar de schuldvorde-
ring voor deze aanpassingen door de
VWZ botweg geweigerd werd, is de-
ze zaak nog hangende. Is het niet
godgeklaagd dat na al deze moeilijk-
heden nu de vraag moet worden ge-
steld wat met deze mooie ruimte zal
gebeuren ?

Ziedaar, mijnheer de Voorzitter, en-
kele bedenkingen en vragen omtrent
de waterzuivering in het algemeen en
de lokale problematiek in de Dender-
streek in het bijzonder met de bedoe-
ling u ervan te overtuigen dat méér
middelen en méér personeel moet
worden aangewend om te voorko-
men dat heel het mooie project van
de rioolwaterzuivering één grote mis-
lukking wordt.

De Voorzitter : De heer De Batselier
heeft het woord.

De heer N. De Batselier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, met
mijn schriftelijke vraag nummer 70
van 2 februari 1983 omtrent de sane-
ring van het Denderbekken heb ik u
met een uitgebreide vraagstelling,
uitgenodigd om in te gaan op de glo-
bale aanpak van de sanering van het
Denderbekken. Uit uw antwoord,
wens ik hier wat volgt te citeren en
er tevens dieper op in te gaan omdat
het naar mijn persoonlijke mening
zeer relevant is in deze gedachtend-
wisseling.

,,De defininitieve planning van de
zuiveringsprojecten in het Dender-
bekken zal geschieden in het geheel
van het Algemeen Waterzuiverings-
programma (AWP) voor het Vlaam-
se Gewest. De twee waterzuiverings-
maatschappijen samen met de opge-
richte begeleidingscommissie zal mij
een AWP voorleggen dat mij zal toe-
laten binnen de beperkte budgettaire
mogelijkheden voor de jaren 1983 en
1984 een nieuw rationeel beleid inza-
ke waterzuivering te voeren. Voor de
opstelling van het AWP werd vorig
jaar het Denderbekken door mij be-
schouwd als een prioritair te onder-
zoeken gebied. De resultaten van dit
onderzoek samen met een concreet
programma van werken zal mij in de
eerste trimester van dit jaar ter goed-
keuring worden voorgelegd. De uit-
voering zal opgedragen worden aan
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de  Vlaamse  Waterzuiveringsmaat-
schappij.” En inderdaad in de loop
van 1984, mochten de leden van deze
vergadering, via de pers vernemen
dat het beleidsinstrument van de heer
Lenssens, het AWP er eindelijk was.

De brochure, die handelt over de
Dender ligt hier voor mij - er wor-
den juist geteld 7 bladzijden aan ge-
wijd - samen met de zogenaamde
niveau 2 : kaart 13 - Dender. Wat
het inhoudelijk aspect betreft moet
ik vaststellen dat deze 7 bladzijden
louter descriptief zijn en uitsluitend
datgene herkauwen wat het Instituut
voor Hygiëne en Epidemiologie
(IHE) reeds jaren tevoren, over het
Denderbekken gepubliceerd heeft.
Het concrete programma van werken
beperkt zich tot het jaar 1984, bevat
geen financiële implicaties en is lou-
ter een verder zetten van vroegere
reeds genomen beslissingen. Als be-
leidsinstrument kan dit dus nogal tel-
len. Maar goed, van een paar jaar
operationeel zijnde waterzuiverings-
maatschappij kunnnen geen wonde-
ren worden verwacht. Nu in 1987 lijkt
me echter de tijd rijp om na te gaan
wat er geworden is van het concreet
programma van werken ter sanering
van het prioritair gestelde Dender-
bekken.

Terug naar uw brochure AWP niveau
2 Dender waar ik op pagina 19
lees : ,,afwaarts Ninove (Okegem)
vermindert de biologische kwaliteit
merkelijk en vanaf Denderleeuw heel
snel. Vanaf Aalst tot Dendermonde
verkeert de Dender praktisch perma-
nent, buiten de wintermaanden met
de grootste afvoer, in een volledige
verrottingstoestand”. Een vluchtige
blik op de bijhorende kaart nummer
13 laat vaststellen, dat de waterkwa-
liteit er inderdaad uitermate beroerd
aan toe is ter hoogte van Dender-
leeuw, bij de samenvloeiing met de
Bellebeek. Lectuur pagina 20 betref-
fende Bellebeek en zijbeken  is uiter-
mate instructief in de zin dat dit
stroomgebied van ca. 9.500 ha in zeer
grote mate verontreinigd is. Dit feit,
samen met de lozingen van het vilbe-
luik Animalia te Denderleeuw en de
zone Denderleeuw zijn ervan de oor-
zaak dat de Dender na enig herstel,
weerom zwaar wordt verontreinigd.
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Nochtans meen ik te mogen stellen
- tenzij u hier het tegenovergestelde
kunt aantonen - dat : 1. de VWZ
geen enkele concrete planning heeft
opgesteld. laat staan een investe-
ringsprogramma bezit, ter sanering
van het gebied  van de Bellebeek ; 2.
de inspanningen van de gemeenten,
gelegen in het gebied van de Belle-
beek, aangaande de planning en aan-
leg van openbare riolering beneden-
maats zijn ; 3. aan het vilbeluik Ani-
malia pas einde 1986 een lozingsver-
gunning \verd uitgereikt, en dit na
jaren touwtrekkerij omtrent secto-
riële normen en ongebreidelde vuil-
lozingen \*an dit bedrijf met een
niet -concurrentiële en winstgeven-
de sector. waarvan de VWZ weet dat
het bedrijf niet voldoet en het ook
niet wil \.oldoen  aan de opgelegde
lozingsvoorwaarden, maar het vertikt
om verbaliserend op te treden ; 4.
het dossier-collector en RWZ 1
Denderleeuw nog even klemvast zit
als een zestal jaar geleden.

Komen \ve dan in Aalst, waar er
reeds 6 jmr verlopen zijn tussen de
goedkeuring van het ontwerp van de
RWZ 1 en meer dan zes jaar van de
collector 1 langs de linker Denderoe-
ver en hun . . bijna - realisatie”. Terug
heeft de VWZ geen enkele concrete
planning opgesteld, laat staan een in-
vesteringsprogramma voor : 1. col-
lector II op de rechter Denderoever,
vanuit Baardegem en Meldert, via
Moorse1 naar Aalst en Herdersem,
bij middel \pan sifan onder de Dender
te verbinden met de RWZ 1 ; 2. col-
lector III. komende van Erpe-Mere
over Lede en Hofstade met aanslui-
ting op collector  1 ter hoogte van de
Bergstraat : 3. collector IV uit Gijze-
gem ; 4. collector V vanuit Wieze en
Herdersem. aansluitend op collector
II : 5. de uitbreiding van de RWZ 1.
Het afvahvater van de zone Aalst zal
dus slechts in een nabije toekomst in
beperkte mate gezuiverd worden.

Al even belangrijk, zoniet  determine-
rend voor de Dender zijn de zeer
zware lozingen van Amylum. Deze
onderneming - die indertijd niet
wenste aan te sluiten op de RWZ 1
- Aalst - vervuilde, volgens metin-
gen verricht in 1979, de Dender meer

dan de ganse stad Aalst samen ! En
dit na toepassen van een zogenaamde
eigen zuivering. Bovendien bleek het
afvalwater uitermate toxisch te zijn,
door onder andere de aanwezigheid
van ammoniakale stikstof in zeer ho-
ge concentraties. Anno 1987 is het
bedrijf zeer sterk uitgebreid, en dit
zonder bij komende uitbreiding van
de zuiveringscapaciteit. Desondanks
heeft de VWZ het nog altijd niet no-
dig gevonden om : 1. een ernstige
doorlichting te maken van de mate
en aard van de vervuiling van de
Dender door het bedrijf ; 2. verbali-
serend op te treden.

Kom ik dan tot Dendermonde, dat
tegen alle waterzuiveringslogica in,
de eerste operationele RWZ 1 op de
Dender kreeg ! Ik wil het hier meer
bepaald hebben over - de naar mijn
informatie - concrete plannen om
kortelings de industriële afvalwaters
van de Verenigde Papier- en Karton-
fabrieken NV te Oudegem te behan-
delen in de RWZ 1 te Dendermonde.
Dat afvalwaters van papierfabrieken
moeilijk behandelbaar zijn, is in zui-
veringskringen welbekend. Zo be-
schikt de zuiveringsinstallatie van het
papierfabriek van Langerbrugge over
een aantal zeer specifieke zuiverings-
onderdelen om het afvalwater doel-
treffend te behandelen. Deze onder-
delen zijn nu niet aanwezig op de
RWZ 1 Dendermonde, in zoverre dat
in het beste geval een onvoldoende
zuivering te verwachten is, en dit on-
danks zeer sterk verhoogde exploita-
tiekosten die niet in proportie zullen
zijn én met het resultaat én met de
bijdrage van de onderneming in de
werkingskosten van de VWZ en in
het slechtste geval een totale versto-
ring, zelfs intoxicatie van de zuive-
ring. Ik kan hieruit maar twee zaken
concluderen : de directie van de
VWZ is op de hoogte van de quasi
onmogelijkheid tot kosteneffeciënte
behandeling, en dan is ze het bedrijf
ter wille op gevaar af van het vero-
nachtzamen van de belangen van de
VWZ ; ofwel is ze onwetend en dan
is ze onbekwaam.

Ik meen dat voorgaande illustratief
is voor de manier waarop deze maat-
schappij er maar niet in slaagt, haar
taken behoorlijk uit te voeren, laat
staan een niet-bestaand beleid in te

vullen. Ondanks uw reeds vijf en half
jaar administratief toezicht is dit een
meer dan merkwaardige vaststelling.
Dringend moet de VWZ terug echt
in handen genomen worden. Al te
veel loopt er nu mis. Maar dit lijkt
mij het voorwerp voor een andere
interpellatie.

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Lenssens

Minister J. Lenssens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, colle-
ga’s, alvorens in te gaan op de meer
concrete vragen van de heren Cau-
dron en De Batselier wil ik twee op-
merkingen maken, waarvan een eer-
ste aan het adres van de heer Cau-
dron. Hij zegt hier verschillende ja-
ren geleden de niet coherente inves-
teringspolitiek te hebben aange-
klaagd die geleid heeft tot overgedi-
mensioneerde installaties en het ont-
breken van collectoren waardoor het
effectieve rendement van sommige
zuiveringsinstallaties slechts 5 pro-
cent bedroeg.

Collega Caudron, u doet de waarheid
geweld aan door dit te zeggen want
ik heb persoonlijk in 1982 diezelfde
investeringspolitiek aangeklaagd. U
hebt mij toe geïnterpelleerd naar
aanleiding van een verklaring die ik
ter zake had gedaan en die in de pers
was verschenen.

De heer J. Caudron : Ik hab dat in
1980 gezegd, mijnheer de Minister,
maar u hebt mij nagepraat.

Minister J. Lenssens : U hoeft zich
daarover niet druk te maken. Ik zeg
u alleen dat ik ook had ontdekt dat
er gedurende vele jaren een onte-
recht beleid was gevoerd en dat dit
zó niet verder kon. Als instrument
hebben wij toen het Algemeen Wa-
terzuiveringsprogramma opgezet, dat
geciteerd werd door de heer De Bat-
selier, alhoewel hij blijkbaar niet
heeft begrepen wat dit kan beteke-
nen als concreet beleidsinstrument.
Dit AWP heeft ons toegelaten om
intussen de benutte capaciteit van on-
ze bestaande installaties van minder
dan 17 procent in 1982 op te voeren
tot ongeveer 35 à 40 procent. Dit is
nog te weinig maar wij zetten de po-
litiek voort van het optimaliseren van
bestaande installaties naast het bou-
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wen van nieuwe, maar liefst kleinere .
en alternatieve installaties, vooral in
landelijke gebieden.

Collega De Batselier, u heeft het
AWP blijkbaar als een statische plan-
ning opgevat - wat het voor mij
nooit is geweest - en, zoals u zegt,
louter descriptief. Inderdaad, niveau
1 van het AWP is een loutere be-
schrijving van de toestand van de wa-
terlopen, kwalitatief en kwantitatief.
Deze situatie is ook in kaart ge-
bracht. Niveau 2 per hydrografisch
bekken, gaat meer in detail, terwijl
niveau 3 van het AWP per zuive-
ringsgebied alle mogelijke gegevens
inzake kwaliteit en kwantiteit van
waterlopen, samenbrengt om toe te
laten de juiste beleidsoptie te nemen
voor het soort installatie die moet
worden verwezenlijkt en de wijze
waarop de sanering kan worden
doorgevoerd.

Ik wil het nu meer concreet hebben
over het Denderbekken. De kenmer-
ken van dit bekken zijn u wellicht
bekend en ik ga ook niet in op de
graad van vervuiling. Als Dender-
mondenaren worden wij daarmee
voldoende geconfronteerd. De streek
van Aalst heeft daar minder last van
omdat de vervuilende vracht die daar
in de Dender wordt geloosd bij ons
haar minder fraaie effecten teweeg-
brengt.

Welke zijn de instrumenten waarover
wij als Vlaamse overheid beschikken
om de waterverontreiniging te be-
strijden ? Wij hebben vooreerst de
Vlaamse Waterzuiveringsmaatschap-
pij die een tweeledige opdracht heeft
: ten eerste, infrastructuren uitbou-
wen en ze exploiteren en, ten twee-
de, in afwachting van de uitvoering
van het milieuvergunningsdecreet ,
het afgeven van lozingsvergunningen
en het toezicht op de naleving van de
lozingsvoorwaarden. Ik zal daar
straks op terugkomen.

Een ander middel is dat van de on-
derhandelingen met het Waalse Ge-
west. Ondanks de dreigende toepas-
sing van het decreet inzake de water-
taks, hebben wij de jongste maanden
een aantal nuttige contacten gehad
met het Waalse Gewest. Die hebben
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onder meer voor het Denderbekken
als resultaat gehad, dat een beslissing
werd genomen omtrent een waterzui-
veringsinstallatie in de stad Ath van
15.000 inwonerequivalenten. De aan-
besteding gebeurde enkele maanden
geleden en tijdens de komende
maanden zal tot het bouwen worden
overgegaan om einde volgend jaar,
zoniet 1989, operationeel te zijn. Dit
betekent dat een vervuilende vracht
- van de stad Ath en omgeving -
van ruim 14.000 inwonerequivalen-
ten minder in het Denderbekken zal
terecht komen.

Verder is er de sanering van de afval-
waterlozing van een groot aardappel-
verwerkend bedrijf in Leuze met een
vervuilende vracht van 180.000 inwo-
nerequivalenten. Door onderhande-
lingen met het Waalse Gewest heb-
ben wij kunnen bekomen dat er nor-
men zijn opgelegd en dat de sanering
midden dit jaar - dit is ons althans
beloofd - dermate zal doorgevoerd
zijn in de betrokken onderneming,
dat de 180.000 inwonerequivalenten
vervuiling zullen worden geredu-
ceerd tot ongeveer 7.800 inwonere-
quivalenten. Ook dit, collega’s, zal
een belangrijke bijdragen leveren tot
het bekomen van een betere water-
kwaliteit in de Denderd.

U begrijpt dat deze onderhandelin-
gen nodig waren. Ik moet de gevol-
gen van de vervuiling, komende van
Wallonië, niet schetsen. Tussen 1983
en 1985 zijn er vier grote vissterften
geweest in de Dender , ter hoogte
van Ninove -Geraardsbergen, die
alle vier duidelijk te wijten waren aan
vervuiling komende uit het Waalse
Gewest.

Inzake investeringen wens ik in her-
innering te brengen dat tussen 1982
en 1986 in het Denderbekken in to-
taal 1,900 miljard is geïnvesteerd. Ik
som even kort op : in Geraardsber-
gen een collector van 100 miljoen
frank ; in Ninove een installatie van
140  miljoen frank, met een capaciteit
van 25.000 inwonerequivalenten, die
midden dit jaar operationeel zal zijn
. een belangrijke collector, ook in Ni-
nove,  van 125 miljoen frank. Verder
wordt er een collector aangelegd in
Denderleeuw v o o r  4 0  m i l j o e n
frank ; in Aalst zijn er collectoren

Zuivering Denderwatet

aangelegd voor 310 miljoen frank om
de opvang van 36.000 inwoner-equi-
valenten te verzekeren. Het rioolwa-
terzuiveringsstation in Aalst met een
capaciteit van 80.000 inwonerequiva-
lenten en wordt dit jaar operationeel.
De kostprijs bedraagt 300 miljoen
frank. In Dendermonde werden col-
lectoren aangelegd voor 530 miljoen
frank voor een aavoer van 40.000 in-
wonerequivalenten, terwijl de instal-
latie zelf, die sinds een jaar in wer-
king is, 350 miljoen frank heeft ge-
kost.

Naast deze investeringen zijn voor de
periode 1987-1990, in Geraardsber-
gen, Aalst en de streek van Dender-
monde in totaal nog ongeveer 400
miljoen investeringen voorzien, die
vooral voor collectoren - dat is be-
langrijk - tot gevolg zullen hebben
dat, mede via de intussen opgelegde
saneringsprogramma’s in een aantal
industriële bedrijven, onder meer
Animalia, de vervuilende vracht van
deze bedrijven tijdens de komende
maanden op drastische wijze zal ver-
minderd worden. Dit moet toelaten
dat het Denderbekken tegen 1990
dermate gesaneerd is dat de hinder
voor de bevolking tot Dendermonde
gevoelig zal gedaald zijn. In de ver-
onderstelling dat wij dit beleid kun-
nen voortzetten en dat de VWZ de
middelen kan blijven bekomen om
haar politiek en haar opdracht uit te
voeren, is het objectief tegen 1995 -
maar daar ben ik voorzichtig in -
om in de Dender tot Dendermonde
opnieuw vis te krijgen.

De heer Caudron heeft een aantal
precieze vragen gesteld waarop ik in
het kort een antwoord wil geven.

Ik heb, mijnheer Caudron, voor de
waterzuiveringsinstallatie te Ninove
de capaciteit drastisch beperkt van
40.000 naar 20.000 inwonerequiva-
lenten. Dat is een duidelijke bespa-
ring die nochtans geen afbreuk doet
aan de kwaliteit. Ik bedoel daarmee
dat een reeks dure collectoren in de
streek van Ninove niet moeten wor-
den aangelegd. De waterzuivering
van bepaalde kleinere woonkernen
zal op een andere wijze gebeuren met
kleinschalige installaties.

U  heb t  ook gesproken over de
groenaanleg. Elk project wordt af-
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Lenssens

zondcrlijk aanbesteed, niet om het
groen tc schrappen, maar om toe te
laten dat ook kleinere plaatselijke ge-
specialiseerde firma’s mee kunnen
dingen bij de aanbestedingen.

De derde vraag betrof de slibgisting.
De anaCrobe stabilisatie in de water-
zuiveringsinstallatie van Aalst was
gedimensioneerd voor 140.000 inwo-
nerequivalenten.  Wij hebben dit ge-
schrapt omdat hierdoor een netto-be-
sparing van 90 miljoen frank kon
worden gerealiseerd. Dat was, meen
ik. de moeite waard, vooral omdat
het alternatief toelaat het slib ook
zonder roukhinder te verwerken, on-
der meer  door de installatie van een
zeetbandpers  en een menginstallatie.
Hierdoor zal een voldoende gehalte
aan droge stof worden verkregen,
waardoor storten in de streek moge-
lijk wordt.

De meetilpparatuur,  mijnheer Cau-
dron, is geplaatst zowel in de installa-
ties van Aalst als die van Ninove, in
tegenstelling met wat u dacht, zodat
de controle op het gezuiverde afval-
water. \vcl degelijk zal kunnen wor-
den uitgevoerd.

In verband met het personeel kan ik
u mededelen dat de installatie van
Ninove reeds enkele maanden aan
het proefdraaien is dit om de defini-
tieve inbcdrijfstelling optimaal te
kunnen laten verlopen. Enkele
maanden geleden is een voorlopige
oplevering gebeurd. De bedoeling
was de ingebruikname zo spoedig
mogelijk te kunnen verwezenlijken.
Dat was de reden waarom het in
Dendermonde opgeleide personeels-
lid overgeplaatst werd naar de instal-
latie van Ninove en dit vanaf de in-
stallatie van het elektro-mechanisch
gedeelte. Uw bewering dat het uitba-
tingspersoneel niet bij de werfopvol-
ging is betrokken,  is totaal onjuist.
De praktische organisatie echter en
de uitbating van de installaties zijn
verant\voordelijkheden  van de direc-
tie van dc Vlaamse Waterzuiverings-
maatschappij. De directie van deze
maatschappij heeft de bedoeling om
de organisatie van de exploitatie aan
te pakken zoals een privé-bedrijf het
Z O U  doen, namelijk rationeel, ook
economisch,  om een zo goedkoop

gelijke kostprijs te bekomen per in-
wonerequivalent. Het is trouwens om
deze redenen dat de installaties vol-
doende werden geautomatiseerd.

Ten slotte kan ik mededelen aan de
heer Caudron dat de voorziene
alarmmeldingssystemen precies de
aanwezigheid van permanent perso-
neel overbodig maakt, wat opnieuw
een rationalisatie betekent. Hierdoor
wordt vermeden dat de kostprijs van
het gezuiverd afvalwater per inwone-
requivalent zodanig groot zal worden
dat de provincies én de industrie een
te hoge prijs zouden moeten betalen.
(Applaus bij de CVP en de PVV)

De Voorzitter
ten.

: Het incident is geslo-

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende goedkeuring van de Interna-
tionale Overeenkomst tot oprichting
van een Europese Stichting, opge-
maakt te Brussel op 29 maart 1982
- 78 (19851986)-Nrs. 1 en 2

Hoofdelijke stemming

De Voorzitter : Aan de orde is de
hoofdelijke stemming over het ont-
werp van decreet houdende goedkeu-
ring van de Internationale Overeen-
komst tot oprichting van een Europe-
se Stichting, opgemaakt te Brussel op
29 maart 1982.

Begin van de stemming.

Heeft iedereen gestemd (Ja)

Einde van de stemverrichtingen.

Ziehier het resultaat :

116 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
116 leden hebben ja geantwoord ;

Ik kondig hiermede de uitslag van de
stemming aan.

JA hebben geantwoord :

Adriaensens H.
Ansoms J.
Bascour J.
Beckers A.

Beerden G.
Beysen E.
Boeraeve-Derycke C.
Bosmans F.
Bosmans J.
Bourgeois A.
Breyne P.
Buyse M. (Mevr.)
Capoen M.
Cardoen G.
Caudron J.
Chabert J.
Claes W.
Coens D.
Content W.
Cooreman E.
Coppens E.
Coveliers H.
De Batselier N.
De Beul A.
De Clercq C.
Decoster M.
De Groot E.
De Loor H.
De Loore-Raeymaekers J.
Deneir A.
Denys A.
Depré J.
Deprez P.
Desaeyere W.
De Seranno J.
Devolder J.
Dewael P.
De Weirdt P.
D’Hondt-Van Opdenbosch  P.
Dhoore L.
Dupré J.
Flamant E.
Geens A.
Geens G.
Ghesquière F.
Grootjans F.
Hancké L.
Hermans P.
Kelchtermans T.
Laverge J.
Leclercq J.
Lefeber 0. (Mevr.)
Lenaerts L.
Lenssens J.
Luyten W.
Maes N. (Mevr.)
Marchand C.
Matthys P.
Meyntjens 0.
Moens G.
Mommerency G.
Moors C.
Olivier M.
Pede J.
Peetermans E.

Zuivering Denderwater
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Peeters R.
Peuskens V.
Pillaert J.P.
Piot F.
Sauwens J.
Schellens A.
Schiltz H.
Seeuws W.
Sprockeels G.
Steverlynck A.
Steyaert R. (Mevr.)
Suykerbuyk H.
Swaelen F.
Swinnen R.
Taelman W.
Temmerman G.
Tobback L.
Tyberghien-Vancenbussche M.
Uyttendaele R.
Van den Brande L.
Van den Broeck 0.
Vandenbroucke F.
Vanderheyden V.
Vandermarliere J.
Vandermeulen P.
Van Der Niepen P.
Vandersmissen E.
Van Durme W.
Van Eetvelt V.
Van Elewyck J.
Vangronsveld A.
Vanhaverbeke A.
Van Hecke J.
Vanhorenbeek L.
Van houtte M.
Vankeirsbilck E.
Van Nevel A.
Vannieuwenhuyze R.
Van Ooteghem 0.
Van Parys T.
Van Puymbroeck M. (Mevr.)
Van Rompaey H.
Van Rompaey R.
Van Rompuy E.
Van Steenkiste F.
Van Wambeke H.
Verberckmoes F.
Verhofstadt G.
Vogels M. (Mevr.)
Vreven A.
Waltniel L.

Dientengevolge neemt de Raad het
ontwerp van decreet aan ; het zal aan
de Vlaamse Executieve ter bekrachti-
ging worden overgezonden.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 28
2 am-il 1987

VOORSTEL VAN DECREET van
de heer P. Breyne C.S. houdende aan-
passing van de regeling voor de toe-
kenning van subsidievoorschotten
voor de jeugd- en volwassenenvor-
ming
- 169 (1986-1987)-Nrs. 1 tot 3

Hoofdelijke stemming

De Voorzitter : Aan de orde is de
hoofdelijke stemming over het voor-
stel van decreet van de heer Breyne
C.S. houdende aanpassing van de re-
geling voor de toekenning van subsi-
dievoorschotten voor de jeugd- en
volwassenenvorming.

Begin van de stemming.

Heeft iedereen gestemd ? (Ja)

Einde van de stemverrichtingen.

Ziehier het resultaat :

113 leden hebben aan de stemming
deelgenomen ;
113 leden hebben ja geantwoord ;

Ik kondig hiermede de uitslag van de
stemming aan.

JA hebben geantwoord :

Adriaensens H.
Ansoms J.
Baldewijs E.
Bascour J.
Beckers A.
Beerden G.
Beysen E.
Boeraeve-Derycke C.
Bosmans F.
Bosmans J.
Bourgeois A.
Breyne P.
Buyse M. (Mevr.)
Capoen M.
Cardoen G.
Caudron J.
Chabert J.
Claes W.
Coens D.
Content W.
Cooreman E.
Coppens E.
Coveliers H.
De Batselier N.
De Beul A.
Decoster M.
De Groot E.
De Loor H.

Oprichting  Europese Stichting
Subsidievoorschotten  Jeugd- en volwassenenvorming

De Loore-Raeymaekers J.
Deneir A.
Denys A.
Depré J.
De Seranno J.
Desutter M.
Devolder J.
Dewael P.
De Weirdt P.
Dhoore L.
Dupré J.
Flamant E.
Geens A.
Geens G.
Ghesquière F.
Grootjans F.
Hancké L.
Hermans P.
Laverge J.
Leclercq J.
Lefeber 0. (Mevr.)
Lenaerts L.
Lenssens J.
Luyten W.
Maes N. (Mevr.)
Marchand C.
Matthys P.
Meyntjens 0.
Moens G.
Mommerency G.
Moors C.
Olivier M.
Pede J.
Peetermans E.
Peeters R.
Peuskens V.
Pillaert J.P.
Piot F.
Sauwens J.
Schellens A.
Schiltz H.
Seeuws W.
Sprockeels G.
Steverlynck A.
Suykerbuyk H.
Swaelen F.
Swinnen R.
Taelman W.
Tant P.
Temmerman G.
Tobback L.
Tyberghien-Vandenbussche M.
Uyttendaele R.
Van den Brande L.
Van den Broeck 0.
Vandenbroucke F.
Vanderheyden V.
Vandermeulen P.
Van Der Niepen P.
Vandersmissen E.
Van Durme W.
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Van Eetvelt V.
Van Elcwyck J.
Vangronsvcld A.
Vanhavcrbcke  A.
Van Heckc  J.
Vanhorcnbeek  L.
Van houtte M.
Vankeirsbilck  E.
Van Nevel  A.
Vannieuivcnhuyze  R.
Van Ootc#em  0.
Van Parys T.
Van Puymbroeck M. (Mevr.)
Van Romp;\ey  H.
Van Romp;\ey  R.
Van Stecnkiste F.
Van Wambeke  H.
Verberckmoes  F.
Verhofstaclt G.
Vermeircn F.
Vogels M. (Mevr.)
Vreven A.
Waltniel L.
Windels K.

Dientenge\.olge  neemt de Raad het
voorstel \‘an decreet aan ; het zal aan
de Vlaamse Executieve ter bekrachti-
ging worden  overgezonden.

INTERPELLATIES (R.v.O. artikel
67) (Voorzctting)

Interpellatie van de heer L. Hancké
tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Leefmilieu, over de stortproble-
matiek in de Rupelstreek

De Voorzit ter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Hancké tot
de heer Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister van Volksgezondheid en Leef-
milieu. o\.er de stortproblematiek in
de Rupelstreck.

De heer Hancké heeft het woord.

De heer L. Hancké (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters. geachtc  collega’s, op 28 juni
1983 heb ik over dezelfde problema-
tiek geïnterpelleerd. Toen heb ik er
kunnen op wijzen dat de Rupelstreek
een gewest is gelegen langs de Schel-

de en de Rupel, dat vijf gemeenten
omvat, dat 54.000 inwoners telt en
dat 4.500 hectaren groot is.

Bij die gelegenheid heb ik er ook al
kunnen op wijzen dat tijdens de laat-
ste twintig jaar de kleinijverheid daar
teloor is gegaan waardoor het aantal
tewerkgestelden daar in ruim twintig
jaar van 5.000 tot ongeveer 500 is
gedaald.

Bovendien hebben een aantal oudere
ambachtelijke bedrijven zoals de
schoen- en pantoffelnijverheid, ook
de metaalnijverheid en de scheeps-
werven op het vlak van de tewerk-
stelling aanzienlijk moeten inleveren.

Onder meer ingevolge de ontwikke-
ling van de kleinijverheid gedurende
eeuwen lijkt deze streek weinig aan-
trekkelijk als woon- en leefmilieu.
Bovendien was zij gekenmerkt door
een grote emigratie en een veroude-
ring van de bevolking. Met andere
woorden, de Rupelstreek was een ge-
teisterd landschap met vervallen in-
dustrieën, verlaten en verkrotte wo-
ningen, stortplaatsen en milieuver-
ontreiniging en ook met een verou-
derde bevolking.

Sedert ongeveer vijf jaar zweeft bo-
ven de Rupelstreek de dreiging dat
zij de vuilnisbelt van Vlaanderen en
zelfs van Vlaanderen én Nederland
zou worden.

Mijnheer de Minister, in die context
heb ik u drie jaar geleden geïnterpel-
leerd en ik heb u toen mijn lof voor
uw beleid niet gespaard. Inderdaad,
ik heb er met genoegen kunnen op
wijzen dat u toen dertien van de veer-
tien aanvragen om een stortplaats te
openen heeft afgewezen en dat u de
veertiende heeft behouden voor het
storten van vliegas in het centrum
van Schelle. U heeft toen ook in uw
antwoord gesproken over een mora-
torium in verband met het openhou-
den van één stortplaats, omdat er
minstens voor vier instanties, qua-
stortplaats, problemen overbleven,
namelijk voor de steden Antwerpen
en Mechelen en voor de privé-bedrij-
ven Eternit en Prayon-Rupel.

Wat Antwerpen betreft werd sedert-
dien een oplossing gevonden. Een
stortplaats in de haven is tot stand

gebracht. Mechelen heeft zijn stort-
plaats in Rumst, OTL, eveneens ge-
ruild voor een andere in Leuven.
Eternit, goed voor 10.000 ton stor-
ting per jaar, heeft een oplossing ge-
vonden in Wallonië. Prayon-Rupel is
het enige probleem waarmee u, wij
en de Rupelstreek nog altijd opgeza-
deld zitten.

Ik heb de indruk dat wij nochtans
aan het einde staan van het stortmo-
ratorium dat u in 1983 heeft afgekon-
digd en dat er, zoals velen zeggen,
nu in feite een nieuw afvaloffensief
aan de gang is voor de Rupelstreek.

Ik wijs erop dat Métallurgie-Hobo-
ken-Overpelt onlangs een aanvraag
heeft ingediend voor een stortver-
gunning van dertig jaar in de oude
kleiputten van Vandenheuvel in He-
miksem, dit zijn de oude gronden van
de ,,stortbaron” Vandenbos, zoals
men deze in ons gebied noemt. Ik
wijs er verder op dat men onlangs op
de televisie een uitzending heeft ge-
wijd aan de ontdekking van een oud
gipsstort in Klein-Willebroek waar-
over een polemiek is ontstaan tussen
milieugroepen en het bedrijf. Ik ga
daar niet verder op in omdat het een
zeer oude aangelegenheid is. Ik wil
echter de aandacht toespitsen op het
feit dat de Minister in november 1985
een vergunning aan Prayon Rupel
heeft gegeven om voor zeven jaar te
storten in wat voorheen OTL was te
Rumst en dat u verleden jaar boven-
dien aan Belgian Oil Recycling een
vergunning heeft gegeven tot het op-
slagen van afvalolie in het herwaar-
deringsgebied Hoek te Boom. Het is
evident dat het toelaten van een der-
gelijke installatie in een herwaarde-
ringsgebied niet mogelijk is. Mijn
aandacht gaat echter voornamelijk
naar de situatie van Prayon Rupel.

Ik meen dat men zich fundamentele
vragen kan stellen over de aanwezig-
heid van een dergelijk bedrijf in de
Rupelstreek.

Een Rupelstreek heeft als econo-
misch reconversiegebied veel meer
behoefte aan wat meer verfijnde
technologische industrie dan aan
Prayon Rupel. Dat is een bedrijf,
zonder demigrerend te willen doen,
dat veeleer thuishoort in een ontwik-
kelingsland. Het gaat immers om de

Subsidievoorschotten jeugd- en volwassenenvorming
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ontginning en de raffinage van grond-
stoffen. Het zou beter zijn indien we
te maken zouden hebben met half
afgewerkte produkten en niet met
grondstoffen. Bovendien kan men,
wat het economisch nut van Prayon
betreft, de vraag stellen of er in deze
tijd van overaanbod van natuurmest
ook nog behoefte is aan uitzonderlijk
grote ontwikkeling van chemisch
kunstmest.

Er kan ook worden gezegd dat dit
bedrijf, in tegenstelling tot Eternit te
weinig inspanningen heeft gedaan
voor de recyclage van het afvalmate-
riaal.

Ik weet dat de Minister aan de instan-
ties van de Rupelstreek advies heeft
gevraagd, vertrekkend van de pre-
misse dat het bedrijf zou behouden
blijven. Uit wat ik daarnet heb ge-
zegd blijkt dat ik die premisse in twij-
fel trek. Ik meen dat, rekening hou-
dend met de enorme hoop gipsafval
van het bedrijf, namelijk 550.000 ku-
bieke meter per jaar, het nuttig is
over de aanwezigheid van het bedrijf
eens na te denken. Vooral, omdat
het storten van gips in kleiputten, tot
gevolg kan hebben dat het opper-
vlaktewater niet weg kan lopen en
bovendien om dat er ongetwijfeld
een gevaar is voor drinkwaterbezoe-
deling indien de kleilaag op één of
andere manier niet waterdicht zou
zijn. Ook de vraag moet worden ge-
steld, waarom bij het toekennen van
een vergunning om in OTL te Rumst
te storten via een pijpleiding die langs
de Rupel loopt, de last voor het be-
drijf opnieuw binnen de Rupelstreek
moet worden gelegd. Want Prayon
Rupel ligt aan de andere kant van de
Rupel in een zone die ongetwijfeld
nog andere mogelijkheden biedt. Wij
wijzen erop dat er bijvoorbeeld op
het nieuwe eiland dat zal worden ge-
vormd door de bouw van het nieuwe
zeekanaal en de Rupel, in de toe-
komst mogelijkheid moet zijn om aan
Prayon stortmogelijkheden te geven.
Het gaat daar om twee uitgestrekte
eilanden die niet geschikt zijn als
woonzone. Bovendien is er een klei-
ne mogelijkheid in Niel, waar de
stortplaats is gelegen langs de Potaar-
destraat. Later zou er eventueel de
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mogelijkheid zijn - zo heeft men mij
althans gezegd - voor een stort-
plaats in Rupelmonde.

De eerste en belangrijkste vraag die
kan worden gesteld is waarom dit be-
drijf niet zou blijven storten waar het
nu stort met name in Puurs. Dat zou
natuurlijk ook moeten inhouden dat
het storten langs de autoweg Antwer-
pen-Brussel, waar nu meer dan één
miljoen ton gif is opgestapeld, een
einde zou nemen.

Mijnheer de Minister, mag ik ook
nog doen opmerken dat men zich on-
gerust maakt over het feit dat u toe-
laat dat het transport gebeurt via een
pijpleiding omdat dit een zeer dure
investering is die niet door een stort-
vergunning van zeven jaar kan wor-
den afgeschreven. Bovendien heeft
men het gevoelen dat dit een aanzet
is om, na die zeven jaar, de stortver-
gunning in andere stortplaatsen, tus-
sen de huidig toegewezen stortplaats
en het bedrijf, toe te kennen. Ik zou
u willen vragen wat in dat verband
het beleid is van de Executieve.

Stortproblematiek Rupelstreek

U weet dat ik enkele jaren geleden
lof en waardering heb gehad voor IJ\\
aanpak van dit probleem. Ik betreur
dat ik bij u kennelijk een aarzeling
bespeur om op die lijn voort te gaan
en dat u kennelijk neiging hebt om
op een aantal van die beleidslijner,
terug te komen. ,,De Rupelstreek
stortvrij” blijft nog even geldig en is
nog even waar als drie jaar geleden
en heeft ongetwijfeld de openbare
opinie in even sterke mate blijven
sensibiliseren.

Ik wens mijn interpellatie te besluiten
met te stellen dat het toch wel opvalt
- als ik datgene op een rijtje zet wat
de laatste twee jaar is gebeurd - dat
de beleidsverantwoordelijken van de
Rupelstreek, de gemeentebesturen,
de vakbonden, de Rupelcommissie,
zich telkens opnieuw tegen een nieu-
we ,,afvaldreiging” in de streek moe-
ten kanten.

De Bestendige Deputatie heeft zich,
in haar vergunningenbeleid, telkens
aangesloten bij de negatieve adviezen
die deze instanties hebben uitge-
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bracht, m;l;lr  telkens schijnen de af-
valkandid;rtcn  hun slag bij de Minis-
ter thuis IC halen, helaas.

Daarbij komt dat de veertien geslo-
ten stortplilatsen  nog niet eens zijn
afgewerkt - die afwerking is een
zaak van I;tnge duur dat weten wij -
of nieuwe stortinitiatieven steken de
kop op. Al degenen die protesteren
tegen dc c\.olutie  van het dossier we-
ten niet mc‘cr van welk hout zij pijlen
moeten maken.  Langs de ene kant
wordt beroep gedaan op hun mede-
werking voor de sanering van de
streek door middel van stuurgroepen
v o o r  herwaarderingsgebieden in-
spraakgrocpen allerhande bij  de
structuurplanning en langs de andere
kant wordt e r  terug met afval gegooid
vooraleer er maar één enkel project
is uitgewerkt.

Mijnheer de Minister, het interes-
seert ons bijgevolg van u te vernemen
hoe ernstig de beleidsverantwoorde-
lijke het meent met het leefbaar ma-
ken van de Rupelstreek. Ofwel is
men bereid het woon- en werkkli-
maat er te herstellen ofwel gaat men
er een georganiseerde  afvalbak in-
richten. Beide keuzen samen gaan
niet. dat weet men in de Rupelstreek
best. De laatste optie heeft men er
zeker niet verdiend maar men heeft
wel recht op informatie en op het
realiseren van de belofte dat de Ru-
pelstreek een stortvrije streek zou
worden. (Applaus bij de SP)

De Voorzitter : De heer De Groot
heeft het woord

De heer E. De Groot (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers. collega’s, in feite is er wei-
nig toe te voegen aan de woorden
van collega Hancké. In 1983 werd er
inderdaad door Minister Lenssens
een stortverbod afgekondigd, nadat
er een jarenlange strijd door de Ru-
pelcommissie werd gevoerd. Zo za-
gen wij een nieuwe kans op een
nieuw leven in onze streek. De put-
ten die echter nog altijd in de Rupel-
regio bestaan, blijven met een bege-
rig oog gezien door allerlei mensen
die denken dat onze streek opnieuw
in een stortstreek  kan omgetoverd
worden.

Mijnheer de Minister, tevens wil ik
mijn bezorgdheid uitdrukken over de
dossiers die hier reeds door collega
Hancké vermeld werden. Op het
ogenblik dat u het stortverbod hebt
ingevoerd, is er eigenlijk bij ons een
nieuw licht gekomen. Dat was ook
noodzakelijk, want degenen die de
streek kennen - en ik veronderstel
dat u daartoe behoort - weten dat
er nog veel werk te verrichten is en
dat er een hernieuwing moet komen.
Wij zijn daar volop aan herwaarde-
ring toe. Dat is ook de reden waarom
talrijke dossiers vanuit de streek aan
de Vlaamse Executieve werden voor-
gedragen, waarvan er trouwens al
een deel zijn goedgekeurd. Wij moe-
ten trachten om nieuwe mensen aan
te lokken in deze streek die zo ver-
pauperd en zo verouderd is. Wan-
neer er opnieuw storttoelatingen of
andere zouden gegeven worden die
een vlek op het milieu kunnen bete-
kenen, dan zullen wij vele stappen
achteruit gaan. Zoals u weet bestaat
er een solidariteit tussen de gemeen-
tebesturen uit de Rupelstreek in hun
verzet tegen onder meer het aanleg-
gen van pijpleidingen van de overzij-
de naar de Rupelstreek toe. Er be-
staat inderdaad de vrees dat het een
storten ad vitam aeternam zou kun-
nen worden en dat de herwaardering
die in dezelfde zones zou gelegen zijn
in het gedrang zou kunnen komen.
Zo zou al het geld dat men er wil
instoppen een slag in het water zijn.
Mijnheer de Minister daarom wil ik
uw aandacht vestigen op de bezorgd-
heid van de mensen uit de streek in
verband met de dossiers en de aan-
vragen die op dit ogenblik nog in be-
handeling zijn. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Coveliers
heeft het woord.

De heer H. Coveliers (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, heren
Ministers, collega’s, ik kan begrijpen
dat de Minister reeds klaar stond in
de startblokken om zijn antwoord te
geven en dat hij inderdaad verbaasd
is dat er zoveel interesse - u heeft
het zojuist anders uitgedrukt - is
voor de Rupelstreek. Maar mijn inte-
resse is onverdacht. Ik ben daar na-
melijk geboren en in mijn jeugd had-
den wij in Schelle de keuze : wanneer
de wind uit een bepaalde richting

kwam, dan hadden wij de bijzonder
onaangename geur van het stort en
wanneer de wind vanuit de andere
richting kwam, dan hadden wij de bij-
zonder onaangename as van de elek-
triciteitscentrale. Dat waren dus de
twee mogelijkheden wanneer de
wind opstak. Ik ben de laatste om te
beweren dat dit ongezond zou zijn,
want mijn eigen grootmoeder wordt
binnenkort 104 jaar. Zij heeft haar
ganse leven in Schelle gewoond en
woont er nog. Waarschijnlijk is er
geen correlatie tussen beide.

Mijnheer de Minister, in de vijf ge-
meenten van de Rupelstreek - excu-
seer mij collega Hancké - hebben
een aantal zaken een toppunt bereikt
en gaan niet meer. Onlangs heeft u
aan een randgemeente van de Rupel-
streek, met name Aartselaar, een po-
sitieve beslissing wat het milieu be-
treft cadeau gedaan door de vergun-
ning voor de vestiging van een bedrijf
aldaar te weigeren. Dat was positief.
Ik heb daar trouwens enkele maan-
den geleden over geïnterpelleerd en
u bent er op ingegaan.

Door het verdwijnen van de oor-
spronkelijke nijverheid in de Rupel-
streek zoals de steenbakkerijen, de
diamantklieverijen, de schoen- en
pantoffelfabrieken en de sigarenfa-
brieken ontstond er een bijzonder
grote werkloosheid. Dit uit zich niet
alleen in de cijfers van de werkloos-
heid binnen de Rupelstreek, maar
ook en vooral in het pendelen vanuit
de Rupelstreek naar Antwerpen of
Mechelen en omstreken.

Het grote gevaar schuilt hierin dat,
door het ontbreken van enige te-
werkstelling in deze streek, de moge-
lijkheid van een stort wordt geop-
perd, waarbij soms niet aan de verlei-
ding kan worden weerstaan om ter
zake de tewerkstelling te berde te
brengen. Die tewerkstelling is na-
tuurlijk bijzonder miniem en weegt
in genendele op tegen de gecreëerde
milieuhinder die door dit stort wordt
gerealiseerd. Eenieder die met de
Rupelstreek vertrouwd is zal het er-
over eens zijn dat het stortverbod een
goede zaak was en dat de storten die
er nu nog zijn beetje bij beetje moe-
ten worden afgewerkt, zodanig dat
die storten volledig verdwijnen en dat
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in geen geval een nieuw stort mag 
worden geopend of het stort van
OTL mag worden heropend. Ik wens
ervoor te waarschuwen dat het daar-
mee niet gedaan is want zolang im-
mers - de burgemeester van Boom
heeft dat terecht gezegd - die klei-
putten daar verleidelijk blijven liggen
voor stortbaronnen, zolang het deso-
late landschap van Niel-Hellegat er
zo zal blijven - men kan er ‘s avonds
bijna een film over de maan maken
- bestaat het gevaar dat deze plaat-
sen - men zal steeds blijven zoeken
naar plaatsen om te storten - als
aangewezen zullen worden be-
schouwd. Ik weet dat dit wellicht uw
bevoegdheid te buiten gaat, maar
dan zal u er wel voor zorgen dat u
die bevoegdheid krijgt of dat uw col-
lega’s deze taak kunnen uitvoeren
opdat de verloren gegane tewerkstel-
ling in de Rupelstreek opnieuw zou
worden gecreëerd. Dit kan vrij ge-
makkelijk worden gedaan - alles is
relatief - door het in de Rupelstreek
vestigen van een aantal industrieën,
complementair aan de havenactivitei-
ten. Ik denk bij voorbeeld aan de
T-zone in Boom waar toch vrij veel
plaats over is. Ik denk bij voorbeeld
aan de oevers van de Rupel waar
vroeger de scheepswerven gelegen
waren die momenteel leeg zijn en
waar niets gebeurt dat met de te-
werkstelling te maken heeft. In die
streek kan dus tewerkstelling worden
gecreëerd, complementair aan de ha-
ven.

Een eerste voorwaarde daartoe is dat
een aantrekkelijk klimaat voor de in-
vesteerders wordt geschapen. Dat
betekent naast een aantal administra-
tieve vereenvoudigingen ervoor te
zorgen dat die streek geen grote
stortbrij wordt. Ik hoop dus dat u
hiertoe de eerste stap zal zetten om
ervoor te zorgen dat er in de Rupel-
streek hoe dan ook geen stort komt,
dat het stort OTL niet wordt her-
opend en dat in geen geval verdere
stortingen gebeuren.

Daarna dient de tweede stap te ge-
beuren, namelijk het vestigen van
werkgelegenheid in deze streek,
waaraan het arrondissement Antwer-
pen momenteel de grootste behoefte
heeft.

De Voorzitter : Minister Lenssens
heeft het woord.

Minister J. Lenssens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, colle-
ga’s, vooraf dank ik de drie interpel-
lanten voor hun intellectuele en poli-
tieke eerlijkheid, betoond tijdens de
inleiding van hun uiteenzetting. Zij
hadden heel wat lof voor wat een
drietal jaren geleden werd beslist ten
voordele van een door stortpraktij-
ken geterroriseerde bevolking van de
Rupelstreek.

Ik stel vast dat de heer Coveliers,
nochtans geboren en getogen in de
Rupelstreek - althans naar zijn ei-
gen zeggen - verder gaat dan de he-
ren Hancké en De Groot. Inderdaad,
de heer Coveliers wenst de OTL-site
niet meer te heropenen. Ter zake zal
ik hem moeten ontgoochelen, maar
ik zal hem de nodige verduidelijking
geven waaruit zal blijken dat zijn stel-
ling op een misverstand berust.

Het kost mij geen enkele moeite om
te bevestigen dat het moratorium van
eind 1983 - dit wil zeggen geen
stortactiviteit in de Rupelstreek, met
uitzondering van Schelle voor vliegas
van elektriciteitscentrales en een op-
lossing voor de massa van ongeveer
500.000 ton per jaar  gips voor
Prayon-Rupel - een volkomen stort-
moratorium is. Ik blijf die gedachte
dus niet alleen genegen, maar het is
tevens mijn intentie ze ook getrouw
te blijven.

Collega’s, dit belet echter niet dat het
vrij staat zowel aan burgers als aan
ondernemingen om, voor gelijk
waar, een aanvraag te doen voor een
stortvergunning, ook voor de Rupel-
streek.

Het is de Bestendige Deputatie van
de Provinciale Raad van Antwerpen
die in eerste instantie - en desgeval-
lend de Vlaamse Executieve en bij
delegatie ikzelf - zou moeten beslis-
sen over de eventuele concrete aan-
vraag. Ten bewijze daarvan is er de
aanvraag van de Métallurgie Hobo-
ken te Overpelt. Deze recente aan-
vraag werd afgewezen door de Be-
stendige Deputatie. Het is mij van-
daag niet bekend of de betrokken on-
derneming tegen deze kwestie be-
roep zal aantekenen. Ik kan in ieder

geval zeggen dat, bij een eventueel
beroep - en ik wil niet vooruitlopen
op de grond van het dossier ; ik zou
dit niet kunnen, want ik moet ter za-
ke als hoogste administratief rechts-
college beslissen - ik niet zal nalaten
een mogelijk beroep te behandelen
en te toetsen aan de beslissingen van
vóór vier jaar.

Ten tweede, de heer Hancké heeft
inzake Boom gealludeerd op een ver-
gunning van een onderneming in ver-
band met afvalolie. Ik denk dat dit
een overtrokken probleem is dat met
de afvalbaronnerie en met de afval-
miserie als dusdanig niets te maken
heeft.

In de loop van 1986 heb ik aan de
firma BOR een vergunning verleend
om gedurende twee jaar afvalolie op
te slaan in twee bestaande opslag-
tanks. Ik denk dat men dit bezwaar-
lijk als een aanslag op de veiligheid
en de gezondheid van de bevolking
van de Rupelstreek kan bestempe-
len. Ik heb die vergunning verleend
na advies van de OVAM. Ik ben
overtuigd dat de buurtbewoners van
dit kleine bedrijf inmiddels zullen
hebben vastgesteld dat er geen spra-
ke van milieuverloedering is. Men
heeft vanuit bepaalde milieus ge-
tracht dit probleem op te blazen : dat
wordt een gewoonte, maar de waar-
heid heeft ook haar rechten. De rea-
liteit heeft aangetoond dat er inzake
dit kleine bedrijf geen probleem rijst.

Ten derde, kom ik tot het ietwat
moeilijker probleem van Prayon-Ru-
pel.

Collega Hancké, u hebt een aantal
zaken gesteld die ik noch zal ontken-
nen, noch afkeuren, noch apprecië-
ren in verband met uw opvatting over
dat soort activiteiten.

In de praktijk stel ik vast dat deze
onderneming, die in Ruisbroek is ge-
vestigd, 350 personen tewerkstelt.
Haar afzetten van 500.000 ton gipsaf-
val per jaar is een probleem.

De optie, die ik sinds 1982 voor de
Rupelstreek heb gevolgd, is tot van-
daag constant gebleven ; ik was niet
van plan om Prayon-Rupel te sluiten
omwille van stortproblemen. Dit
heeft mij vele moeilijkheden in de
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streek bezorgd, tot zelfs een confron-
tatie met de gemeenteraadsleden van
de streek. Ik heb dat alles goed door-
staan.

Ik ben van oordeel dat wij vandaag
nog steeds niet van gedachten moe-
ten veranderen.

Prayon-Rupel zou oorspronkelijk
met zijn gipsafval naar een stortsite
moeten gaan, Tobback-Heylen, aan-
gekocht door de OVAM voor 41 mil-
joen. Op vraag en aandringen van de
Bestendigc Deputatie van Antwer-
pen werd ze verkocht aan de provin-
cie Antwerpen die het gebied zal be-
heren. Het bedrijf Prayon-Rupel
heeft de vroegere OTL-site  aange-
kocht en heeft eind 1985 in beroep
een vergunning bekomen. De voor-
waarde is dat het transport van het
gips verplicht per pijpleiding gebeurt.
Dit was een investering van 700 mil-
joen. Deze milieuvoorwaarde kleeft
aan het bestaan van dit bedrijf. U
trekt dit in twijfel, wat me onbegrij-
pelijk voorkomt.

Tienduizenden vrachtwagens hebben
gedurende vele jaren schandelijke
hinder bezorgd : onafgedekte vrach-
ten en stofhinder, dagelijkse trans-
porten door woongebieden waardoor
zelfs in de zomerperiode de ramen
niet konden worden geopend.

U vraagt naar alternatieven. Het ver-
haal zou te lang zijn. Ze zijn alle on-
derzocht. met uitzondering van Ru-
pelmonde. l k denk aan de fameuze
eilanden in wording in het Zeekanaal
en aan Niel. Voor een viertal jaar is
de keuze gevallen op Tobback-Hey-
len met later de switch naar de OTL-
site. Deze keuze is volgens mij ecolo-
gisch onschadelijk voor de streek.
Mijnheer Hancké, u mag niet verge-
ten dat de kleilaag zo ondoordring-
baar dik is dat, mits het afdekken op
reglementaire wijze van de gipsstor-
ten, ook in de put van OTL niet het
minste gevaar is voor het milieu en
voor de volksgezondheid.

Tenslotte, de streek heeft een gedeel-
telijk moratorium en een pacificatie
ten opzichte van het stortgebeuren
bekomen. De tweede fase moet nu
worden ingezet  maar de streek moet

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 28
2 april 1987

dit voor een groot gedeelte zelf doen,
wat nu trouwens gebeurt. Over alle
politieke, syndicale en sociale strek-
kingen heen is er een hecht samen-
werkingsverband, ook over de ruim-
telijke structuurplanning, wat tot de
bevoegdheid van Minister Pede be-
hoort en wat uitermate belangrijk is.
De herziening van het Gewestplan
die in voorbereiding is, is essentieel
voor de structurele uitbouw, ook op
ruimtelijk vlak, van deze streek. Ik
ben ervan overtuigd dat door de
structuurplanning van de Rupel-
streek een nieuwe voorwaarde wordt
gecreëerd waardoor de bevolking
kans heeft op een nieuw elan. Deze
streek is al te erg getroffen, eerst
door een industrialisering in zware
sociale omstandigheden en later door
ecologische omstandigheden zonder
werkgelegenheid. Deze streek ver-
dient dat de overheid alles doet wat
mogelijk is om haar kansen te geven
om dit nieuwe elan niet alleen mee
te vatten maar ook tot ontwikkeling
te brengen, tot welvaart van de be-
volking van de Rupelstreek. (Ap-
plaus bij de meerderheid)

De Voorzitter : De heer Hancké
heeft het woord.

De heer L. Hancké (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik heb akte
genomen van verschillende uitdruk-
kingen die de Minister gebruikt heeft
in zijn uiteenzetting en die ik speciaal
wens te releveren. Hij heeft gespro-
ken over een door stortpraktijken
,,geterroriseerde bevolking” over een
,,afvalbaronnie”. Dit wijst er op dat
de Minister zich bewust is van de gro-
te hinder die de streek in het verle-
den heeft moeten ondergaan als ge-
volg van de rol die deze toegewezen
kreeg als vuilnisbelt voor Vlaande-
ren.

Ik het zeven zeer korte opmerkin-
gen : ten eerste, ik behoor tot een
partij die de tewerkstelling hoog in
haar vaandel draagt. De vraag is al-
leen in hoever milieuhinder vandaag
zodanig opweegt tegen de tewerkstel-
ling dat niet tussen beide moet wor-
den gekozen. De sociale last veroor-
zaakt door de milieuhinder van het
bedrijf is zo groot dat hij een hypo-
theek dreigt te leggen op de ontwik-
keling uit het moeras - letterlijk -
van deze streek.

Stortproblematiek Rupelstreek

Ten tweede, de Minister beweert dat
collega Coveliers verder is gegaan
dan ik - collega De Groot zal voor
zichzelf moeten spreken - maar ik
spreek dit tegen. Volgens mij moet
de Minister proberen de hele Rupel-
streek vrij van storten te maken als
het enigszins kan. Het is echter te
laat want de Minister heeft al een
vergunning toegekend, naar ik hoop
de laatste die ooit zal worden gege-
ven, die geldig is voor zeven jaar. De
Minister heeft ons in zijn antwoord
geen zekerheid gegeven over wat er
zal gebeuren na deze zeven jaar. Laat
me duidelijk zijn : wij beschouwen
deze vergunning als de laatste en dit
voor de laatste termijn.

Ten derde, ik wil de Minister aanzet-
ten om voortaan, wanneer de Besten-
dige Deputatie die nauw verbonden
is bij de werking van de commissies
die in de Rupelstreek actief zijn, ne-
gatief adviseert op een vraag, deze
lijn te volgen en geen tegengestelde
beslissing te nemen.

Ten vierde, de opmerking van colle-
ga De Groot is essentieel : renovatie
in de Rupelstreek zal niet kunnen
starten indien de Minister het milieu
niet ten gronde verandert en aan de
bevolking en de investeerders niet de
zekerheid geeft dat daar niet meer
zal worden gestort. Dit is een essen-
tiële voorwaarde om daar een nieuw
levens- en werkkader tot stand te
brengen.

Ten vijfde, inzake de pijpleiding
heeft de Minister voor een reformis-
tische oplossing gekozen die wel de
verkeershinder wegneemt maar de
milieuhinder van de stortplaatsen
laat bestaan. Gestorte gips wordt kei-
hard als beton. Wat nu wordt gestort,
worden rotsen in de kleiputten van
OTL die nog eeuwen zullen worden
meegedragen. Ik betreur deze toe-
stand.

Ten zesde, het klinkt misschien chau-
vinistisch en niet zo ruimdenkend,
maar waarom moet een bedrijf dat
aan de overzijde van de Rupel is ge-
vestigd aan deze kant komen storten
op een ogenblik dat er een volksbe-
weging tot stand is gekomen, gedra-
gen door de bestuursinstanties, ijve-
rend voor nieuwe kansen voor de
streek ? Waarom wordt deze erg hin-
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derlijke afval uit Klein-Brabant naar
de Rupelstreek gebracht terwijl het-
tot vóór twee jaar in Klein-Brabant
zelf kon worden gestort ? Het is op-
nieuw het verschuiven van de proble-
men. Opnieuw is de Rupelstreek het
slachtoffer van een beleid dat noch-
tans door de Minister vóór vier jaar
zo beloftevol was ingezet.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer L. Hancké
tot de heer J. Lenssens, Gemeen-
schapsminister van Volksgezondheid
en Leefmilieu, over de thuisgezond-
heidszorg

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Hancké tot
de heer Lenssens, Gemeenschapsmi-
nister van Volksgezondheid en Leef-
milieu, over de thuisgezondheids-
zorg.

De heer Hancké heeft het woord.

De heer L. Hancké (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, mijn interpellatie
heeft betrekking op het besluit van
de Executieve van 19 november 1986
in verband met de thuisgezondheids-
zorg. Ik denk dat het niet nodig is
voor de Minister noch voor de mees-
ten van de collega’s het besluit te si-
tueren.

Heel kort toch dit : het voorziet in
de betoelaging van samenwerkingsin-
titiatieven in de TGZ, voor die initia-
tieven die bestaan uit een erkende
dienst voor verzorging aan huis. Mo-
menteel zijn er in Vlaanderen drie
erkend : dat is het Wit-Gele Kruis,
Sovervlag en Hulp in Nood. Ieder
van die initiatieven moet bovendien
zorg dragen voor de vertegenwoordi-
gers van de lokale huisartsen, het
OCMW en een erkende dienst voor
gezins- en bejaardenhulp ; bovendien
een beroep kunnen doen op een uit-
leendienst en kunnen instaan voor de
organisatie van algemene taakafspra-
ken, de noodzakelijke teamafspraken
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maar zonder dat daarin, helaas, het
samenwerkingsdossier is opgenomen
dat zoveel werd bepleit ; tevens in-
staan voor de continuïteit in de hulp-
verlening en in de bereikbaarheid ;
overleg organiseren met de zieken-
huizen en andere verzorgingsinstel-
lingen en de gezinsleden en andere
niet-professionele hulpverleners on-
dersteunen ; gezondheidsvoorlichting
en opvoeding (GVO) en de interdis-
ciplinaire navorming stimuleren en
ten slotte de patiënt volledige vrij-
heid van keuze laten in de hulpverle-
nende persoon of instantie.

In de programmatienormen werd bo-
vendien bepaald dat minstens 50 ver-
pleegkundigen van erkende diensten
voor TGZ in de samenwerking moe-
ten kunnen worden betrokken en
voor dit jaar heeft de Vlaamse Ge-
meenschap in de programmatie 42
initiatieven opgenomen.

- De heer M. Olivier, Eerste Onder-
voorzitter, treedt als Voorzitter op.

Voor zover onze informatie strekt,
worden de erkenningen op de 42 als
volgt verdeeld : 30 diensten uitgaan-
de van het Wit-Gele Kruis, 9 dien-
sten uitgaande van Sovervlag en 3
diensten uitgaande van Hulp in
Nood, wat iemand heeft toegelaten
te spreken met volgende vergelijking
: er is een katholieke kathedraal, een
gelijkvloers socialistisch volkshuis en
een liberaal hutje, al zie ik, eerlijk
gezegd, de associatie tussen een hut
en het liberalisme nog niet zo voor
de hand liggend.

De heer E. De Groot : Een smurfen-
huisje.

De heer L. Hancké : Wat zijn nu de
bedenkingen en de kritiek die wij op
de organisatie van deze TGZ, vol-
gens uw recept, formuleren ?

Ten eerste, op het vlak van de verzui-
ling van de dienstverlening is het evi-
dent dat u hier naar een wijding van
de verzuiling op de eerstelijn gaat.
De basis van de erkenning berust in-
derdaad op de aanwezigheid van één
van de drie zuilen in de thuisverple-
ging. Belangrijk hierbij is op te mer-
ken dat één van de drie zuilen - en
dat gaat dan over de liberale -
slechts op de vooravond van het ver-
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schijnen van dit besluit werd erkend.
Dat schijnt dus wèl te wijzen op enig
compromis binnen de Executieve zo-
dat de liberale zuil via, op zijn zachtst
uitgedrukt, een doortastende cam-
pagne, nog maar net aan de normen
heeft kunnen voldoen. Ter illustratie
: in sommige streken werden patiën-
ten onder druk gezet met de medede-
ling : als u wilt dat bij voorbeeld onze
liberale poetsdienst, klusjesdienst u
verder helpt, verandert u beter van
verpleegkundige. In de sector gezins-
en bejaardenhulp belemmert de ver-
zuiling en het onvoldoende aanbod
reeds meerdere jaren de toegang van
heel wat patiënten, die toevallig al
dan niet tot het juiste ziekenfonds be-
horen, tot deze noodzakelijke voor-
zieningen. In de praktijk wordt het
stilaan duidelijk dat de verzuiling van
de eerstelijnshulpverlening ertoe
leidt dat de hulpverleners in toene-
mende mate worden gebruikt als pas-
munt in het politiek dienstbetoon.
Menig secretariaat van TGZ-voorzie-
ningen wordt nu reeds frequent ge-
contacteerd door politieke mandata-
rissen die via een telefoontje soms
meer bereiken dan sociale verslagen
van maatschappelijke werkers. Het is
ontoelaatbaar dat patiënten die zich
thuis in een noodsituatie bevinden op
deze wijze ten prooi vallen aan de
kwalijke aspecten van de verzuiling.

- De heer Grootjans treedt opnieuw
als Voorzitter op.

Het huidig besluit verscherpt deze
tendens tot politieke verzuiling nog
en breidt ze nog uit waar ze vroeger
alleen bestond voor de tweedelijn.

Een tweede bedenking op het vlak
van de kwaliteit van de samenwer-
king in de thuisgezondheidszorg. Het
besluit opteert voor een model van
TGZ, gekenmerkt door grootschalig-
heid : ministers 50 verpleegkundigen,
werken met losse teams, occasionele
coördinatie van hulpverlening gericht
op één bepaalde patiënt. Veel geld
lijkt hierbij te gaan naar infrastruc-
tuur en uitbouw van de organisatie.
Naast dit grootschalig model waar-
mee in de voorbije jaren vooral door
het centrum van diensten binnen de
christelijke mutualiteit werd geëxpe-
rimenteerd, ontwikkelen zich in
Vlaanderen echter ook kleinschalige
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initiatieven gekenmerkt door wer-
king in een beperkte geografische
omschrijving. Dat is het geval voor
het buurtniveau, voor het werken
ntet vaste teams waarbinnen een
hectere  samenwerking tussen de
hulpverleners tot stand komt, met
bijzondere  aandacht voor een aantal
dingen die we in uw reglementering
niet terugvinden. Ik wijs op taakaf-
spraken  rond de patiëntenzorg. Ik
wijs op beleidsgerichte besprekingen
om veelvuldig voorkomende proble-
men systematisch aan te pakken, bij
voorbeeld migrantenproblemen, kin-
derverw aarlozing kansarmoede, en-
zovoort Ik wijs op het onderzoek
naar d e  achterliggende maatschappe-
lijke oorzaken van ziekte e n  gezond-
heid. Ik w ijs op preventie  en gezond-
heid\\ oorlichting en -opvoeding en
op de participatie van doelgroepen.
Deze teams bouwen hun werking in
de thuisgezondheidszorg uit vogens
een concept  dat door de Wereldge-
zondheidsorganisatie bijna tien jaar
geleden in Alma  Ata werd uitge-
werkt Ik geef een paar voorbeelden
van zo’n teams. De multi-disciplinai-
r e  wijkgezondheidscentra -een
twintigtal in Vlaanderen - de thuis-
gezondheidsgroepen die vanuit loka-
le huisartsengroepen zijn gestart -
ik denk hierbij aan de initiatieven van
Vosselaar en Deurne - en een aan-
tal in i t i a t i even  d ie  vanui t  de
OCMW’s zijn ondernomen.
Door dit besluit, mijnheer de Minis-
ter. kiest u  exclusief voor een groot-
schalig model en laat u een aantal
belangrijke initiatieven die zowel na-
tionaal ais internationaal weerklank
hebben gekregen, in de kou staan.
En dit terwijl zowel Engeland als Ne-
derland duidelijk kiezen voor een
kleinschalig model met vaste teams.
Derhalve is onze vraag : wat is de
inhoudelijke motivering voor deze
keuze van de Executieve ? Is er bo-
vendien een budget voor deze experi-
menten ?

Mijnheer de Minister, vorige week
bij de bespreking van de begroting
werd u hier gevraagd wat er van de
zelfstandige verpleegkundigen in de
thuisgezondheidszorg zal terecht ko-
men. Ik heb toen ook gewezen op
het gebrek aan subsidiëringsmoge-

lij kheden voor de wij kgezondheids-
centra. Ik moet u eerlijk zeggen dat
wij hadden gehoopt dat de TGZ-
reglementering de gelegenheid zou
bieden om deze wij kgezondheidscen-
tra toch ergens onderdak te bieden.

Indertijd heb ik een wetsvoorstel in-
gediend, dat wij nog altijd nuttig zou-
den kunnen bespreken in de Com-
missie voor de Volksgezondheid,
wetsvoorstel dat reeds vijf jaar gele-
den in de Senaat werd besproken.
Dit wetsvoorstel beoogde een forfai-
taire betoelaging van de wijkgezond-
lteidscentra mogelijk te maken, dit
wil zeggen een forfaitaire toelage
voor investering, een forfaitaire toe-
lage voor werking en een toelage
voor personeel. Derhalve zouden de-
ze wijkgezondheidscentra, binnen
een multi-disciplinaire werking waar-
in alle medewerkers op gelijke voet
worden behandeld, in staat worden
gesteld gestalte te geven aan dit con-
cept van zorgenverstrekking.

Aan dit wetsvoorstel werden in de
Commissie voor de Sociale Aangele-
genheden in de Senaat vier bespre-
kingen gewijd. De Minister heeft
toen geantwoord te menen dat het
wetsvoorstel moest worden verwor-
pen omdat het geen besparing zou
garanderen op de tweedelijnsgezond-
heidszorg.

Bovendien achtte de Minister het
wetsvoorstel in strijd met artikel 23
van de wet van 9 augustus 1963. Dit
artikel bepaalt welke zorgenverstrek-
kers binnen het RIZIV kunnen wo-
den vergoed op basis van de nomen-
clatuur. Maar de bedoeling was pre-
cies om van dit wetsvoorstel af te wij-
ken en een nieuwe reglementering
mogelijk te maken waarbij deze cen-
tra forfaitair voor al hun medewer-
kers zouden worden vergoed, inbe-
grepen degenen die niet binnen arti-
kel 23 van de wet van 9 augustus 1963
vielen.

Het gevolg van de afwijzing van dit
wetsvoorstel door Minister Dehaene
was helaas dat deze centra merken
zoals klassieke centra, waarin een
arts de spil vormt. Met andere woor-
den, vermits alle leden van het team
moeten worden vergoed, wordt im-
pliciet aan de dokter nog altijd de
opdracht meegegeven via een maxi-
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mum aantal van verstrekkingen vol-
doende terug te verdienen van het
RIZIV om alle leden van het team
te kunnen bezoldigen. Ten aanzien
van de leden van de groep is er dan
wel een ongeveer gelijke bezoldiging,
maar het komt uit één kas.. Door het
afwijzen van het wetsvoorstel heeft
de Minister eigenlijk zichzelf bedro-
gen. Inderdaad, ik denk niet dat glo-
baal gezien deze vorm van werken
voor hem een voordeel betekent. Bo-
vendien laat het aan deze eerstelijns-
gezondheidscentra ook niet toe om
werkelijk hun model helemaal uit te
bouwen en na te gaan of dit een su-
perieure vorm van werking voor de
toekomst zou kunnen betekenen.

Ik meen dan ook dat een mogelijk-
heid zou moeten worden gevonden
om dit soort initiatieven een kans op
behoorlijke subsidiëring te geven.

Derde en laatste kritiek. Op het vlak
van de vertegenwoordiging van dien-
sten en hulpverleners in een samen-
werkingsinitiatief heeft u ter zake
weinig voorzien. Inderdaad, wie be-
paalt of een dienst die zich aandient
al dan niet wordt opgenomen in het
samenwerkingsinitiatief ? Om welke
reden mag een kandidaat eventueel
worden uitgesloten ? Is het feit dat
men zou behoren tot een andere zuil
een voldoende reden ? Wordt ge-
streefd naar homogeniteit van zuilini-
tiatieven binnen dit samenwerkings-
verband ? Deze vragen moeten wor-
den gesteld en ook beantwoord.

Een bijzonder probleem stelt zich bo-
vendien wat de vertegenwoordiging
an de lokale huisartsen betreft. Wie
zijn lokale huisartsen ? Dit is inder-
daad nergens vastgelegd. Sommige
gemeenten beschikken over een unie
van huisartsen, maar ver van alle ge-
meenten beschikken daarover. Wie
beslist in dit geval over de vertegen-
woordiging ? In sommige streken
worden artsen uit groepspraktijken in
de wij kgezondheidscentra niet toege-
laten tot de lokale huisartsenkring.
Het zou totaal onlogisch zijn dat deze
groepen, die vaak baanbrekend werk
hebben verricht op het vlak van de
samenwerking op de eerstelijnsge-
zondheidszorg, nu worden uitgeslo-
ten voor deelname aan een samen-
werkingsinitiatief. Mijnheer de Mi-
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nister, heeft u op dat vlak garanties
ingebouwd ?

Kortom, ik denk dat uw koninklijk
besluit van 19 november laatstleden
de verdienste heeft dat het de samen-
werking in de thuisgezondheidszorg
in het daglicht stelt en aansluit bij
ontwikkelingen die sedert vijftien
jaar op het veld bezig zijn, maar de
keuze is gevallen op een verzuild mo-
del, onbetwistbaar levensgroot aan-
wezig in uw tekst en grotendeels ten
voordele van één bepaalde zuil, en
op een grootschalig model met losse
teams. Dat is een selectieve keuze,
die voorbijgaat aan een aantal be-
langrijke ontwikkelingen op natio-
naal en vooral internationaal vlak.
De verstrekking van de verzuiling
doet voor ons het beeld opdoemen
van de patiënt in een noodsituatie
thuis, die gezien de schaarste aan
voorzieningen hopeloos de politici
van verschillende partijen opbelt om
te vragen of hij via de bemiddeling
van een verpleegster of gezinshelp-
ster uitleenmateriaal kan bekomen.

Mijnheer de Minister, de grootste
vraag blijft wie daarbij in de allereer-
ste plaats belang heeft. (Applaus bij
de SP)

De Voorzitter : De heer De Groot
heeft het woord.

De heer E. De Groot (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, het pro-
ces maken van de verzuiling zal zeker
niet mogelijk zijn in vijf minuten.
Trouwens hebben wij daartoe vorig
jaar reeds de gelegenheid gehad, sa-
men met Minister Claes en Dokter
De Brabander. Hoe dan ook, men
mag niet vergeten dat de belangstel-
ling voor de thuisgezondheidszorg
ontsproten is bij de vaststelling dat
de intra-murale zorg veel te duur is
geworden. Dat is de aanzet geweest.
Volgens mij wil men nu terecht tot
concrete realisaties komen, maar de
neutraliteit moet daarbij worden ge-
vrijwaard. Men stelt het in dit land
te veel voor dat iedereen een politie-
ke kleur heeft. Nochtans zijn er heel
wat ,,neutrale” mensen die ook recht
hebben op verzorging en volgens mij
hoeven zij geen beroep te doen op

een of ander politiek of para-politiek
organisme om een menswaardige
verzorging te krijgen.

Ook is er het probleem van de zelf-
standige verpleegsters die in het ver-
leden toch hebben bewezen dat zij
voldoende sociaal bewogen zijn en
vakkundig om hun taak aan te kun-
nen. Wat zal er nu met hen gebeu-
ren ? Zullen personen die sinds jaren
een vrij beroep uitoefenen nu worden
uitgesloten of gaat men daar een on-
eerlijke concurrentie creëren ? Zul-
len in de toekomst andere vrije be-
roepen zoals huisartsen en kinesisten
worden opgeslorpt in één of andere
zuil zodat ook gans onze eerstelijns-
gezondheidszorg wordt gepoliti-
seerd ? Dit zou volgens mij betreu-
renswaardig zijn en ik meen dat de
Minister de nodige maatregelen moet
treffen om de neutraliteit te behou-
den en de waarde van het vrij beroep
te beklemtonen.

De Voorzitter :
heeft het woord.

Minister Lenssens

Minister J. Lenssens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, dames
en heren, vooraf wil ik verwijzen,
voor het gedeelte van het antwoord
dat ik niet meer zal geven, naar het
begrotingsdebat van vorige week,
waar dit punt rechtstreeks werd be-
sproken, en naar het antwoord dat ik
deze ochtend heb gegeven op een
mondelinge vraag van de heer Moens
en dat vooral betrekking had op de
mogelijke deelname van zelfstandige
verpleegkundigen aan dit nieuwe sys-
teem. Ik neem aan dat u mij ervan
ontslaat dit antwoord te herhalen.

In de eerste plaats wil ik stellen dat
de keuze die wij in november hebben
gemaakt met het besluit van 19 no-
vember 1986, voortkomt uit volgende
overwegingen. Er is in de eerste
plaats de vaststelling en de ervaring
dat reeds in diverse opzichten in een
reeks van koepels initiatieven van sa-
menwerking aan het groeien waren,
zodanig dat men er bij het minimale
reglementeren van deze sector niet
naast kon kijken. Ten tweede, de
middelen zijn beperkt. Dit noopte
ons ertoe binnen bepaalde perken te
blijven. Ten derde is er de vaststel-
ling dat nieuwe structuren in deze
sector niet bepaald een behoefte zijn.

Ik verklaar mij nader. Er zijn de
thuisverplegingsdiensten v a n  h e t
klassieke type en er zijn de diensten
voor gezins- en bejaardenhulp, de of-
ficiële via de OCMW en de vrije in
diverse sferen. Er zijn de huisartsen
die een belangrijke rol kunnen spelen
in de hele problematiek van de thuis-
verzorging. Er zijn ten slotte de dien-
sten voor maatschappelijk werk en
de sociale diensten van de gemeenten
en de steden. Kortom, ik was ervan
overtuigd dat het niet nuttig was
nieuwe structuren te creëren. Van-
daar dat wij teruggevallen zijn op het
koninklijk besluit van 27 december
1950. Wie dat besluit herleest zal
vaststellen dat daarin een antwoord
wordt gegeven op een reeks vragen,
die hier reeds vroeger werden ge-
steld, onder meer met betrekking tot
de deelname van zelfstandige ver-
pleegkundigen en met betrekking tot
het aantal verpleegkundigen dat in
de diensten moet tewerkgesteld zijn
in drie provincies en onder welke
voorwaarden.

De heer Hancké tilt zeer zwaar - ik
weet dat reeds langer - aan de zoge-
naamde verzuiling. Hij heeft gezegd
dat wij zullen consacreren wat in die
sector aan verzuiling reeds aanwezig
is. De heer De Groot heeft ook ge-
zegd dat wij de verzuiling in de hand
werken.

Ik stel vast dat er verwarring wordt
gecreëerd door de heer Hancké tus-
sen wat hij noemt de klassieke verzui-
ling en het misbruik dat eventueel
kan worden gemaakt door de politie-
ke mandatarissen van om het even
welke partij en op om het even welk
niveau van de sociale dienstverlenin-
gen. Dit laatste mag niet worden ge-
bruikt als argument om in de sector
van de thuisverzorging het vrije ini-
tiatief zijn kans niet te geven. Het
vrije initiatief heeft in het verleden
bewezen dat ongeacht de maatschap-
pelijke en ideologische invalshoek.
het pluralistisch kan optreden ten op-
zichte van de patiënten.

De heer M. Olivier :Dat is juist.

Minister J. Lenssens : Dat belangrijk
aspect wordt telkens opnieuw ver-
zwegen als men de zogenaamde ver-
zuiling aan de kaak stelt. Inzake de
verzuiling verwijs ik naar het stand-
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punt dat ik vorige week tijdens het
begrotingsdebat heb ingenomen.

U hebt ook, mijnheer Hancké, kri-
tiek op de grootschaligheid. U zegt
dat aangezien moet worden voldaan
aan bepaalde  voorwaarden klein-
schaligheid niet meer mogelijk is. Ik
betwist dat. In de praktijk gaat het
om lokale centra van samenwerking
of lokale  diensten die zeer dicht bij
de patiënten zullen actief zijn en in
de meeste gevallen reeds actief zijn.

U zegt dat dit zal gebeuren ten koste
van een aantal kleinschalige initiatie-
ven en u vermeldt daarbij de wijkge-
zondheidscentra.  Ter zake moet ik
toch even een nuance aanbrengen.
Mijn acht bare voorganger, Minister
Dewulf.  h a d  i n z a k e  eerstelijnsge-
zondheidszorg een reeks projecten
op de toelagenlijst geschreven, die in-
tussen door mij in volgende zin wer-
den herzien.

De analyse van de voorheen betoe-
laagde projecten toonde weinig of
geen doelgerichte subsidiëringen
aan.

Er waren, onder meer, eenmalige
toelagen bij, zoals de aankoop van
een computer voor een spoedgeval-
lendienst van twee universitaire zie-
kenhuizen, de congreskosten van het
Tropisch Instituut, de promotiecam-
pagne inzake geneesmiddelen. Ik zeg
niet dat dit geen behartenswaardige
dossiers waren, maar wel dat ze in
het kader van de eerstelijnsgezond-
heidszorg weinig structureels te bete-
kenen hadden. Andere projecten zijn
intussen betoelaagd via andere arti-
kelen. hetzij van mijn begroting, het-
zij van die van collega’s. Ik denk aan
het Vertrouwenartsen centrum te
Antwerpen, het Centrum voor Kin-
dermishatideling van de VUB, via
Kind en Gezin, het Limburgs Plat-
form voor Zelfhulpgroepen.

Een andere reden waarom die pro-
jecten door mij niet langer werden
betoelaagd is dat zij fundamenteel in
strijd zijn met de beleidslijn die ik wil
volgen. De gezondheidscentra ,,Ge-
neeskunde voor het Volk” heb ik,
geschrapt omdat zij meer aan maat-
schappijkritiek doen dan aan eerste-
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lijnsgezondheidszorg. Een aantal ge-
zondheidscentra heb ik wel weerhou-
den en betoelaagd, niet via de post
,,Eerstelijnsgezondheidszorg”, maar
via de post ,,Gezondheid, Voorlich-
ting en Opvoeding”. Het zijn de vol-
gende wijkgezondheidscentra ; de
Brug, gelegen in Sint-Jans Molen-
beek, de Brugse Poort te Gent, het
Buurtwerk Noordwijk-Brussel, de
Sint-Andriesbuurt te Antwerpen, de
Botermarkt te Ledeberg-Gent, de
Sleep in Gent, de Reste1 in Alken.
Het centrum te Zwartberg-Genk zal
daaraan worden toegevoegd, maar
de aanvraag voor 1986 werd te laat
ingediend. Er blijven dus acht echte
wijkgezondheidscentra die, welis-
waar in een ander kader, met name
de GVO, de toelage die zij in het
verleden ontvingen, verder zullen
ontvangen. Wij hebben immers vast-
gesteld dat in deze centra, waar vaste
multi-disciplinaire teams actief zijn,
intens en degelijk werk wordt gele-
verd en ook wordt geëxperimenteerd
met allerlei vormen van patiëntenbe-
wustmaking en -participatie op het
vlak van de gezondheidsvoorlichting.
Dat is de reden waarom wij die acht
centra blijvend hebben behouden.

De heer L. Hancké : Om welk totaal
bedrag gaat het ?

Minister J. Lenssens : Ik meen 1 mil-
joen. Dat is hetzelfde bedrag als door
de heer Dewulf werd toegekend in
het kader van de GVO. Dit zijn niet-
gereglementeerde toelagen. Naar
aanleiding van het besluit van de
Executieve van 19 maart 1986 zijn
wij naar een eerste proeve van regle-
mentering gegaan binnen het konink-
lijk besluit van 27 december 1950. De
bedoeling was niet - ik herhaal het
- nieuwe structuren op te zetten,
maar wat inzake samenwerking be-
staat aan privé-initiatief een nieuwe
impuls te geven door de forfaitaire
toelage van 3.000 frank in plaats van
2.500 frank en door de nieuwe toela-
ge van maximaal 500.000 frank op
jaarbasis, die vooral een compensatie
moet zijn voor de coördinatiefunctie
die nu op vrijwillige basis door de
samenwerkende diensten ter plaatse
wordt opgebracht en omdat wij van
oordeel waren dat wij daar een ge-
reglementeerde ruggesteun moesten
bieden.

Thuisgezondheidszorg

Ik meen hiermee op het essentiële
van de kritiek van collega Hancké te
hebben geantwoord.

De vertegenwoordiging van de lokale
huisartsen mag niet worden aange-
zien als een formele delegatie van de
huisartsen. Er moet een representa-
tief aantal huisartsen zijn in functie
van de lokale centra die meewerken.
Het is nooit de bedoeling geweest om
het even welke lokale huisartsen-
kring het monopolie te geven om een
bepaald centrum te boycotten.

Wat de pluriformiteit betreft is het
perfect mogelijk dat dezelfde huis-
artsen zich verbinden in centra van
diverse strekking. Op die wijze kun-
nen ook zij tot het pluralistisch karak-
ter van de thuisgezondheidszorg bij-
dragen.

De bedoeling van de Executieve is
geweest om na jarenlang geëxperi-
menteer  en gepraat over de thuisge-
zondheidszorg op een bescheiden
wijze een daadwerkelijke stap te
doen in de richting van het honoreren
van samenwerking op het lokale vlak
van diensten die in de thuisgezond-
heidszorg in het verleden vanuit een
vrije opstelling hebben bewezen dat
zij kwaliteitszorg aankunnen.

De Voorzitter : De heer Hancké
heeft het woord.

De heer L. Hancké (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, ik wil nog vier op-
merkingen formuleren.

Ten eerste, heeft er niemand be-
zwaar tegen, dat u inzake TGZ sti-
mulansen heeft gegeven. Wij zijn het
er allemaal mee eens dat de thuisge-
zondheidszorg zou worden uitge-
bouwd. Het gaat niet om het begin-
sel, maar om de manier waarop.

Ten tweede, als u zegt in antwoord
op de kritiek die de heer De Groot
en ikzelf hebben uitgebracht dat het
om een kans geven aan het vrije ini-
tiatief gaat, geheel in onze traditie,
wil ik er uw aandacht op vestigen dat
er nog e8n verschil is tussen wat wij
nu meemaken en vrije initiatieven die
bij voorbeeld samenwerking zouden
poneren. Met andere woorden, mijn
alternatief voor wat u voorstelt is niet
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- ik heb dat ook al eens ten over-
vloede aan Minister Steyaert moeten
duidelijk maken - dat de aangele-
genheid in handen van de overheid
zou moeten worden gegeven, maar
dat in deze tijd waarin emotioneel en
moreel de verzuiling niet meer gedra-
gen wordt door de bevolking, u zou
streven naar samenwerkingsinitiatie-
ven over de zuilen heen. Met het ko-
ninklijk besluit doet u nu net het te-
genovergestelde. U versterkt wat de
zuilen hebben opgericht en u sluit
een aantal andere initiatieven uit.
Wat gericht is op samenwerking
krijgt daarin geen kans.

Ten derde, wat de grootschaligheid
betreft heb ik volgende bedenking.
U wijst op de mogelijkheden die de
kleinschalige centra krijgen binnen
uw subsidiëringsregeling. Waar u
echter 30 miljoen uittrekt voor de
TGZ, trekt u amper 1 miljoen uit,
net zo veel als Minister De Wulf een
paar jaar geleden, voor een aantal
wijkgezondheidscentra die dan niet
worden betoelaagd voor de TGZ of
voor hun werk, maar wel voor de
GVO - (Gezondheidsvoorlichting
en -opvoeding) - en waar u mij bo-
vendien zegt dat de groepen genees-
kunde voor het volk uitgesloten wor-
den omdat zij aan maatschappijkri-
tiek doen.. .

Minister J. Lenssens : Omdat zij al-
leen dat doen. Dat is iets heel anders.

De heer L. Hancké : Alleen maat-
schappijkritiek, bedoelt u ?

Minister J. Lenssens : Overwegend,
ja.

De heer L. Hancké : Alleen en over-
wegend is niet helemaal hetzelfde.

Ik behoor tot een partij die daar nog-
al last van heeft. Ik woon in Antwer-
pen en stel vast dat de meeste van
die centra in Hoboken gevestigd zijn,
waar wij een volstrekte meerderheid
hebben en in Deurne, waar wij die
hadden. Ik weet vanzelfsprekend wel
dat de politieke bijbedoeling erin be-
stond om die meerderheid te breken.

De heer J. De Seranno
had u geen meerderheid
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De heer L. Hancké : Wij hebben ze
50 jaar gehad, mijnheer de Seranno
en wij zouden ze terug krijgen, dat-
weet u toch. Maar het spreekt toch
vanzelf, dat de overheid niet met de-
ze wispelturige criteria kan werken.

Minister J. Lenssens : Mijnheer
Hancké, het gaat hier over niet-ge-
reglementeerde toelagen, waar een
Minister vrij is, met de controle van
het Parlement uiteraard, om toelagen
te geven aan experimentele initiatie-
ven.

Ik heb u gezegd dat deze centra van
PVDA of Amada - of hoe moet ik
deze noemen - die de geneeskunde
voor het volk beoefenen, niet beant-
woorden aan de conceptie die ik in
de GVO en in de eerstelijnsgezond-
heidszorg wil leggen. Het is daarom
dat zij voor toelagen werden ge-
schrapt. Ik zou dat niet hebben kun-
nen doen indien er een reglemente-
ring had bestaan waaraan zij vol-
doen.

De heer L. Hancké : Ter zake heeft
u een mening, die mag u hebben en
die is misschien ook de juiste. Ik zeg
u evenwel dat u vanuit het beleid en
als overheid niet het recht heeft een
onderscheid te maken over alle cen-
tra die volgens dat model werken.

Ik betwist ten gronde dat u als over-
heid op deze manier en beleid kan
voeren, zelfs in een niet-gereglemen-
teerde sector. Dat kan niet. U moet
al die initiatieven op gelijke voet
plaatsen.

Ik zou u bovendien willen vragen dat
u zou zorg dragen voor een goede
reglementering. Dan zouden wij kun-
nen nagaan of de initiatieven daaraan
inderdaad beantwoorden.

Mijn laatste punt, dat trouwens aan-
sluit bij het vorige, betreft de wijkge-
zondheidscentra, die nog altijd in de
kou blijven staan. Ik weet, dat Minis-
ter De Wulf daar ook niet veel voor
heeft gedaan. U zou moeten toege-
ven dat hij ook niet veel heeft kunnen
doen. Trouwens hij heeft ter zake in
de Executieve een poging onderno-
men, die geen kans heeft gekregen.

Minister J. Lenssens : Ik heb toch
niet meer mogelijkheden dan mijn

Thuisgezondheidszorg

collega en ik breng
uit over zijn beleid.

ook geen kritiek

Ik heb enkel gezegd dat ik bepaalde
besparingen heb doorgevoerd op an-
dere artikelen, waardoor het mij nu
mogelijk is, met een blijvend beperkt
budget, de reglementering inzake
thuisgezondheidszorg uit te vaardi-
gen. Het betreft hier dus een keuze
en accenten, waarbij wij de vraag
naar de beoordeling van het beleid
van mijn voorganger volstrekt open
laten. Trouwens hij was in de Execu-
tieve mijn collega en ik heb nooit zijn
beleid afgekeurd.

De heer L. Hancké : Ik wil er enkel
maar op wijzen dat u, als Minister
verantwoordelijk voor het gezond-
heidsbeleid oog moet hebben voor de
eventuele geldige, nieuwe innovaties
die in de werking van deze centra
naar voren komen. Wanneer u dat
heeft nagegaan dient u te trachten
ter zake een reglementering uit te
werken. Ik stel vast dat, om het even
welke reglementering ook wordt op-
gemaakt, deze centra daar buiten
worden ge houden.

Bijgevolg zou ik u willen vragen in
de eerste plaats na te gaan of de
TGZ-reglementering,  d i e  u t h a n s
heeft opgesteld, in de toekomst kan
worden aangepast, zodat èn de zelf-
standige verpleegkundigen èn de
wijkgezondheidscentra beter aan hun
trekken kunnen komen dan nu het
geval is.

Minister J. Lenssens : Ik neem nota
van uw vraag. Ik zou er evenwel wil-
len aan toevoegen dat ook de sector
van de GVO structurering vraagt en
dat daar misschien de door u bedoel-
de initiatieven een reglementaire
plaats zou kunnen vinden.

De heer L. Hancké : Maar dan wel
in het kader van de GVO.

De Voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

Interpellatie van de heer M. Capoen
tot de heer J. Pede, Gemeenschaps-
minister van Binnenlandse Aangele-
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genheden en Ruimtelijke Ordening,
over de beslissing van 25 februari
1987 van de Vlaamse Executieve in-
zake de aanleg van de autoweg Pecq
Armen tières

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Capoen tot
de heer Pede, Gemeenschapsminis-
ter van Binnenlandse Aangelegenhe-
den en Ruimtelijke Ordening, over
de beslissing van 25 februari 1987 van
de Vlaamse Executieve inzake de
aanleg van de autoweg Pecq-Armen-
tieres.

De heer Capoen heeft het woord.

De heer M. Capoen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, sedert
vele jaren koesteren de Franstaligen
van Komen de droom van een recht-
streekse verbinding met Wallonië.
Onmiddellijk na de overheveling
naar Wallonië in 1963 werden de eer-
ste plannen voor deze ,,corridor” uit-
gewerkt. Er werd een echte autoweg
getekend dwars door Vlaanderen en
zonder in- of uitritten op Vlaams
grondge  bied, kwestie van zo vlug
mogelijk naar Wallonië te kunnen rij-
den zonder hinder van Vlaamse weg-
gebruikers.

Om het Vlaamse verzet te milderen
werd het tracé nadien herhaalde ma-
len aangepast.

Men is zelfs zover gegaan met het
tracé op een verkeerstechnische on-
aanvaardbare manier om te buigen
teneinde een stuk van deze weg te
kunnen doen doorgaan als de zoge-
naamde westelijke omleiding van
Menen.

Evenzeer bedoeld om de ‘weerstand
tegen deze weg af te zwakken, zijn
de verschillende benamingen die men
al heeft bedacht voor deze verbin-
ding. N’at  ilanvankelijk  Pecq-Armen-
tières \verd  genoemd, werd later Ko-
men-Moeskroen en nu spreekt men
zelfs van Pecq-Geluwe.

Het betreft echter steeds de verbin-
ding Komen-Moeskroen die noch
verkeerstechnisch,  noch sociaal-eco-
nomisch te verantwoorden is omdat
Komen enkel  administratief aange-
wezen is op Moeskroen.

Trouwens is de benaming Armentiè-
res als eindpunt in Frankrijk alleen
maar gebruikt om een internationaal
tintje te geven aan deze weg, want
aan Franse zijde bestaat er geen en-
kele interesse om deze weg door te
trekken op hun grondgebied.

Daarbij komt nog dat aan deze grens-
overgang geen aangepaste douane-
infrastructuur aanwezig is, terwijl er
binnen een straal van 20 km reeds
vier volledig uitgeruste douanekanto-
ren functioneren,te  weten Abele Po-
peringe - R e k k e m  - Risquons-
Tous en Menen-Oost. De laatste drie
zijn zelfs minder dan tien kilometer
gelegen van de grensovergang waar
Pecq-Armentières zou voorbij ko-
men.

De overbodigheid van de autoweg
Pecq-Armentières werd een eerste
maal officieel bevestigd door het Mi-
nisterie van Openbare Werken, dat
in 1972 negatief advies uitbracht over
de plaatsing van verkeerslichten aan
het kruispunt Florida te Wervik, het
kruispunt dat gelegen is op de bewus-
te weg Pecq-Armentières, de RW
746 en de RW 304, omdat het ver-
keer op die plaats onvoldoende was
om dergelijke kosten te verantwoor-
den. Welnu op die plaats moet alle
verkeer van Komen richting Menen
en A-19 voorbij komen.

Een tweede officiële bevestiging van
de overbodigheid van Pecq-Armen-
tières werd in 1985 gegeven door de
Witab, die in een verkeersstudie van
de stad Menen tot de conclusie komt
dat slechts 8,2  procent van het ver-
keer door Menen te situeren is op de
verbinding Komen-Moeskroen of
Pecq-Armentières. Verder is volgens
Witab, dat is zeer belangrijk, mijn-
heer Olivier, het tracé Pecq-Armen-
tières niet geschikt als westelijke om-
leiding van Menen en dus ook niet-
voor de ontsluiting van het industrie-
terrein en het reservegebied voor in-
dustriële uitbreiding dat gelegen is
ten zuid-westen van Menen.

De heer M. Olivier : U moet de vol-
ledige studie lezen, mijnheer Ca-
poen.

De heer M. Capoen : Ik heb ze vol-
ledig gelezen, mijnheer Olivier. Dat
is de definitieve conclusie rond Pecq-
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Armentières wat betreft de
stroom in en rond Menen.

verkeers-

Trouwens, wij waren reeds deze me-
ning toegedaan. Mijn collega, de
heer Vansteenkiste en ikzelf hebben
reeds een voorstel van resolutie inge-
diend op 2 juli 1984 en op 30 januari
1986 om ook dat stuk van Pecq-Ar-
mentières te schrappen. Het ging im-
mers alleen om een naamverande-
ring. Het is niet op deze manier dat
de problematiek van Menen zal kun-
nen worden opgelost. De omleiding
rond Menen en de ontsluiting van het
industriegebied kunnen niet gezien
worden in het kader van de weg
Pecq-Armentières, omdat men in het
industriegebied nog een weg van 3
kilometer lang zou moeten aanleggen
om aan te sluiten op het bestaande
wegennet.

Deze weg is tevens onverantwoord
omdat sedert de eerste plannen van
Pecq-Armentières er in West-Vlaan-
deren een autowegennet is uitge-
bouwd dat nagenoeg dezelfde verbin-
dingsmogelijkheden verzekert, te we-
ten de E-3, de A-17 en de A-19. De
dichtst bijgelegen oprit van de A-19
ligt op amper 5 kilometer van Komen
en geeft aansluiting op het Belgische
en internationale wegennet.

Maar het is hier dat de kern van het
probleem ligt : men wil namelijk van
Waalse zijde geen rekening houden
met het autowegennet dat in de loop
der voorbije jaren werd uitgebouwd
en men blijft zich vastklampen aan
de totaal voorbijgestreefde plannen
van het begin der jaren 60.

De Walen willen hoe dan ook hun
taalpolitieke prestigeweg. Bij gebrek
aan zinnige argumenten om deze weg
te verantwoorden werd dan maar ge-
grepen naar het wapen van de chan-
tage. Zo werd in 1980 de aanleg van
Pecq-Armentières gekoppeld aan het
voortbestaan van de Vlaamse school
te Komen. Krachtig Vlaams verzet
heeft deze chantagepoging toen verij-
deld.

De eensgezinde beslissing van 22 juni
1983 van de Vlaamse Executieve om
Pecq-Armentières te schrappen uit
het Gewestplan met als argumenten
- mijnheer de Minister u heeft zelf
die argumenten aangehaald in ant-
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woord op een mondelinge vraag van
mij van vorige maand - ik citeer
,,dat de bestaande wegeninfrastruc-
tuur te Wervik ruimschoots voldoen-
de werd geacht om het verkeer vanuit
Komen richting Menen en A-19 op
te vangen - en met als bijkomende
beschouwing - dat het tracé een
gaaf landbouwgebied aantast en te-
vens de landschappelijke waarde van
dit landbouwgebied in het gedrang
wordt gebracht” werd door de Walen
onmiddellijk beantwoord met een ve-
to tegen de verdere afwerking van de
nagenoeg voltooide - op 2 kilometer
na - autoweg Brugge-Doornik, de
A-17.

Deze tweede poging tot chantage
heeft grote economische gevolgen,
want het niet openstellen van de A-
17, die Zeebrugge verbindt met het
binnenland, is een grote verliespost
voor vele Westvlaamse bedrijven en
vervoerondernemingen zodat in deze
middens terecht veel wrevel en onge-
noegen gegroeid is tegen deze blok-
kade van de A-17.

Om hun belangen te verdedigen heb-
ben enkele ondernemers toen beslist
om gezamenlijk op te treden en werd
een vzw opgericht met de benaming
,,Vereniging voor de Verdediging van
de Ekonomische belangen van Mid-
den- en Zuid-West Vlaanderen, afge-
kort de VEB”. Begin juni 1985 heeft
deze vzw haar eisenprogramma aan
de pers voorgesteld en tevens de ac-
tiemiddelen opgesomd die zullen
worden ingezet om dit programma te
verwezenlij ken.

Ter verduidelijking kan ik zeggen dat
dit programma heel wat knelpunten
in verband met de wegeninfrastruc-
tuur van West-Vlaanderen omvatte.

In de plaats van, zoals men verwacht,
een actieplan te ontplooien om het
Waalse veto tegen de openstelling
van de A-17 ongedaan te maken
heeft de VEB iedereen verbaasd
door uitsluitend en onvoorwaardelijk
te pleiten voor de aanleg van de au-
toweg Pecq-Armentières. De vzw
VEB werd dus blijkbaar opgericht
om de publieke opinie in Vlaanderen
met alle middelen te bewerken ten-
einde het Waalse veto te slikken en
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de taalpolitieke prestigeweg
Armentières te aanvaarden.

Pecq-

Toevallig of niet, hebben heelwat  be-
stuurleden van deze vzw,  onderne-
mingen gelegen in de nabijheid van
het tracé.

Mijnheer de Minister, de enige kos-
tenbatenanalyse die bestaat over de
weg Pecq-Armentières is dan ook de
berekening van de aannemers die
met hun bedrijf onmiddellijk kunnen
aansluiten op deze autoweg.

Voor die vzw werden alle middelen
goed bevonden om het doel, de aan-
leg van Pecq-Armentières, te berei-
ken.

Zo wordt de schadepost voor de be-
drijfswereld, wegens het niet open-
stellen van de A-17, geraamd op on-
geveer 500 miljoen frank per jaar,
maar men doet het voorkomen alsof
deze schade voortvloeit uit het niet
aanleggen van Pecq-Armentières.
Men zet dus de zaken op hun kop,
en handelt ter kwader trouw.

Deze methode wordt door diezelfde
vzw gebruikt om bezwaarschriften te
ronselen tegen de herziening van het
Gewestplan ter zake.

Het is toch wel belangrijk om de tekst
die door de vzw werd gestuurd naar
de ondernemers van West-Vlaande-
ren in samenwerking met de handels-
kamers naar aanleiding van het open-
baar onderzoek dat over het ont-
werp-gewestplan Ieper-Poperinge lo-
pende was, opnieuw in herinnering
te brengen. Ik citeer : ,,In dit ont-
werp-gewestplan wordt het tracé van
rijksweg nummer 746 Menen-Ar-
mentières over het grondgebied Wer-
vik geschrapt. ” Nu komt het : ,,Aldus
komt ook de autosnelweg Al7 tussen
Kortrijk en Doornik op de helling te
staan. Wij menen dat de bedrijven
waarop de transportkosten steeds
zwaarder gaan drukken met klem
moeten protesteren tegen een derge-
lijke aanpak van de verkeersproble-
matiek in onze regio. Wij rekenen op
uw solidariteit in de actie die wij voe-
ren. Mogen wij u vragen de hierbijge-
voegde modelbrief aan de gouver-
neur over te schrijven op uw briefpa-
pier met hoofding en die gedateerd
en ondertekend met ingesloten om-

Aanleg autoweg Pecq-Armentières

slag aan ons correspondentieadres te
laten geworden.”

Met deze dubbelzinnige argumenta-
tie en na drie, vier keer alle bedrijven
te hebben aangeschreven, zogezegd
in samenwerking met de Kamers van
Handel en Nijverheid, is men erin
geslaagd om ongeveer 800 bezwaar-
schriften tegen de voorgestelde
schrapping van Pecq-Armentières te
verzamelen.

Over de waarde van deze bezwaar-
schriften moet men zich terecht vra-
gen stellen. Des te meer omdat het
juist deze bezwaarschriften zijn die
de Commissie voor Ruimtelijke Or-
dening voor West-Vlaanderen sterk
hebben beïnvloed bij haar stellingna-
me van 28 februari 1986 betreffende
het al of niet schrappen van het tracé
van Pecq-Armentières.

Andere naar voren gebrachte bezwa-
ren werden blijkbaar niet in overwe-
ging genomen of zonder meer van de
hand gewezen. Wij denken hier on-
der meer aan :

- de onherstelbare schade aan land-
bouw, landschap en leefmilieu ;

- het feit dat deze weg de fusiege-
meente Wervik-Geluwe midden-
door snijdt, en aldus haar leefmi-
lieu sterk in het gedrang brengt ;

- het gevaar voor de verfransing
van de stad Wervik waar een ster-
ke Franse inwijking is vast te stel-
len en die door deze weg dreigt
geïsoleerd te worden voor de rest
van Vlaanderen en gedrukt wordt
tegen de taalgrens en de Franse
rij ksgrens.

Op 25 februari 1987 heeft de Vlaam-
se Executieve op uw voorstel, mijn-
heer de Minister, beslist de funda-
mentele bezwaren van de vorige Exe-
cutieve tegen Pecq-Armentières te
laten varen en aldus het licht op
groen gezet voor de aanleg van deze
autoweg.

Daarbij steunt de Vlaamse Executie-
ve zich op de twijfelachtige bezwaar-
schriften van ongeveer 800 onderne-
mers door zich te verschuilen achter
het advies van de Commissie van Ad-
vies voor de Ruimtelijke Ordening
van West-Vlaanderen.
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Deze beslissing is dus op onaanvaard-
bare wijze tot stand gekomen.

Boventlicn  zet de Vlaamse Executie-
ve de zaken volledig op hun kop als
ze beweert, of althans het zo wil doen
voorkomen, dat ze met deze beslis-
sing de Walen zal kunnen dwingen
tot de afwerking en de openstelling
van de A 17.

Iedereen weet dat het net andersom
is en dat alle Waalse instanties her-
haalde malen hebben verklaard dat
de A 17 maar zal opengaan als Pecq-

 er komt. In een persno-
 ta van 13 februari 1987 naar aanlei-

i
ding van een werkvergadering met de
parlementsleden van het arrondisse-

 ment Kortrijk-Ieper - ik was hierop
 bij vergissing niet uitgenodigd, maar
 het was in geen geval te kwader

t rouw - stelde de Minister van
Openbare Werken nogmaals dat het
bekomen van de nodige bouwvergun-
ning voor dit korte stukje - het gaat
dus over de laatste twee à drie kilo-
meter van de A 17 - ontbrekende
weg te Ottignies voor het Waalse Ge-
west gekoppeld blijft aan de bouw-
vergunning van de verbinding Ko-
men-Geluwe, nogmaals een andere
benaming.

Door in te stemmen met Pecq-Ar-
mentières geeft de Vlaamse Execu-
tieve toe aan de Waalse chantage en
is haar handelwijze volledig in strijd
met de eenparige beslissing van de
Vlaamse Executieve van 22 juni 1983
en met de Vlaamse belangen in het
algemeen. De voor de hand liggende
vraag is dan ook, waarom wordt deze
argumentatie nu plots aan de kant
gezet.

Een bijkomende vraag is hoe men
 het kan verantwoorden om in een tijd

van onhoudbare begrotingstekorten
en pijnlijke inleveringen, een totaal
overbodige en tientallen miljoenen
kostende weg aan te leggen, wetende
dat deze voor meer dan 60 procent
zal moeten betaald worden door de
Vlaamse Gemeenschap en dat deze
weg de Vlaamse Gemeenschap
schaadt.

Maar bovenal hebben wij levensgrote
vragen over  de interpretatie en de

opvattingen van de meerderheidspar-
tijen en de traditionele partijen in het
algemeen omtrent de begrippen fede-
rale loyauteit en de solidariteit tussen
de Gemeenschappen van dit land.

Hoe ziet u de samenleving met een
Gemeenschap die haar autonomie en
zelfstandigheid voortdurend gebruikt
om Vlaanderen af te dreigen, te be-
nadelen en iedere normale sociale en
economische samenwerking onmoge-
lijk te maken of te vervalsen.

Want er is niet alleen
rond Pecq-Armentières

de chantage

Er is ook het stelselmatige weren
door alle Waalse instanties van
Vlaamse ondernemers bij het toewij-
zen van overheidsopdrachten.

Er zijn de dagelijkse betwistingen
omtrent het naleven en toepassen
van normen, verdeelsleutels, com-
pensaties, voorschriften en wetten.

De RIT-zaak,  het geval Happart,  de
overschrijding  van de begroting van
het Franstalig onderwijs, de zaak
Van Overstraeten zijn evenwel voor-
beelden van de arrogantie en het mis-
prijzen die Vlaanderen iedere dag te
beurt vallen.

Met de invoering van een belasting
op de waterleveringen is er nu ook
nog een tolmuur opgericht tussen
Vlaanderen en Wallonië.

Hoe lang zal men dit alles nog slik-
ken.

Of denken de leden van de Vlaamse
Executieve en de niet-federalisten
van deze Vlaamse Raad dat ze met
het prijsgeven van hun democratische
meerderheid en het systematisch toe-
geven aan Waalse chantage en Waal-
se veto’s een solide basis kunnen leg-
gen voor een harmonische samenle-
ving van de twee volksgemeenschap-
pen in een unitair staatsverband.

Voor de VU is een Belgisch samenle-
vingsmodel, dat gebaseerd is op
chantage en vervalsing van de spelre-
gels van een economisch-monetaire
unie onaanvaardbaar, omdat dit een
rem is op de ontvoogding en ont-
plooiing van de Vlaamse Gemeen-
schap.

De Voorzitter : De
heeft het woord.

heer Marc Olivier

De heer Marc Olivier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, mijn-
heer de Minister, collega’s, naar aan-
leiding van de beslissing van de
Vlaamse Executieve van 25 februari
inzake de herziening van het Gewest-
plan Ieper-Poperinge, wens ik aan te
dringen op een zo snel mogelijke af-
wikkeling van de uitvoering van het
Regeringsbesluit ter zake.

In de eerste plaats moet gewezen
worden op het belang en de dwingen-
de nood ten aanzien van de afwer-
king van de A17.

Het ontbreken van twee kilometer
autoweg tussen Dottenijs en Rolle-
gem staat al jaren een volwaardige
en volledige benutting van de ver-
keersfunctie van de Al7 in de weg.
Deze verbindingsweg tussen de Rou-
te de Wallonie te Doornik, de El7
(vroegere E3) te Kortrijk en de E40
te Brugge vertoont met andere woor-
den een soort ,,kink in de kabel”.

Noodgedwongen wordt uitgeweken

Ondervoorzitter M. Olivier (CVP),
spreker bij de behandeling van de in-
terpellatie over de aanleg van de auto-
weg Pecq-Armentières -
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naar alternatieve wegen die echter
door woonkernen lopen met als ge-
volg een verhoogde verkeershinder
en een sterk verlaagde verkeersvei-
ligheid voor de bewoners aldaar. (IJ-
zeren bareel te Spiere-Helkijn ; wij-
ken De Katte en ‘t Roodpeird te
Kortrijk-Bellegem ; campus op het ‘t
Hooge te Kortrijk).

Het niet totaal kunnen benutten van
deze weg brengt daarenboven grote
meerkosten met zich mee, meerkos-
ten die vooral te dragen zijn door
Vlaamse ondernemers. De Kamer
voor Handel en Nijverheid van de
Westhoek te Ieper rekende ons voor
dat het gaat om een globale meerkost
van 200  miljoen frank. Een econo-
misch verlies zoals gezegd in hoofd-
zaak ten laste van Westvlaamse be-
drijven.

Het blijft evenwel niet beperkt tot
een financiële aderlating voor de
transport- en zakenwereld. De tot
nog toe ongebruikte 6 kilometer au-
toweg tussen Kortrijk en de provin-
ciegrens  vertegenwoordigt ettelijke
miljoenen (1 miljard) slapend kapi-
taal, waarvan men wél de rentelasten
en de onderhoudskosten dient te dra-
gen. De Gemeenschap draagt daar-
enboven de kosten van de extra-slij-
tage aan de alternatieve wegen onder
meer rijksweg Kortrijk-Doornik).

Het feit dat de plaatselijk voorgestel-
de noodoplossing tot tijdelijke ont-
sluiting van de Al7 via de verbreding
van de Rocenvaalstraat te Kortrijk
als verbindingsweg tussen Al7 en de
rijksweg 71 (Kortrijk-Doornik) nog
geen gevolg heeft gekregen vanwege
de Minister van Openbare Werken,
ondanks de gunstige beslissing van de
Vlaamse Executieve ter zake (dd.29/
2/1984),  maakt de uiteindelijke vol-
tooiing van de Al7 zeker hoogdrin-
gend, los van welke beschouwing ook
betreffende andere wegen. De afwer-
king van deze weg koppelen aan de
realisatie van de RW746 blijft voor
de CVP onaanvaardbaar. Daarom
wil ik hier een lans breken voor een
nuchter en zakelijke aanpak van het
dossier RW746 - Vlaams grondge-
bied. Gevoelsgeladen en verhitte dis-
cussies hebben veelal tot gevolg dat
men afglijdt van de kern van de zaak.

Samen met de plaatselijke bevolking
en de Westvlaamse economische
middens, wil ik wijzen op het ver-
keerstechnische en het economische
belang van de verbinding Geluwe-
Komen, met name de westelijke ring
van Menen en de omleidingsweg van
Wervik. Ik meen terecht te kunnen
verwijzen naar het openbaar onder-
zoek, afgesloten op 24 september
1985 waar vanuit Vlaamse zijde uit-
drukkelijk werd gepleit voor het be-
houd van het tracé van de RW746.

Een standpunt dat daarenboven ook
gedeeld wordt door de Streekcom-
missie van Advies voor de Ruimtelij-
ke Ordening van West-Vlaanderen,
waar op 28 februari 1986 een ongun-
stig advies werd uitgebracht omtrent
het vroegere voorstel tot afschaffing
van de reservatiestrook voor de ont-
worpen RW 746, met andere woor-
den het behoud op het Gewestplan
van het voorziene tracé.

Mevrouw N. Maes : Mijnheer Oli-
vier, ik stel dit bij ons in de streek
ook vast ; iedereen is tegen de aanleg
van een grote ring, behalve de aanne-
mers, want zij willen overal beton.

De heer M. Olivier : Mevrouw Maes,
dit is het voorwerp niet van mijn tus-
senkomst. Men heeft een onderzoek
gedaan ; daarop heeft de Commissie
van Advies inzake Ruimtelijke Orde-
ning met kennis van zaken van het
dossier en met in grote meerderheid
een beslissing genomen (Onderbre-
king van de heer Capoen).

Mijnheer Capoen, wanneer u een
studie aanhaalt van Witab en wan-
neer u spreekt over de Stad Menen,
dient u te weten dat het onderzoek
slechts een bepaald aspect van de
problematiek van de stad Menen,
met name Rekkem, behandelt.

Bovendien is er een studie die uitgaat
van Leiedal, een zogenaamd ,,cor-
don-onderzoek”, waarbij wordt ge-
peild naar de reacties van de ingeze-
tenen van een bepaalde gemeente en
niet naar het gebruik van wegen die
grensoverschrijdend zijn.

De heer M. Capoen : De GOM heeft
dit niet als een prioriteit in zijn pro-
gramma opgenomen. Integendeel.

De heer M. Olivier : Sta mij toe mijn
betoog verder te zetten.

Dit standpunt werd ondertussen op
25 februari door de Vlaamse Execu-
tieve bijgetreden op voorstel van de
Gemeenschapsminister van Binnen-
landse Aangelegenheden en Ruimte-
lijke Ordening. De aanleg van de ver-
binding Geluwe-Komen, omleidings-
weg rond Wervik is mijns inziens ver-
antwoord en wel om volgende rede-
nen.

Ingepast als derde deel, het westelijk
gedeelte, in de ring rond Menen
wordt de industriezone West door
deze invalsweg ontsloten en komt er
een verbinding met Alg. Daarenbo-
ven wordt het transitverkeer, komen-
de van Wervik en Komen, afgeleid
om de Al9 te vervoegen, die gedeel-
telijk dienst doet als ring aan de
Noordzijde van Menen. Het Stadsbe-
stuur van Menen dringt al jaren aan
op de voltooiing van de ring.

De globale verbinding Menen-Ar-
mentières is van grote economische
en financiële betekenis voor het
vrachtvervoer in Zuid-West-Vlaan-
deren. Via een volwaardige benut-
ting van het nieuwe douanecomplex
te Frelenghien zouden aanzienlijke
besparingen kunnen gedaan worden.
De overbelaste grensposten kunnen
ontlast worden : dus minder tijdver-
lies. Omwegen en onaangepaste we-
gen met bijhorend tijdverlies worden
vermeden. Bebouwde kommen wor-
den veiliger. De verbinding Menen-
Armentières zou alle trafiek uit Mid-
den- en Zuid-West-Vlaanderen naar
Frankrijk opvangen en een direct
verbindingsstuk worden tussen de
Al9 en de A25 in Frankrijk. Van
daaruit - te Englos  - zal men de
autoweg naar Parijs kunnen vervoe-
gen zonder het verkeersknooppunt
van Rijsel te moeten aandoen.

Het lijkt mij belangrijk ook een aan-
tal bestaande misvattingen recht te
zetten.

De verbinding Menen-Armentières
komt in de eerste plaats ten goede
aan Westvlaamse bedrijven. Onder-
zoek van het gebruik van de huidige
grensovergangen in dit gebied beves-
tigt dit volledig. Daarenboven bete-
kent het een serieuze ontlasting van
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de Vlaamsc  dorpskommen. De eco-
nomische CII verkeerstechnische be-
tekenis vm deze rijksweg voor
Vlaanderen wordt nogal eens verdoe-
zeld of geminimaliseerd.

De stelling, als zou er onvoldoende
verkeer te verwachten zijn op deze
weg. wordt weerlegd door de overbe-
lasting van de grensovergangen. Het
is daarenboven te verwachten dat ve-
len. komende uit  Zeebrugge en
Brugge, in de toekomst met voordeel
gebruik zouden maken van de ver-
binding Menen-Armentières.

Gezien he t huidige voorgestelde
tracé en de vraag vanuit West-Vlaan-
deren die uit het openbaar onderzoek
gebleken is. kan al lang geen sprake
meer zijn van een zogenaamde Waal-
se corridor.

De andere elementen van de huidige
wegeninfrastructuur - A19, A17,
El7 - hebben elk duidelijk hun ei-
gen functie en voldoen in die zin niet
aan de specifieke noden van de bur-
gers. en vooral van het bedrijfsleven
waarop de verbinding Geluwe-Ko-
men wel een antwoord kan zijn.

Het bestaande net van snelle verbin-
dingswegen in het zuiden van West-
Vlaanderen kan niet volwaardig
functioneren zolang de Al7 en de
westelijke ring rond Menen hun ver-
dere afwerking niet krijgen. Dit is in
het nadeel van enerzijds de diverse
weggebruikers en anderzijds de Ge-
meenschap die niet de vruchten plukt
van de gedane investeringen. De
stap, gezet door de Vlaamse Execu-
tieve, leidt ongetwijfeld tot deblokke-
ring van de gegroeide situatie en ver-
dient bijgevolg onze goedkeuring.

De heer M. Capoen : Geef toe dat
u door de knieën gaat voor chantage.

De heer M. Olivier : Als u aandach-
tig hebt geluisterd, heb u uit de ont-
wikkeling van mijn betoog opge-
maakt dat wij deze zaak op een ande-
re manier benaderen. Opdracht is dit
zo vlug mogelijk in concrete stappen
en resultaten te vertalen.

De zaak is reeds aanhangig gemaakt
op het O\.crlegcomité  op 24 maart
1987. Op voorstel van Minister

Geens wordt een inventaris opge-
maakt van alle infrastructuurknel-
punten tussen Vlaanderen en Wallo-
nië. Het gevaar is niet denkbeeldig
dat nog méér ,,gekoppeld”. . .

De heer M. Capoen
peld geweest !

: Het is al gekop-

De heer M. Olivier : . . .wordt  waar
voor de genoemde wegen in Zuid-
West-Vlaanderen ontkoppelen de
enige logica zou zijn. Elk project
moet op zijn eigen waarde en context
beoordeeld en afgewerkt worden.
Wat uit de communautaire sfeer
stilaan wegdeint, mag om partijpoli- ,
tieke redenen de gemoederen niet
opnieuw in beroering brengen. Wat
ons betreft, mogen wegen die voor
Vlaanderen nuttig en nodig zijn ook
door Walen gebruikt worden.

De Voorzitter : Minister Pede heeft
het woord.

Mevrouw N. Maes : Mijnheer Die-
rickx, waarom zegt u niets over de
leefmilieu-aspecten van de weg Pecq-
Armentières ? Dit gaat ook uw leef-
milieuvrienden aan.

U weet niet waarover het gaat maar
u reageert onmiddellijk wanneer u
hoort dat er communautaire aspecten
aan zijn. Het neo-belgicisme scheert
hoge toppen in uw partij zodat zelfs
uw milieu-bezwaren erbij verbleken.

De Voorzitter (hamert) : Nu is het
genoeg.

Minister Pede heeft het woord.

Minister J. Pede (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik heb met
veel aandacht geluisterd naar de in-
terpellant en wens hem kalm van ant-
woord te dienen. Dat is althans mijn
bedoeling.

Ik was geschrokken toen ik las waar-
over hij wenst te interpelleren, name-
lijk over de aanleg van de autoweg
Pecq-Armentières. Voor de leden,
die deze autoweg niet kennen, zal ik
straks meer duidelijkheid geven want
Pecq-Armentières is feitelijk een weg
die niet bestaat.

Ik dank de heer Olivier voor zijn uit-
eenzetting want deze heeft verhelde-
rend gewerkt in het debat en laat mij

toe alleen op technisch vlak te ant-
woorden aan de interpellant.

Allereerst dient te worden gesteld
dat er geen tegenstrijdigheid is tussen
mijn antwoord op de mondelinge
vraag van de heer Capoen op 19 fe-
bruari jongstleden waarbij ik hem
mededeelde dat op 22 juni 1983 het
Gewestplan Ieper/Poperinge gedeel-
telijk in herziening werd gesteld ener-
zijds en dat anderzijds de Vlaamse
Executieve op 25 februari 1987 een
beslissing nam houdende de definitie-
ve vaststelling van dit gedeelte van
hetzelfde Gewestplan. Beide beslis-
singen zijn procedurestappen die
werden genomen bij een gegeven
stand van zaken. Op 22 juni 1983 was
de Vlaamse Executieve blijkbaar de
mening toegedaan dat het op het Ge-
westplan  getekende tracé achter-
haald was. Nadien werd, zoals de wet
op de stedebouw het voorschrijft,
overgegaan tot het openbaar onder-
zoek. Toen bleek dat de instanties en
particulieren, die concreet bij deze
weg betrokken zijn, in overgrote ma-
te het doel en de motivatie van de
Vlaamse Executieve niet konden de-
len. Deze mening culmineerde in het
standpunt van de Commissie van Ad-
vies voor Ruimtelijke Ordening van
West-Vlaanderen, die op 28 februari
1986 de voorgestelde afschaffing van
de reservatiestrook verwierp. Dit is
gesteund op 890 bezwaarschriften -
ongeveer want ik het het juiste cijfer
niet bij - waarvan ongeveer 90 pro-
cent de wens uitspraken dat de her-
ziening van het Gewestplan inzake
het tracé van de R746 geen doorgang
zou vinden.

De heer Capoen beweert dat dit
standpunt op onaanvaardbare manier
tot stand zou zijn gekomen.

De heer F. Van Steenkiste : Men
wenst blijkbaar enkel rekening te
houden met de mening van degenen
die er privé belang bij hebben. Het
oordeel van de mensen, die zouden
kunnen worden onteigend werd niet
gevraagd.

Minister J. Pede : Waarom maakt u
zich toch zo zenuwachtig wanneer u
discussiëert  ? Kan u dat niet eenvou-
dig zeggen ?

Niet ik heb die Commissie van Ad-
vies
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voor Ruimtelijke Ordening samenge-
steld ; deze bestaat al jaren en die
mensen hebben al verscheidene ke-
ren uitspraak moeten doen. Ze zijn
niet naief. Ze hebben 800 bezwaar-
schriften gevonden die hetzelfde
standpunt verdedigen ingevolge een
bericht dat werd rondgestuurd. Als
die mensen zich zo hebben uitgespro-
ken, hebben zij dat met kennis van
zaken gedaan. Hoe dan ook, als ze
da t  hebben  ve rworpen ,  kon  de
Vlaamse Executieve, op basis van het
haar met dit advies voorgelegde dos-
sier, in redelijkheid geen gemotiveer-
de afwikkelingsbeslissing meer ne-
men ten opzichte van het advies van
de Commissie voor de Ruimtelijke
Ordening. Ik wijs erop dat het advies
van de Commissie ons slechts in fe-
bruari 1986 ter beschikking werd ge-
steld.

Op basis van de beslissing van 25 fe-
bruari 1987 van de Vlaamse Execu-
tieve werd de aanleg van de rijksweg
746 en de Al7 op de agenda geplaatst
van het Overlegcomité Regering/
Executieven. Dat was de afspraak in
juni 1983 wanneer de beslissing geno-
men werd om eerst het openbaar on-
derzoek in te stellen en het resultaat
van dat openbaar onderzoek op-
nieuw in bespreking te brengen in het
Overlegcomité. Dat is gebeurd op 25
februari 1987.

Als antwoord op uw vraag, mijnheer
Capoen, omtrent federale loyauteit
en solidariteit tussen de Gemeen-
schappen kan ik u meedelen dat in
het Overlegcomité een akkoord is tot
stand gekomen tussen de Minister
van Openbare Werken en de beide
Executieven om alle knelpunten op
het gebied van de verkeerswegen in
het algemeen, onder meer ook spoor-
wegen, te onderzoeken en eventueel
trachten op te lossen. Dat is geen
kwestie van een koppeling, dat is eer-
der de bedoeling om alle moeilijkhe-
den die zich op het grondgebied van’
het hele land stellen, maar die ons
als Vlaamse Gemeenschap interesse-
ren, te bespreken en te zien hoe wij
daaraan een oplossing kunnen geven.

Ik wens uitdrukkelijk te beklemtonen
dat er - alhoewel wij dat ingevolge
de interpellatie van de heer Capoen

over het hoofd zouden kunnen zien
- een duidelijk onderscheid is tussen
de Al7 en de rijksweg 746. De Al7
is een autosnelweg waarvan op het
Waalse gebied, in de omgeving van
Pecq, nog 1,5 kilometer dient te wor-
den aangelegd. Dat is dus het doorlo-
pende tracé vanuit Brugge, Roesela-
re, Kortrijk, Doornik. De geplande
rijksweg 746 is een rijksweg waarvan
het dwarsprofiel 18 meter breed is,
dit wil zeggen een tweevaksweg van
2 x 1,75  meter, aan weerskanten een
berm van 75 centimeter. Bovendien
wordt aan die rijksweg een aftakking
voorzien naar het industrieterrein te
Menen met een dwarsprofiel van 13
meter breed. Voor het gedeelte tot
aan het industrieterrein te Menen is
er nooit betwisting geweest. Er blijft
dan nog een aanpassing van de be-
staande weg Menen-Wervik over een
afstand van 1 kilometer, 1 kilometer
die er al ligt, maar nog moet worden
verbreed. Ten slotte is er nog voor
die weg tot aan de grens met Hene-
gouwen een lengte van 4,5 kilometer
op een breedte van 18 meter. Dat is
een nieuw tracé dat nog zou dienen
te worden aangelegd. Dat zal ge-
schieden ingevolge de beslissing van
het Overlegcomité.

Wat de uitvoering en de financiële
lasten voor de aanleg van de rijksweg
746 en ook voor het deel van de Al7
betreft, verwijs ik naar de nationale
Minister van Openbare Werken. Die
heeft evenwel verklaard dat de gel-
den voorhanden zijn om deze twee
werken uit te voeren.

Ziedaar het technisch antwoord dat
ik meende te moeten verstrekken.
De rest werd door de interpellanten
zelf genoegzaam naar voren ge-
bracht. (Applaus bij de CVP en de
Pvv)
Indiening van moties

De Voorzitter : Door de heren
Schiltz, Meyntjens, Luyten, F.Van
Steenkiste en Van Ooteghem en door
mevrouw Maes werd tot besluit van
deze interpellatie een met redenen
omklede motie van afkeuring inge-
diend die luidt als volgt :

,,De Vlaamse Raad,

- gehoord de interpellatie van de

heer M. Capoen betreffende de be-
slissing van 25 februari 1987 van de
Vlaamse Executieve inzake de aanleg
van de autoweg Pecq-Armentières ;

- gehoord het antwoord van Ge-
meenschapsminister J. Pede ;

- vindt het betreurenswaardig dat
de Vlaamse Executieve door haar be-
slissing van 25 februari 1987 toegege-
ven heeft aan Waalse chantage ;

- keurt de beslissing van de Execu-
tieve, waarbij toestemming gegeven
wordt om de autoweg Pecq-Armen-
tières op Vlaams grondgebied aan te
leggen, af en dit om reden van ver-
keerstechnische en sociaal-economi-
sche overwegingen “.

De Voorzitter : Door de heren De
Seranno en Denys werd tot besluit
van deze interpellatie een eenvoudi-
ge motie ingediend die luidt als
volgt :

,,De Vlaamse Raad,

- gehoord de interpellatie van de
heer Capoen tot de heer Pede, Ge-
meenschapsminister van Binnenland-
se aangelegenheden en Ruimtelijke
Ordening over de beslissing van 25
februari 1987 van de Vlaamse Execu-
tieve inzake de aanleg van de auto-
weg Pets-Armentières ;

- gehoord het daarop door de Mi-
nister verstrekt antwoord ;

- gaat over tot de orde van de dag”.

Overeenkomstig artikel 51, punt 7
van ons Reglement zal de Raad zich
daarover tijdens een volgende open-
bare vergadering moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

Interpellatie van de heer F. Vanden-
broucke tot de heer T. Kelchter-
mans, Gemeenschapsminister van
Onderwijs en Vorming, over de ont-
wikkeling van de zogenaamde scha-
kelprojecten en de aanwending van
de bijkomende middelen die door de
nationale Regering ter beschikking
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worden gesteld voor de vorming van
laaggeschoolde werklozen.

De VoorAtter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Vanden-
brouckc tot de heer Theo Kelchter-
mans, Gemeenschapsminister van
Onderwi.js  en Vorming, over de ont-
wikkelin?  van de zogenaamde scha-
kelprojecten en de aanwending van
de bijkomende middelen die door de
nationale  Regering ter beschikking
worden gesteld  voor de vorming van
laaggeschoolde werklozen.

De heer
woord.

Vandenbroucke heeft het

De heer F. Vandenbroucke (op de
rribzrne)  : Mijnheer de Voorzitter, de
zogenaamde schakelprojecten voor
laaggeschoolde werklozen die tot nog
toe een positieve weerklank kregen
in de media - en terecht - zijn in
de loop van de maand februari in het
nieuws gekomen op een nogal vreem-
de manier. namelijk naar aanleiding
van de opschorting van de contracten
van de betrokken personeelsleden en
vervolgens door de tewerkstelling
van deze mensen  met een statuut van
tewerkgestelde werklozen. Ik had het
verzoek tot interpellatie reeds enige
weken geleden ingediend. Door de
werkverde I ing tussen onze verschil-
lende inste I lingen kon deze interpel-
latie niet eerder plaatsvinden. Toch
is ze nog altijd actueel.

Ik geloof niet dat wij van mening ver-
schillen over het belang van deze
schakelprojecten. vijfendertig pro-
cent, dit is meer dan een derde, van
de Vlaamse werklozen hebben
slechts lager onderwijs genoten. De
meesten onder hen vinden door hun
gebrek aan scholing niet alleen moei-
lijk een plaats op de arbeidsmarkt,
maar zelfs bij de bestaande scholings-
en herscholingsprogramma’s, bij
voorbeeld in de beroepsopleiding van
de RVA. \inden zij moeilijk aanslui-
ting. Het was precies de bedoeling
van de schakelprojecten om mensen,
die nergens terecht konden toch een
plaats te geven.  Men is het erover
eens te zeggen dat daarbij de attitude
van deze mensen, de sollicitatiezin,
de realiteitszin voor wat bedrijf en
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voor wat werk is,
probleem vormt.

dikwijls het eerste

Volgens mijn informatie bestonden in
het begin van het jaar zowat 24 pro-
jecten die officieel ,,schakelopleidin-
gen” werden genoemd. 36 procent
van de mensen die in deze projecten
terecht kwamen zouden werk hebben
gevonden, wat ongetwijfeld een
groot succes betekent. Ik meen dat
wij voor deze prestatie proficiat kun-
nen wensen aan de verantwoordelij-
ken voor de schakelprojecten en ook
aan u, mijnheer de Minister, als poli-
tiek verantwoordelijke. Dit werk
werd gedaan door een 150-tal  perso-
neelsleden, tewerkgesteld in het ka-
der van het BTK.

Dit stelsel kent echter
mentele problemen.

twee funda-

Het eerste is het zeer belangrijke per-
soneelsverloop. Sedert het begin van
de schakelprojecten zouden zowat
twee derden van de personeelsleden
zijn verdwenen en door andere per-
soneelsleden vervangen. Dit vertrek
hangt natuurlijk samen met hun te-
werkstellingsstatuut, het BTK, dat
zeker niet het meest interessante sta-
tuut is. Het gevolg van het vervangen
van het personeel is een gebrekkige
continuïteit in de projecten zelf. Het
wordt ook erg moeilijk, zoniet  onmo-
gelijk, de deskundigheid op te bou-
wen nodig bij de begeleiding van de-
ze laaggeschoolde werklozen. Dit
vereist eigenlijk een specifieke aan-
pak en deskundigheid.

Het wordt zelfs moeilijk nog de ge-
schikte mensen aan te trekken die dit
werk willen kiezen, dit wil zeggen be-
wust kiezen voor begeleiding van
laaggeschoolden. Bekwame mensen
hiervoor vinden is moeilijk met het
BTK-statuut.

Een tweede probleem betreft het in-
kaderen van de schakelprojecten bin-
nen de bestaande RVA-structuren,
meer specifiek binnen de beroepsop-
leiding. U weet dat heel wat goede
informele contacten bestaan tussen
deze mensen en de bemiddeling en
beroepsopleiding van de RVA, maar
formeel is er eigenlijk geen band. Dit
is ongetwijfeld een probleem.

Deze twee basismoeilijkheden zijn

Aanleg autoweg Pecq-Armentières
Ontwikkeling van zgn. Schakelprojecten

zeer acuut geworden in de loop van
de maand februari. De chronologie
van de feiten is toch wel een beetje
verrassend. Op 23 mei 1986 was er
een Regeringsmededeling over het
zogenaamde Sint-Annaplan. De Eer-
ste Minister kondigt aan dat, in over-
leg met de Gemeenschappen, 600
miljoen frank - dit is een niet onaan-
zienlijk bedrag in deze sector - ter
beschikking zal worden gesteld voor
tewerkstelling van werkloze leer-
krachten in het kader van de uitbrei-
ding van de beroepsopleiding. Dit
zou een compensatie moeten zijn
voor de ravage die het Sint-Annaplan
aanricht op het vlak van de tewerk-
stelling. Er wordt aangekondigd dat
inspanningen zullen worden gedaan
inzake beroepsopleiding. Wie doet
deze inspanningen ? De Gemeen-
schappen. De nationale Regering
zegt overleg te zullen plegen met de
Gemeenschappen en zou reeds nu,
via een enveloppe, geld ter beschik-
king stellen.

Dit plan was gekend vanaf 23 mei.
Op 21 oktober 1986 beslist het Be-
heerscomité van de RVA dat de
schakelopleidingen tot einde 1987
zullen worden verlengd waarbij aan
het personeel, werkzaam in deze pro-
jecten, een arbeidsovereenkomst van
bepaalde duur zal worden gegeven,
zodanig dat alles normaal en zelfs in
een steviger kader kan worden ver-
dergezet.

Op 5 februari 1987 beslist het Be-
heerscomité van de RVA formeel dit
personeel aan te werven in contractu-
eel verband. Op 6 februari, de dag
nadien, vraagt u, mijnheer de Minis-
ter, deze beslissing op te schorten
omwille van een koninklijk besluit,
goedgekeurd door de Ministerraad,
ik meen op 6 februari, waarbij de
nationale Regering tewerkgestelde
werklozen ter beschikking stelt van
de Gemeenschappen om de beroeps-
opleiding uit te breiden.

Wanneer ik de achtergrond heb ge-
schetst en de chronologie van de fei-
ten overweeg dan vind ik uw vraag
aan het Beheerscomité van de RVA
en de door u genomen beslissing zeer
grof ten opzichte van de personen die
zich hebben ingezet voor de schakel-
projecten. Uw handelwijze is bijzon-
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der erg ten opzichte van dit personeel
dat zich precies bezighoudt met te-
werkstelling, met de arbeidsmarkt,
met het probleem van het uitbouwen
van een loopbaan. Deze mensen heb-
ben zich gedurende twee & drie jaar
ingezet, hadden de inspiratie daarvan
een vast kader te maken in de zin
van een serieuze instelling, en had-
den bovendien reeds formeel de be-
lofte gekregen dat zijzelf contractueel
gingen worden tewerkgesteld. Het is
erg plotseling beslist dat zij verder
het statuut van tewerkgestelde werk-
loze moeten behouden. Als dit de
waardering is die u opbrengt voor het
personeel in de schakelprojecten,
dan is dit zeer bedroevend. Ten op-
zichte van de verantwoordelijken van
die schakelprojecten, die toch enig
succes hebben geboekt, vind ik dit
van uwentwege bijzonder weinig so-
ciaal en zelfs onverantwoord. Het is
ook nefast voor de verdere uitbouw
van die opleidingen, want een pro-
bleem is precies het enorme perso-
neelsverloop waardoor u de zo moei-
li jke begeleiding van de laagge-
schoolde werklozen niet echt hele-
maal op punt kan stellen.

Ik vind dit politiek gezien eveneens
grof. Als dit de uitvoering is van de
beslissingen van het Sint-Annaplan,
dus van wat wij in de Kamer op 23
mei hebben gehoord, dan is dat vol-
komen pervers. De Eerste Minister
zegt ons - en dit wordt als zodanig
beslist - dat de Gemeenschappen
600 miljoen bijkomende middelen
krijgen voor het probleem van de be-
roepsopleiding. Ik heb echter gelezen
dat de kost van deze tewerkgestelde
werklozen voor de nationale Rege-
ring 93 miljoen beloopt, dus is er nog
500 miljoen waarvan ik niet weet wat
ermee werd aangevangen. Boven-
dien zet u deze bijkomende steun he-
lemaal niet in om de projecten te ver-
stevigen en goed uit te bouwen, ook
niet om ze uit te breiden. U gebruikt
dit bod van de nationale Regering
eigenlijk om een stap te zetten die
heel uw project schakelopleidingen
diskwalificeert. Nu weet ik wel dat u
als reactie op de protesten heeft ge-
zegd dat u, omdat u via het gebruik
van tewerkgestelde werklozen (ten
laste van de nationale Regering)
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winst maakt, die winst zal inzetten
om uw systeem van schakelopleidin-
gen uit te breiden. U zou dat echter
hard moeten maken. Ook volstaat
het niet alleen meer mensen aan te
nemen ; u moet daarvan werkelijk
een volwaardig systeem maken, ten-
minste als u gelooft dat dit voor de
Vlaamse Executieve een belangrijke
opdracht inhoudt.

Mijnheer de Minister, graag wenste
ik een antwoord op de volgende vra-
gen.

Ten eerste, welk is uw balans van
deze schakelprojecten ? Het gaat hier
niet alleen om cijfers, om het aantal
inschrijvingen of cursisten, het aantal
werklozen die een betrekking hebben
gevonden. Zit ik juist met mijn 36
procent succesvolle tewerkstelling of
is dat fout ? Quid met het aantal
mensen dat een verdere opleiding
volgt ? Kan u mij dienaangaande ook
uw politieke balans meedelen die, af-
gaande op uw beslissingen, blijkbaar
niet zo gunstig is ?

Ten tweede, hoe zit het nu met het
sociaal statuut van het betrokken
personeel inzake bezoldiging, anciën-
niteit, eindejaarstoelage ? Zijn deze
problemen al dan niet geregeld ?

Ten derde, - deze vraag is heel be-
langrijk voor de toekomst - hoe
groot is nu de bijkomende ruimte die
u op uw begroting heeft gekregen
door heel deze machinatie, eerst de
beslissingen van de nationale Rege-
ring in het kader van het Sint-Anna-
plan, vervolgens uw eigen voorstel
om deze mensen door de nationale
Regering als tewerkgestelde werklo-
zen te laten bezoldigen ? Wat gaat u
doen inzake de beroepsopleiding ?
Welke zijn uw vooruitzichten inzake
uitbreiding van een aantal projecten
en het aantal daarin tewerkgestelde
personen, dit wil zeggen uitbreiding
van een aantal projecten en het aan-
tal daarin tewerkgestelde personen,
dit wil zeggen uitbreiding van de ca-
paciteit om aan eerste herscholing te
doen voor laaggeschoolde werklo-
zen ?

Ik hoop dat ik op deze vragen een
concreet antwoord zal kunnen krij-
gen. (Applaus bij de SP)

Ontwikkeling zgn. schakelprojecten

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter, da-
mes en heren, het was oorspronkelijk
de bedoeling de interpellatie van de
heer Vandenbroucke te houden tij-
dens de bespreking van de begroting
1987. Ik heb vorige week de gelegen-
heid gehad om het waardevolle van
de schakelprojecten te benadrukken.
Ik ondersteun ten volle wat de heer
Vandenbroucke heeft gezegd in ver-
band met het wezen zelf, de inhoud
en de mensen die zich voor deze pro-
jecten in het verleden hebben inge-
zet. Ik heb trouwens ook de schakel-
projecten van in den beginne bij de
Vlaamse Regering verdedigd en heb
gevraagd dat daarvoor de nodige
middelen zouden worden ter beschik-
king gesteld in de begroting 1987.
Deze middelen waren in het verleden
niet expliciet ingeschreven omdat zij
voor het grootste deel kwamen uit
nationale middelen via het beroep
dat men deed op BTK en ten dele
op de werkingsmiddelen die in de do-
tatie voor de beroepsopleiding wer-
den ingeschreven.

De eerste vraag van de heer Vanden-
broucke betreft het bilan dat in ver-
band met de verschillende projecten
werd opgemaakt.

Het betreft de projecten die tijdens
de vorige legislatuur experimenteel
werden opgestart, met name 16 scha-
kelprojecten voor 18-25 jarigen, 6
projecten ,,Bijblijven” voor meer dan
25 jarigen, het project ,,Algemene en
maatschappelijke vorming voor
werkzoekenden” in Kortrijk en 16
projecten ,,Initiatie in de Informati-
ca”.

Begin 1987 werden deze projecten op
elkaar afgestemd wat betreft de doel-
groep - 18-35 jaar, laaggeschoolde
w e r k z o e k e n d e n  - e n  opleidings-
duur. De lopende 24 projecten kun-
nen vier opleidingscycli per jaar orga-
niseren. Hierdoor kunnen op jaarba-
sis 24 projecten x 4 cycli x 35 cursis-
ten, dus 3.360 werkzoekenden wor-
den bereikt. Ook inhoudelijk werden
de projecten bijgestuurd en meer ex-
pliciet gericht op schakelen naar op-
leiding of tewerkstelling.
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Ook de positieve beoordeling werd
op een quasi wetenschappelijke wijze
aangetoond.  Enerzijds werd een on-
derzoek verricht  door de HIVA en
anderzijds  door de RVA-beroepsop-
leiding Dc resultaten van het onder-
zoek - 160 cursisten werden opge-
volgd - zij de volgende : 31,8  pro-
cent werkt voltijds, 8,7 procent werkt
als BTK-er en 3,7 procent werkt als
DAC-er. Uit de doorlopende follow-
up van de cs-cursisten blijkt daaren-
boven dat meer dan 20 procent van
de deelnemers een vorm van voortge-
zette berocpsopleiding zijn gaan vol-
gen hetzij onderwijs voor sociale
promotie. hetzij beroepsopleiding
door de RVA of een opleiding bij de
Centra voor Middenstandsopleiding.

De begeleiders  van de schakelprojec-
ten werden opnieuw aangeworven op
2 maart 1987,  met een contract van
tewerkgestelde werkloze tot 31 de-
cember 1987.  Ik onderschrijf de ti-
ming die u hier voorhoudt, waaruit u
toch een conclusie trekt die volgens
mij niet correct  is. Het is een beslis-
sing die voor de begeleiders vrij hard
is aangekomen. Ik betwist dit niet.
Tijdens gesprekken  met de begelei-
ders zelf heb ik ten gronde verduide-
lijkt waarom ik deze beslissing heb
moeten nemen. In de timing die u
voorhoudt is het juist dat op 23 mei
1986 de 600 miljoen werd voorzien.
U hebt er echter geen melding van
gemaakt dat wij herhaaldelijk pogin-
gen hebben gedaan  te kunnen be-
schikken over deze middelen, die aan
de Gemeenschappen zouden worden
toegekend. teneinde deze projecten
op een continue wijze te kunnen
voorbereiden en zelfs te vermenig-
vuldigen. Va n  collega Hansenne van
de nationale Regering is daaromtrent
geen positief antwoord gekomen.
Men heeft een aantal voorwaarden
gesteld, zowel voor de Franstalige als
voor de Ncdcrlandstalige Gemeen-
schap. Uiteindelijk hebben wij geko-
zen voor d e  pragmatische oplossing,
[tamelijk dat wij projecten zouden in-
d i e n e n  waarvoor wij personeel zou-
den toegewezen krijgen, mits het
aanvaarden van het statuut van te-
werkgestelde werkloze.

Mevrouw N. Maes : Noemt u dat een
statuut mijnheer de Minister ?

Minister T. Kelchtermans : Ik geef
toe dat het geen volwaardig statuut
is, maar dit is iets dat wij niet zelf
bepalen. De Minister van Tewerk-
stelling en Arbeid is ter zake be-
voegd. Wij nemen een aantal perso-
neelsleden op die ter beschikking
worden gesteld voor projecten die wij
hem hebben voorgesteld. Juist ter
voorkoming dat deze schakelprojec-
ten in het gedrang zouden komen
hadden wij reeds een aanvang geno-
men om de bestaande projecten
voort te zetten via een afzonderlijke
inschrijving in de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap.

Met die 130 miljoen die daarvoor was
voorzien konden wij een arbeidscon-
tract, een beter statuut, aan deze be-
geleiders bezorgen, maar konden wij
niet méér projecten opstarten dan de-
ze die reeds aan de gang waren. Het
was onze bedoeling het aantal oplei-
dingen te verhogen, vooral in de drie
ontwikkelingsgebieden. In laatste in-
stantie heeft Minister Hansenne,
weliswaar onder de voorwaarden die
ik heb aangehaald, het licht op groen
gezet voor het vrijgeven van die 600
miljoen, zodat wij op deze beslissing
zijn moeten terugkomen. Wij hebben
het Beheerscomité gevraagd, gezien
de voorstellen van de heer Hansen-
ne, af te zien van de 130 miljoen met
betrekking tot het tijdelijk arbeids-
contract. In de plaats daarvan werd
gevraagd het aantal schakelprojecten
te verdrievoudigen en daarvoor, ook
onder dezelfde voorwaarden, bege-
leiders te werk te stellen uit dit fonds
van 600 miljoen. In de timing is in-
derdaad iets misgegaan. Vandaar de
begrijpelijke ontgoocheling bij de be-
geleiders.

Ik blijf volledig achter hun wens
staan hoop dat hij in de loop van 1988
wel zal kunnen worden gerealiseerd.
Hopelijk kunnen wij dan met de
Franstalige Gemeenschapsminister,
bevoegd voor de Vorming, de heer
Poullet gezamenlijke benaderingen
doen naar de Minister van Tewerk-
stelling en Arbeid toe om andere
voorwaarden te bedingen voor deze
soort tewerkstelling.

Wij hebben bij de Vlaamse Gemeen-
schap deze tewerkgestelde werklozen
nu in dienst aan een loon en aan de

voorwaarden die beter zijn dan het
vorige statuut. Men heeft in de over-
eenkomst voor tewerkgestelde werk-
lozen voorgesteld dat de betrokke-
nen het beginloon zouden krijgen dat
zij in het beroep, overeenkomstig het
diploma dat zij bezitten, zouden ont-
vangen. Wij hebben zelf voorgesteld
dat er anciënniteit zou worden ver-
leend waarvoor wij putten uit de ei-
gen middelen. Hetzelfde geldt voor
de eindejaarstoelage.

De tweede vraag van de interpellant
was wanneer de animatoren die on-
langs werden ontslagen, terug wor-
den aangeworven en onder welk sta-
tuut. Op die vraag heb ik geant-
woord.

Op de derde vraag, namelijk wat
doet de Vlaamse Executieve met de
bijkomende middelen die haar door
de nationale Regering in het kader
van het zogenaamde Sint-Annaplan
werden ter beschikking gesteld, heb
ik geantwoord dat wij met deze mid-
delen het aantal opleidingen verdrie-
voudigen. Met de 130 miljoen die wij
in de begroting hebben ingeschreven,
die wij nu helemaal moeten opnemen
voor de schakelprojecten en waar-
mee de werkingskosten voor deze
projecten kunnen worden gedragen,
kunnen wij nu ook bijkomend andere
initiatieven inbrengen. Zo zijn er bij
voorbeeld de samenwerkingsprojec-
ten die over het hele Vlaamse land
werden opgestart. Er zijn er meer
dan 40 in de subregionale tewerkstel-
lingsdiensten. Plusminus 30 zijn reeds
in uitvoering. Daardoor werd een sa-
menwerking op gang gebracht tussen
de beroepsopleiding en onderwijsin-
stellingen en tussen onderwijsinstel-
lingen en bedrijven. Er zijn momen-
teel meer dan 400 opleidingen bezig.
Dat is mogelijk geworden door het
vrijmaken van middelen die aanvan-
kelijk helemaal door de schakelpro-
jecten zouden worden opgeslorpt. Ik
meen derhalve dat hetgeen wij heb-
ben voorgesteld helemaal niet a-so-
ciaal is. Wij vragen wel begrip voor
de nadelen van het statuut van te-
werkgestelde werkloze. Wij hopen er
naar het jaar 1988 toe verbeteringen
in aan te brengen. Ons doelpubliek
is - dat klinkt misschien oneerbiedig
ten aanzien van de begeleiders -
niet in de eerste plaats de begelei-
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ders, maar wel de werkzoekenden
laaggeschoolden. Daar hebben wij
onze voorrang op gericht en door de-
ze aanpak kunnen wij het aantal op-
leidingen verdrievoudigen, hetgeen
anders niet mogelijk zou zijn ge-
weest. (Applaus bij de meerderheid)

De Voorzitter : De heer Vanden-
broucke heeft het woord.

De heer F. Vandenbroucke (op de
tribune) : Mijnheer de Minister, ik
blijf bij mijn oordeel dat het een gek
onderscheid is dat u maakt tussen het
aantal mensen enerzijds en de wijze
waarop u ze tewerkstelt om het sys-
teem te behouden anderzijds.

Wanneer u een goede garage wil uit
de grond stampen, dan volstaat het
niet om veel mensen in een werk-
plaats te brengen. U moet deze men-
sen ook kunnen motiveren en het
moeten goede mechaniekers zijn. U
zult die niet aantrekken met het sta-
tuut van tewerkgestelde werkloze.
Indien u een privé-bedrijf in de dien-
stensector uitbouwt, dan zou u wan-
neer u op twee jaar tweederde van
uw personeel verliest door verloop
wegens onvoldoende waardering,
moeten erkennen dat er een pro-
bleem is. Ik blijf bij die beoordeling.

Als ik u goed begrijp zegt u : het
contract met de nationale Regering
betekent voor ons dat wij in 1988 24
x 3of 72 projecten kunnen lanceren.

Minister T. Kelchtermans : Wij kun-
nen in 1988 het aantal projecten ver-
drievoudigen indien wij ze op poten
kunnen krijgen.

De heer F. Vandenbroucke :Maar
dat doet u toch niet. U sprak van 24
projecten in het begin van het jaar,
maar u heeft die 24 nu slechts.

Minister T. Kelchtermans : Ik heb
gesproken over de 40 projecten die
wij nog bijkomend hebben ingericht.
Er zijn ook nog bijkomend een acht-
tal projecten in de reconversiegebie-
den op stapel gezet, plus 3 projecten
specifiek naar de doelgroepmigran-
ten. Dat is allemaal gebeurd met de
beschikbare middelen.

De heer F. Vandenbroucke : Inder-

daad, dat was mijn vraag. dat bete-
kent dus dat die fameuze 600 miljoen
inderdaad dit jaar worden gemobili-
seerd.

Minister T. Kelchtermans : Wij doen
een poging om gedeeltelijk die 600
miljoen, waarvan een gedeelte naar
de Franstalige Gemeenschap gaat, te
mobiliseren in 1987.

De heer F. Vandenbroucke : Mijn-
heer de Minister, uw uitdrukking ver-
baast mij een beetje. Inderdaad, de
nationale Regering heeft zich toch bij
monde van de Eerste Minister elf
maanden geleden daartoe verbon-
den. In een synthese van drie pagi-
na’s van het Sint-Annaplan was dit
één van de essentiële punten die naar
voren werden gebracht. Nietwaar,
mevrouw Maes, het was zelfs één van
de belangrijkste punten die hij op de
tribune naar voren heeft gebracht als
één van de positieve aspecten van het
Sint-Annaplan. Wanneer u dan elf
maanden later als deelregering moet
zeggen dat u uw uiterste best doet
om dit los te krijgen, dan vraag ik
mij eigenlijk af wat de belofte van de
Eerste Minister inhield en welke de
positie was van de deelregering in dat
fameuze overleg. Ter zake heb ik
daarover mijn bedenkingen. Ik heb
mij voorgenomen deze zaak te blij-
ven volgen. Wanneer wij eerstdaags
niet zien dat die middelen worden
gemobiliseerd denk ik dat de natio-
nale Regering haar contract breekt.
Dan moet u, als Vlaamse Executieve,
en moeten wij, als nationale parle-
mentsleden, de nodige initiatieven
nemen.

Minister T. Kelchtermans : Indien de
nationale Regering van die 600 mil-
joen, volgens de verdeelsleutel waar-
over men zich akkoord had ver-
klaard, de gelden aan de Vlaamse
Gemeenschap had overgemaakt, zou
er geen enkel probleem zijn. U zal
die vraag op nationaal niveau moeten
stellen.

De heer F. Vandenbroucke : Wan-
neer ik daarover dan de heer Han-
senne zal interpelleren neem ik aan
dat u  de gemotiveerde motie mee zal
indienen.

Minister T. Kelchtermans : Dat is
een andere zaak en heeft daarmee
niets te maken.

De Voorzitter : Door mevrouw Maes
en de heer Claes werd tot besluit van
deze interpellatie een met redenen
omklede motie van afkeuring inge-
diend die luidt als volgt :

,,De Vlaamse Raad,

- na kennis genomen te hebben van
de interpellatie van de heer F. Van-
denbroucke, gericht tot de heer
Kelchtermans over de zogenaamde
schakelprojecten ;

- is van oordeel dat de Gemeen-
schapsminister van Onderwijs en
Vorming spoedig moet overgaan tot
een volwaardige uitbouw van de zo-
genaamde schakelprojecten, wat een
volwaardige tewerkstelling van de
betrokken personeelsleden en tevens
een duidelijke band met de Beroeps-
opleiding, en de Arbeidsbemiddeling
veronderstelt ;

- is van oordeel dat de bijkomende
middelen voor beroepsopleiding, ter
beschikking gesteld door de nationa-
le Regering in het kader van het zo-
genaamde Sint-Annaplan, volledig
als bijkomende middelen moeten ge-
realiseerd worden”.

De Voorzitter : Door de heren Denys
en Van Rompaey werd tot besluit
van deze interpellatie een eenvoudi-
ge motie ingediend die luidt als
volgt :

,,De Vlaamse Raad,

- gehoord de interpellatie van de
heer F. Vandenbroucke tot de heer
Kelchtermans, Gemeenschapsminis-
ter van Onderwijs en Vorming om de
ontwikkeling van de zogenaamde
schakelprojecten en de aanwending
van bijkomende middelen die door
de nationale Regering ter beschik-
king worden gesteld voor de vorming
van laaggeschoolde werklozen ;

- gehoord het daarop door de Mi-
nister verstrekt antwoord ;

- gaat over tot de orde van de dag”.

Overeenkomstig artikel 51, punt 7
van ons Reglement zal de Raad zich
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Voorzitter

daarover tijdens een volgende open-
bare vergadering moeten uitspreken.

Het incident is gesloten.

Interpellatie van mevrouw N. Maes
tot de heer P. Dewael, Gemeen-
schapsminister van Cultuur, over de
evaluatie van de decreten uit de cul-
turele sector.

De Voorzitter :Aan de orde is de in-
terpellatie van mevrouw Maes tot de
heer Dewael, Gemeenschapsminister
van Cultuur, over de evaluatie van
de decreten uit de culturele sector.

Mevrouw Maes heeft het woord.

Mevrouw N. Maes (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister. geachte heren collega’s, tij-
dens het begrotingsdebat hadden wij
reeds de gelegenheid over de voorge-
nomen evaluatie te spreken door on-
ze visie omtrent het toekomstig cul-
tuurbeleid naar voren te brengen.

Mijnheer de Minister, vandaag willen
wij u een aantal technische vragen
stellen met betrekking tot de evalua-
tie en vooral tot de procedure. Uzelf
heeft gezegd dat die evaluatie voor u
een zeer belangrijke zaak was. In uw
beleidsverklaring heeft u er op gewe-
zen dat u dit au sérieux ging nemen,
maar thans kom ik op de tribune om
u te vragen of dat wel waar is. Want,
het vlot niet erg met de evaluatie.
Wij hebben de indruk dat zij door
een aantal hypotheken wordt be-
zwaard en dat de consultatieronde
die aan de gang is eigenlijk dreigt te
verzanden.

U heeft gezegd dat u de decreten zou
evalueren, evenals de inspraakstruc-
turen. Ik citeer u onvolledig, maar u
zal zich ongetwijfeld in deze citaten
uit uw beleidsverklaring, als verwij-
zing, herkennen. U heeft ook gezegd
dat u wenste dat de bestaande decre-
ten vereenvoudigd, verbeterd, volle-
dig en tijdig zouden worden uitge-
voerd. Bovendien zou u nieuwe ex-
perimenten evenals  initiatieven voor

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 28
2 april 1937

kansarmen mogelijk maken. Dat
werd dan nog eens opnieuw beklem-
toond ter gelegenheid van een inter-
pellatie van de heer De Beul. Toen
bent u daarop nog dieper ingegaan.
U hebt toen een diagnose van de cul-
tuursector gemaakt. U hebt gezegd
dat die de jongste twee decennia
enorm expansief is geweest wat de
omvang van de tewerkstelling be-
treft. Maar ook, zo hebt u gezegd,
dat er heel wat decreten, besluiten
en reglementeringen tot stand zijn
gekomen.

U hebt toen ook gezegd dat de erva-
ring ons leert dat overdaad aan regle-
menteringen schaadt. U heeft tevens
gesteld dat er in de inspraakorganen,
die overvloedig aanwezig zijn in de
culturele sector, efficiënter kan wor-
den gewerkt. U hebt dan gezegd dat
er een bekommernis aanwezig is om
de rol van de vrijwilliger te valorise-
ren omdat u dacht dat overprofessio-
nalisering, administratieve romp-
slomp en centralisatie er zouden kun-
nen toe leiden dat het individu aan
de basis. de vrijwilliger dus, ontmoe-
digd wordt.

Het hangt er nu ook van af of het
allemaal juist is waar u van uitgaat.
U hebt ons ook een zekere geruststel-
ling gegeven en u hebt gezegd : wij
gaan dat niet allemaal op de helling
zetten. U heeft gesteld dat er een
zekere overheidscontrole moet zijn
op de besteding van de overheids-
middelen maar dat kunstenaars en
cultuuranimatoren niet mogen ge-
bukt gaan onder allerlei administra-
tieve formaliteiten. U heeft dan ge-
pleit voor deregularisatie. U heeft
enige kritiek gegeven op de subsidië-
ring en gezegd dat dit een nogal ge-
makkelijk systeem is. In de jaren
1960 tot 1970 werd er volgens u nogal
gretig betoelaagd. Daarenboven zegt
u, werden er in de golden sixties
nooit die vragen gesteld die moesten
worden gesteld en die pertinent wa-
ren. U hebt dan gezegd dt u vooral
in de sector van de volksontwikkeling
de decreten zou evaluren. Dat moet
dan aanleiding geven tot een vereen-
voudiging, tot het verlossen van de
culturele werkers van de administra-
tieve rompslomp. In verband met de
middenstanders wordt dat ook ge-
zegd. Ik heb al ondervonden wat die

Ontwikkeling zgn. Schakelprojecten
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vereenvoudiging in de praktijk bete-
kent. Het is er slechter op geworden
in plaats van verbeterd.

Het is nogal uitgebreid dat wij u aan
die dingen hebben herinnerd, mijn-
heer de Minister. Maar is het echt
wel juist dat er zulk een stroom van
subsidies is geweest ? In de jaren zes-
tig was er toch maar een allerschuch-
tigste begin. Van professionalisering
was er in die sector nauwelijks spra-
ke. Ik heb hier op de tribune plei-
dooien gehouden om een begin te
maken met die professionalisering.
Die escalatie en die rompslomp wer-
den vooral ervaren in het kader van
de vraag wat daarvan nu eigenlijk de
zin was. Als men de zin inziet van
een administratieve formaliteit dan
blijkt het altijd gemakkelijker daar-
aan te voldoen dan wanneer men
twijfelt.

Men heeft omtrent die overprofessio-
nalisering dan ook vele vragen omdat
in de sector de vraag wordt gesteld
of er misschien niet foutief geprofes-
sionaliseerd is. U hebt ook gezegd :
wij gaan niet alles op de helling zet-
ten. Ik stel u de vraag of daarmede
het opzet niet een beetje is gehypo-
thekeerd.

De tijd was nogal kort bemeten want
die periode van zestig dagen was na-
tuurlijk veel te kort. Het blijkt nu dat
de investering van de knelpunten niet
tot het gewenste resultaat zal leiden.
Er zitten eigenlijk weinig elementen
in voor vereenvoudiging en deregula-
risering. Wij denken dat het te ma-
ken heeft met de gebrekkige voorbe-
reiding van de evaluatie. U heeft dat
een beetje te veel aan zijn lot overge-
laten. U heeft de verschillende secto-
ren gevraagd dat proces op gang te
brengen maar u heeft een beetje in
het ongewisse gelaten wat met dat
alles zou gebeuren. U heeft er eigen-
lijk geen perspectief bij geboden.

Men stelt bij voorbeeld vast dat de
tijd te kort is, dat er een groot absen-
teïsme heerst, vooral de liberale koe-
pel schijnt nogal eens afwezig te zijn.
Er is geklaagd over de gebrekkige
administratieve begeleiding. Men
stelt vast dat men eigenlijk te weinig
wetenschappelijke ondersteuning
heeft. Men vraagt zich af of het
VCVO hier niets meer kon doen.
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Men vindt ook een zekere corporatis-
tische instelling terug. Met het gevoel
dat wij een beetje in de knel geraken
willen de verschillende belangen-
groepen zich terug trekken in een
soort verdediging van het groepsbe-
lang. Dit kon natuurlijk nooit de be-
doeling zijn van een evaluatie die
veeleer het algemeen belang op het
oog zou moeten hebben en het toet-
sen van werkinstrumenten op hun
wettelijke basis en op hun doelmatig-
heid.

Eigenlijk was dat een heel grote kans
die u de sector hebt geboden. Tege-
lijkertijd evenwel maakt uw admini-
stratie ook een evaluatie en dan
vraagt de Hoge Raad zich bij voor-
beeld af of hij wel au sérieux wordt
genomen.

Er gebeuren evaluaties op het niveau
van het kabinet en op het niveau van
de meerderheid - CVP-PVV. Hoe
gaat men in dit alles dubbel werk en
tegenspraak vermijden ? Zal men
niet blijven steken in een massa de-
tailkritiek, decreet per decreet, in
plaats van tot een formulering te ko-
men inzake een heldere structuur.

Ik ben van oordeel dat de koepels
die zijn gemaakt voor beleidsvoorbe-
reidend overleg hier bij voorbeeld
hun visie ter discussie zouden moeten
leggen. Ik heb een beetje de indruk
dat het in de eerste fase, vooral ten
tijde van de CVP-ministers, ging om
een doorgedreven verzuiling. U,
mijnheer de Minister, legt nogal de
klemtoon op het individu zowel als
schepper en als consument van cul-
tuur. De intussen onder invloed van
het tijdsgebeuren tot stand gekomen
pluralistische initiatieven worden ge-
vangen in opnieuw centraliserende
netwerken. Ik denk hier onder meer
aan de culturele centra, aan de buurt-
werken. waar u ook weer een decreet
van in voorbereiding heeft. Nochtans
meen ik dat juist dit niveau, in zijn
natuurlijke pluriformaliteit, aanlei-
ding geeft om pluralistische initiatie-
ven tot stand te laten komen. Mis-
schien is het in ons verzuilde land
moeilijk om precies die dingen te la-
ten groeien.

De vraag dient ook te worden gesteld

of wij verder gebaat zijn met decreten
die nu eens te paard zitten op de
werksoort en dan weer op de organi-
satievorm. Op dit ogenblik loopt dat
allemaal een beetje door mekaar.
Met het vijfde decreet is het helemaal
moeilijk. Men heeft de indruk dat het
hier onuitgesproken de instellings-
vorm is die model staat terwijl er ook
bepaald ontwikkelingswerk gebeurt
in verenigingen.

Mijnheer de Minister, er is ongetwij-
feld stof aanwezig voor een ernstige
evaluatie. Vanzelfsprekend moest u
daarbij niet dirigistisch te werk gaan.
Toch dachten wij dat u duidelijkheid
had moeten scheppen inzake het to-
tale verloop van het evaluatieproces
- van de inventarisatie af tot de
eventuele uiteindelijke herziening -
welke timing u daarvoor had voor-
zien, aan wie u adviezen heeft ge-
vraagd en over welke materies.

Wij vragen ons ook af of wij, als
Vlaamse Raad, daar een rol in te spe-
len hebben of zal uw Commissie voor
Cultuur daar buiten spel staan ?

Minister P. Dewael : Mevrouw
Maes, het is het ene of het andere.
Ofwel doet u het, zoals u hetzelf zegt,
dirigistisch en gaat u een bepaald
concept opdringen aan de adviesra-
den zeggende dat u een evaluatie
vraagt in die bepaalde richting - dan
zou de kritiek zijn geweest dat de
Minister zijn visie te allen prijze wil
opdringen - ofwel zegt u aan de ad-
viesraden dat zij inzake het beleid
mogen adviseren in de meest ruime
betekenis van het woord. U kunt dan
hun mening vragen over de werking
van al die decreten zonder een be-
paald concept te willen opdringen. Ik
heb voor het tweede gekozen. Nu
zijn we aan het filtreren. In de vol-
gende fase zullen we daaruit de con-
clusies moeten trekken naar decreta-
le aanpassingen toe. Ik denk dat in-
dien ik de procedure anders zou ge-
volgd hebben, er wellicht ook kritiek
ZOU geweest zijn, zoals er in die sec-
tor nu eenmaal kritiek is.

Mevrouw N. Maes : Gelukkig is men
een aantal sectoren van onze samen-
leving nog altijd kritisch ingesteld.
Als democratische burgers moeten
wij ons daarover verheugen. Er is al
genoeg pure consumptie en brood en

spelen. Daarvoor moeten we eigen-
lijk niet pleiten. Ik heb gepleit, niet
voor dirigisme, maar voor een duide-
lijk inzicht in de procedure, alsmede
voor meer onderbouw met informa-
tie. De feitelijke informatie waarover
de Raden beschikken zou onvoldoen-
de zijn, zo werd ons gesignaleerd.
Vandaar dat wij een aantal vragen
hebben overgemaakt. Gezien u ze
gekregen hebt zal ik ze vlug overlo-
pen. Ik wil trouwens de tijd van de
Voorzitter, noch de uwe te lang in
beslag nemen. Ik weet dat u een dui-
delijk antwoord zal geven en dat is
wat ons interesseert.

Voor welke sectoren beschikt u nu al
over een afgerond evaluatieproces ?
Tegen wanneer moet de eerste, raad-
plegende en inventariserende fase af-
gerond zijn ? Welk werkplan heeft u
klaar voor de wijze waarop en de
volgorde waarmee het pak evaluatie-
materiaal, ingediend door onder
meer Hoge Raden, Raad van Niet-
Openbare Radio’s, College van Ad-
vies voor de erkenning van Culturele
Centra, administratie, koepels en an-
dere, door uw kabinet zal worden
verwerkt ? Welke schikkingen heeft
u in dat verband al getroffen of zult
u nog treffen ?

Hoeveel en welke tussenschakels
voorziet u tussen de eerste evalua-
tiesfase en de uiteindelijke herziening
van de decreten ? Zal de Vlaamse
Raad, of althans haar Commissie van
Cultuur, eveneens in de gelegenheid
worden gesteld een eerste open eva-
luatiegesprek te voeren op basis van
de voor de verschillende sectoren in-
gebrachte documenten en adviezen
of zullen wij uitgenodigd worden
meteen te discussiëren over uw be-
leidsconclusies op grond van het eva-
luatiemateriaal ? Is er nog terugge-
koppeling voorzien naar de betrok-
ken sectoren en diensten, en, zo ja,
welke actoren zullen dan als gesprek-
spartners uitgenodigd worden ?

Zal de Minister de Vlaamse Raad uit-
nodigen tot een evaluatie van de gel-
dende decreten in hun totaliteit én
als totaliteit of voorziet hij een gefa.-
seerde behandeling, sector per sector
en decreet per decreet ? Welke zijn
daarbij uw prioriteiten of wat is de
volgorde van behandeling ?
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Tor de h e e r  P. Dewael (P V V )  G e m e e n s c h a p s m i n i s t e r  van  Cultuur, waren verschil-
lende interpellaties gericht

Welke timing en welke dead-lines
hanteert u om het hele proces van
evaluatie en herziening of herschik-
king van de decreten af te ronden ?
Neemt de Minister zich voor om het
nieuwe of aangepaste legistieke ka-
der nog tijdens de lopende legislatuur
tot een goed einde te brengen ?

Is het waar dat de Minister op zijn
verzoek een evaluatierapport heeft
ontvangen van de Dienst Volksont-
wikkeling. wat de sociaal-culturele
sector betreft. Zo ja, welke zijn hier-
uit de resultaten ? Kunt u bij voor-
beeld bevestigen dat die aanbevelin-
gen een drastische deregulering in-
houden en in vergelijking met de hui-
dige decreten heel andere uitgangs-
punten kiezen  ?

Blijft de Minister bij zijn, althans im-
pliciet aangegeven uitgangspunt op
de decreten op pragmatische basis
aan te passen ter bevordering van de
samenhang en ter vereenvoudiging
van administratieve procedures, of is
zijn inzicht intussen geëvolueerd in
de richting van een ingrijpender wij-
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ziging of zelfs volledige herziening op
basis van nieuwe uitgangspunten ?
Overweegt de Minister, bij voor-
beeld, een beroep te doen op de tech-
niek van raamwetgeving, onder meer
met het oog op de samenhang ?

Heeft de Minister al enig zicht op de
structuur, de werkingsmodaliteiten
en de samenstelling van de opvolgers
van zowel de Hoge Raad voor Open-
bare Bibliotheken als de Hoge Raad
voor de Volksontwikkeling, die hun
mandaat al sinds geruime tijd hadden
zullen beëindigen, maar dat op uw
verzoek hebben verlengd, onder
meer met het oog op de evaluatie
van hun eigen werking en structuur ?

Heeft u, mijnheer de Minister, in het
kader van een valorizatie van alle te
uwer beschikking staande adviesor-
ganen, ook aan de representatieve
gebruikersverenigingen, zijnde de
koepels, gevraagd een advies in te
brengen nopens alle decreten in de
sociaal-culturele sector ?

Mijnheer de Minister, gezien het vra-
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gen zijn die geïnspireerd zijn door de
evaluanten, vraag ik u hierop zo pre-
cies mogelijk te antwoorden. (Alge-
meen applaus)

De Voorzitter : De heer Van Rom-
paey heeft het woord.

De heer H. Van Rompaey (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, collega’s, na-
mens de CVP-fractie is bij de bespre-
king van de begroting van Cultuur
vorige week, uitvoerig ingegaan op
de problematiek van de evaluatie van
het decreet. Ik kan nochtans niet na-
laten, hier, namens de CVP-fractie,
bondig onze visie op deze problema-
tiek samengevat naar voren te bren-
gen. Door de interpellant is terecht
verwezen naar verschillende paragra-
fen in het Regeerakkoord die betrek-
king hebben op enerzijds de volledige
uitvoering van de decreten en de eva-
luatie van de bestaande adviesorga-
nen en reglementeringen.

Men zou ook nog kunnen verwijzen
naar de evaluatie van het biblio-
theekdecreet of de evaluatie van de
wetgeving inzake monumenten en
landschapszorg.

Daarbij mag evenmin vergeten wor-
den dat in de Regeringsverklaring
uitdrukkelijk de krachtlijnen voor het
cultuurbeleid worden vastgelegd.
Deze krachtlijnen zijn ondermeer :
decentralisatie van het cultuurbe-
leid ; erkennen van de volwaardige
verantwoordelijkheid van de particu-
liere sector ; het vereenvoudigen van
administratieve formaliteiten ; het
bevorderen van de democratisering
van de cultuurgoederen.

Er kan trouwens nog naar andere pa-
ragrafen uit het Regeerakkoord ver-
wezen worden. Zo wordt onder meer
- in verband met het decreet op het
landelijk jeugdwerk gezegd dat dit
decreet volledig zal worden uitge-
voerd en dat ook hier administratieve
vereenvoudigingen zullen worden
aangebracht. De woorden ,,ook hier”
zijn belangrijk omdat ze verwijzen
naar de passus in verband met de de-
creten over het vormings- en ontwik-
kelingswerk, waarnaar de interpel-
lant verwees.

Dit alles maar om te beklemtonen
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dat de tekst van het Regeerakkoord
inzake het cultuurbeleid één geheel
vormt en dat in dit Regeerakkoord
minstens evenwel belang moet wor-
den gehecht aan het streven om,
enerzijds de bestaande decreten zo
volledig mogelijk uit te voeren en,
anderzijds waar zulks nodig is, de be-
staande decreten die soms 10 of 15
jaar oud zijn - en dat is lang voor
een zo snel evoluerende sector als de
culturele sector - aan te passen aan
de huidige noden, met in achtneming
van de Regeringsopties.

Het gaat dus geenszins om een wijzi-
ging van decreten, omwille van de
wijziging zelf, maar wel om wijziging
van decreten om de wetgeving beter
te kunnen toepassen en ze een effi-
ciënter instrument te laten zijn met
het oog op het gestelde doel.

De doelstellingen zelf, met name het
verlenen van rechtszekerheid aan de
culturele sector, het toekennen van
een volwaardig statuut aan de cultu-
rele werkers, decentralisering van het
beleid, democratisering, de zorg om
de meest kansarmen, staan niet ter
discussie, wel de middelen, namelijk
de decreten, om deze doelstelling te
bereiken.

Het is juist dat de voorbije maanden
door de diverse adviesraden belang-
rijk werk werd verricht en dat de dis-
cussies, die in de raden werden ge-
houden, belangrijk studiemateriaal
hebben opgeleverd. Het is echter
even zeer juist dat reeds voor het
aantreden van de huidige Executieve
door verschillende adviesorganan
evaluaties van bestaande decreten
werden gemaakt of dat werd vastge-
steld dat bepaalde wetgevingen niet
meer aangepast of niet meer toepas-
baar zijn.

Ik verwijs hier uitdrukkelijk naar on-
der meer het decreet op de culturele
raden dat na de fusieoperatie van
1976 nog moeilijk toepasbaar is, naar
het decreet op de amateuristische
kunstbeoefening, waarvoor de Hoge
Raad voor de Volksontwikkeling
reeds in 1984 een voorstel tot wijzi-
ging deed. Ik verwijs naar het decreet
op de Hoge Raad voor de Volksont-
wikkeling waarvoor deze Hoge Raad
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tijdens de voorbije Executieve reeds
voorstellen formuleerde. In het bi-
bliotheekdecreet zijn een aantal be-
palingen opgenomen die niet uitvoer-
baar zijn gebleken, zoals de bepaling
dat iedere gemeente binnen de drie
jaar over een gemeentelijke POB
moeten beschikken.

Het is voor mijn fractie dan ook zeer
duidelijk dat eerst deze problemen
moeten worden aangepakt. Pas daar-
na zal werk moeten worden gemaakt
van een eventuele wijziging.

Ook hier kunnen nooit de oorspron-
kelijke doelstellingen van de decre-
ten genegeerd worden. Tenslotte zou
ik ook de aandacht willen vragen
voor het feit dat in de Regerings-
verklaring nieuwe decreten worden
aangekondigd, onder meer een mu-
seumdecreet, dat overigens al sedert
de jaren 1970 wordt aangekondigd.
Er moet een decretale regeling ko-
men voor de samenlevingsopbouw en
er blijft nog een probleem bestaan
voor de organisaties in de sector ont-
wikkelingswerk die tot op heden wer-
den gesubsidiëerd op basis van een
koninklijk besluit van 1967. Deze or-
ganisaties kunnen niet ingepast wor-
den in het Vijfde Decreet.

De Voorzitter : Minister Dewael
heeft het woord.

Minister P. Dewael (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, in haar inter-
pellatie verwijst mevrouw Maes naar
een belangrijke passage in het Re-
geerakkoord, die zegt dat de decre-
ten van de cultuursector moeten wor-
den geëvalueerd. Dit is een zeer com-
plexe en allesomvattende opdracht.
Ik had reeds het genoegen om naar
aanleiding van de begrotingsbespre-
king vorige vrijdag toe te lichten wel-
ke mijn intenties ter zake zijn. Ik wil
mij uiteraard niet beperken tot het
verwijzen naar het Beknopt Verslag
van dit begrotingsdebat maar samen
met u deze problematiek verder uit-
diepen en aldus antwoorden op de
vragen en bekommeringen van me-
vrouw Maes.

Ik vat hogervermelde passage van het
Regeerakkoord inderdaad ernstig op
en wens mij niet a priori te beperken
tot het in het vooruitzicht stellen van
slechts kleine vormaanpassingen.
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Een cultuurbeleid moet dynamisch
zijn, moet bereid zijn constant in
vraag te stellen, moet met andere
woorden als het ware permanent eva-
lueren of de doelstellingen nog wel
de juiste zijn en of de middelen om
die te bereiken nog wel de juiste mid-
delen zijn.

Dit is geen synoniem van rechtsonze-
kerheid, van steeds alles op de hel-
ling zetten. De taak van een Cultuur-
minister bestaat er evenwel in om de
rechtszekerheid geen synoniem te la-
ten worden van verstarring.

Wie een vernieuwd cultuurbeleid wil
voeren moet willens nillens decreten
evalueren. Het zal dan afhangen van
de mate waarin de decreten zich naar
de letter en naar de geest kunnen
inpassen in zo’n vernieuwende aan-
pak, of ze slechts vormaanpassingen
dienen te ondergaan dan wel of er
geheel nieuwe principes moeten ver-
werkt worden.

Zoals mevrouw Maes terecht zegt, is
de evaluatieronde, als ik het zo mag
noemen, reeds volop aan de gang. Ik
ben ervan uitgegaan dat geen beslis-
singen kunnen getroffen worden zon-
der een ruime informatie- en consul-
tatieronde.

Zoals ik daarnet heb opgemerkt, zijn
de bevoorrechte partners hierbij ze-
ker de talrijke adviesorganen die op-
gericht zijn om het cultuurbeleid mee
gestalte te geven. Ik heb hun dan
ook, alsmede de administratie, ge-
vraagd zichzelf en de hun aanbelan-
gende decreten te evalueren en mij
hun advies desbetreffend mee te de-
len.

Parallel daarmee heb ik, door een
heleboel persoonlijke contacten met
eminenten uit de kunst- en cultuur-
wereld, mij een goed beeld gevormd
van de scheefgroeiingen en de ver-
starring die sommige decreten en
reglementen hebben teweegge-
bracht.

Ik neem het ernstig met de voorgeno-
men evaluatie en ik eis hetzelfde van
mijn gesprekspartners. Zij moeten
mee bouwen aan een vinnig, eigen-
tijds, hoogstaand cultuuraanbod dat
de consument  aanspreekt ,  en zich
niet verschuilen achter goedkope be-
langenbehartiging.
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Vele advicsorganen en administraties
hebben mij hun evalutatierapport
overgezonden en het spreekt vanzelf
dat sommige adviezen en standpun-
ten uiteenlopend zijn. Dit pak eva-
luatiematcriaal wordt thans sector
per sector onderzocht door mijn ka-
binet, uiteraard in constante samen-
werking EN samenspraak met de ad-
ministratic. Bijgevolg zal deze aan-
pak dan ook leiden tot initiatieven
sector per sector in de vorm van nieu-
we ontwerpdecreten.

Ik begrijp niet goed waarom me-
vrouw Maes stelt dat de hele evalua-
tieronde in het slop is geraakt, want
op het ogenblik filtreert mijn kabinet
de resultaten uit van de vele adviezen
die ik op mijn vraag heb gekregen
van verscheidene medewerkers en
adviesraden.

Ik ga er hierbij van uit dat de evalua-
tie en aanpassing van een bestaand
decreet alleszins moet ingepast wor-
den in de gehanteerde algemene be-
leidsprincipes voor de ganse sector
waarop dat decreet betrekking heeft.
Dit om een geïsoleerde niet-samen-
hangende aanpak te voorkomen.
Vandaar dat ik vorige vrijdag had ge-
zegd dat ik bij voorbeeld verschillen-
de nodige aanpassingen aan het thea-
terdecreet niet invoer, omdat ik dit
wens in te passen in een ruimer nieuw
decretaal initiatief, met name een de-
creet op de uitvoerende kunstenaar.

Dit alles heeft tot gevolg dat ik de
Vlaamse Executieve en de Vlaamse
Raad zal uitnodigen tot een evalua-
tie, sector per sector en dat in deze
evaluatie zowel nieuwe decreten als
aanpassingen aan oude aan bod zul-
len komen.

De evaluatie, op deze manier door-
gezet, neem ik mij voor nog deze le-
gislatuur tot een goed einde te bren-
gen. Het Regeerakkoord legt mij dit
trouwens op. Nochtans hoed ik mij
voor overhaast werk. Zoals ik vrijdag
bij de begrotingsbespreking reeds
zei, is het niet mijn bedoeling om nu
te reguleren om binnen 5 jaar op-
nieuw te moeten vaststellen dat wij
weer fout zitten en dus opnieuw moe-
ten dereguleren.

Mevrouw Maes vroeg mij naar de ti-
ming die ik wens voorop te stellen.
Hoewel ik op kabinetsniveau reeds
goed opgeschoten ben met een aantal
dossiers, heb ik nog geen voorstellen
aan de Executieve overgezonden.
Vermits het bijgevolg nog niet duide-
lijk is of over deze voorstellen snel
een consensus zal bereikt worden, is
het vrij moeilijk nu reeds een strin-
gente timing uit te werken.

Toch tekenen een aantal
dossiers zich nu reeds af.

prioritaire

Over de evaluatie van het biblio-
theekdecreet waarover de heer Hugo
Van Rompaey vragen heeft gesteld,
wenst de Executieve zich bij voor-
rang uit te spreken. Ik had het genoe-
gen naar aanleiding van de begro-
tingsbespreking, zowel in Commissie
als plenair, mijn intenties ter zake
reeds naar voor te brengen.

Ik ben mij bewust van het belang van
een goed uitgebouwde lectuurvoor-
ziening voor de culturele zelfont-
plooiing van eenieder. Ik wens dan
ook de basisdoelstellingen en opties
van het bibliotheekdecreet te behou-
den. Er moet wel een nauwkeurige
budgettaire analyse gebeuren van de
financiële mogelijkheden en overdre-
ven gedetailleerde regulering moet
worden afgebouwd. Bij het evalueren
van het bibliotheekdecreet moet de
optie om in elke Vlaamse gemeente
een goed uitgeruste plaatselijke
openbare bibliotheek te hebben, cen-
traal blijven staan.

Parallel met de evaluatie van het bi-
bliotheekdecreet zie ik de invoering
van het leenrecht, want ondanks het
feit dat de invoering van het leen-
recht door billijkheidsoverwegingen
ten aanzien van de auteurs wordt in-
gegeven, is de band met het biblio-
theekwezen toch ook evident.
Een volgend initiatief mag verwacht
worden in de sector van de niet-open-
bare  radio’s. Het decreet van 6 mei
1982 moest krachtens het Regeerak-
koord reeds voor 31 december 1986
aangepast zijn. De hamvraag hier is
of er agglomeratieradio’s en regiona-
le radio’s mogelijk moeten gemaakt
worden. Persoonlijk ben ik van me-
ning dat in het licht van wat de Fran-
se Gemeenschap ter zake doet en in
het licht van de terecht hoge kwalita-

tieve eisen van luisterend Vlaande-
ren, die mogelijkheden inderdaad
moeten geschapen worden. Ik hoop
binnenkort hierover in de Executieve
een voorstel te kunnen formuleren.

Ook voor de sector ,,Schone Kun-
sten” dringen legistieke initiatieven
zich op, dit als gevolg van de secto-
riële evaluatie die ik heb gemaakt. U
weet dat de begroting 1987 is opge-
maakt met als belangrijkste klemtoon
de steun aan de scheppende kunste-
naar.

De begrotingssecties werden trou-
wens herschikt. De sectie 42 werd ge-
creëerd die het budgettaire verlengde
vormt van deze beleidsoptie. Via de-
ze begrotingshervorming krijgt het
beleid logischer gestalte. Er wordt
duidelijk geschapen voor de 3 invals-
hoeken : scheppende kunst, uitvoe-
rende kunst en promotie van kunst.
Een integrerend onderdeel van deze
begrotingshervorming vormt de de-
cretale onderbouw, zowel naar
scheppende als naar uitvoerende
kunst toe.

Het is mijn bedoeling om nog vóór
de zomervakantie aan de Executieve
een ontwerp-decreet inzake de
scheppende kunstenaar voor te leg-
gen. De principes die ik hierbij wens
te hanteren zijn trouwens opgeno-
men in het Commissieverslag van de
begrotingsbesprekingen.

Inzake monumenten- enblandschaps-
zorg heb ik een kabinetswerkgroep
de opdracht gegeven om een decre-
taal initiatief uit te werken. Hier zijn
onder meer verschillende kabinetten,
de administratie, de Koning Boude-
wijnstichting in vertegenwoordigd.
Eerstdaags zal deze werkgroep mij
een eindverslag voorleggen.

De optie is om het decreet van 3
maart 1976 inzake monumenten,
stads- en dorpszichten en de wet van
7 augustus 1931, nog geldig voor de
landschappen te vervangen door één
decreet op het onroerend cultureel
patrimonium, waarin naast de monu-
menten, stads- en dorpszichten te-
vens de landschappen en de archeo-
logische sites zullen behandeld wor-
den.

Het principe van de rechtszekerheid
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is hierbij primordiaal. De grootste
uitdaging die zich in het dossier ,,eva-
luatie decreten” aandient, is onge-
twijfeld de sector volksontwikkeling.

Nergens is de decreetgever zo actief
geweest in de cultuursector als op het
vlak van de volksontwikkeling. Het
decreet op het vormingswerk in ver-
enigingsverband, het decreet op de
koepels, het decreet op vormingsin-
stellingen, het decreet op de amateu-
ristische kunstbeoefening, het zoge-
naamde Vijfde decreet, het decreet
op de culturele centra, moesten de
uitbouw van sociaal-cultureel Vlaan-
deren mogelijk maken.

Gesteund op louter kwantitatieve
normen hebben deze decreten inder-
daad voor een enorme expansie van
deze sector gezorgd, wat zich in de
opeenvolgende begrotingen geuit
heeft ; het subsidiariteitsbeginsel ga-
randeert de vrijheid, mits aan de
kwantitatieve normen voldaan is ; die
normen zijn gericht op groepsinitia-
tieven.

De decreten inzake verenigingen en
instellingen gaan uit van zowel een
normelijk als een inhoudelijk concept
van sociaal-cultureel werk. Vanuit
normelijk, structureel oogpunt ging
men uit van numerieke criteria,
waarbij geen opportuniteitsvragen
kunnen gesteld worden. Vanuit in-
houdelijk oogpunt kwam de nadruk
te liggen op de begeleiding van het
sociaal-cultureel cliënteel naar een
betere participatie aan het maat-
schappelijk gebeuren. Hoe lovens-
waardig ook deze doelstelling op het
eerste zicht mag zijn, toch kan ik me
niet van de indruk ontdoen dat ze
vaak slechts als instrument voor de
belangenbehartiging van de eigen or-
ganisatie werd gebruikt. De ruime in-
terpretatie ervan heeft er daarenbo-
ven toe geleid dat via deze decreten
een ruime waaier van organisaties be-
toelaagd werden, met heel diverse
werksferen : ze gaan van intellectua-
listische praatgroepen, via kook- en
naailessen, tot doelgerichte welzijn-
initiatieven, alfabetisering en basise-
ducatie incluis.

Historisch zijn deze evolutie en de
destijds genomen opties perfect te si-

tueren en te verklaren. Doch de eva-
luatie die ik nu wens te realiseren,
wens ik te oriënteren, enerzijds van-
uit zuiver culturele imperatieven en,
anderzijds, vanuit de bekommernis
dat ook aan het individu als autono-
me initiatiefnemer van zijn cultureel
vormingsproces mogelijkheden gebo-
den worden.

Ik ben ervan overtuigd dat aan de
initiële doelstelling van het sociaal-
cultureel werk, met name de vol-
waardige participatie aan het maat-
schappelijk gebeuren, ook tegemoet
kan gekomen worden door het indivi-
du te stimuleren tot culturele belang-
stelling en participatie aan het cul-
tuurgebeuren in zijn meest ruime be-
tekenis. Tot nu toe was deze dimen-
sie in de decreten niet of onvoldoen-
de aanwezig.

Dit is een lacune die ik dagelijks er-
vaar. Overal waar ik kom, pleit ik
immers voor acties ter aanmoediging
van de ontwikkeling van het cultureel
bewustzijn. Met dat objectief voor
ogen werd trouwens heel de campag-
ne ,,Vlaanderen Leeft” opgestart.

Ik wens de idee te opperen dat de
hele sector volksontwikkeling priori-
tair op dit ,,Vlaanderen Leeft”-idee
zou moeten kunnen inspelen en aldus
een instrument worden ten behoeve
van het globale cultuurbeleid, dit
door de cultuurprodukten via een
contact met zoveel mogelijk mensen
te democratiseren. Om dit mogelijk
te maken zijn aanpassingen aan de
huidige decreten nodig.

Daarenboven stel ik mij de vraag -
en het is een open vraag waarover de
discussie nog openlijk en vrij moet
gevoerd worden - of de accenten
die binnen de sociaal-culturele sector
de laatste jaren gelegd zijn, hoe be-
langrijk ook, wel optimaal kunnen in-
gevuld en gehonoreerd worden bin-
nen het cultuurdepartement. Als
prioritaire aandachtspunten worden
immers gehandicaptenzorg en aan-
dacht voor langdurig zieken naar
voor geschoven, wat mijns inziens
toch zeer nauw aansluit bij een beleid
inzake welzijnszorg, evenals basis-
educatie en alfabetisering, wat toch
zeer nauw aansluit bij het onderwijs-
beleid. Evenals, stel ik, in dezelfde
gedachtengang, vast dat het kunston-

derwijs toch heel wat functionele
raakpunten vertoont met het cultuur-
beleid !

Wij zijn in een vrij contradictorische
situatie verzeild waarbij de nationale
onderwijsminister vraagt dat de cul-
tuur de mensen zou leren lezen en
schrijven en waarbij de cultuurminis-
ter aan zijn onderwijscollega vraagt
om de kinderen meer te sensibilise-
ren voor de cultuur.

Ik zou alle geïnteresseerden willen
uitnodigen om een open gesprek over
deze ideeën te willen voeren. De op-
ties zullen immers belangrijk zijn met
het oog op de evaluatie van de decre-
ten volksontwikkeling, die ik trou-
wens ondertussen in afwachting van
een consensus - en dat is toch be-
langrijk - loyaal uitvoer.

De evaluatienota’s en rapporten die
ik tot nu toe gekregen heb, gaan niet
zover. Ze stellen wel en terecht, col-
lega Maes, een aantal vereenvoudi-
gingen en dereguleringen voor op het
vlak van de administratieve romps-
lomp.

Ik zou, samen met de betrokkenen,
willen onderzoeken of de hier gefor-
muleerde doelstellingen en opties
kunnen waargemaakt worden via één
raamdecreet op de volksontwikke-
ling, dat de decreten op de instellin-
gen en de verenigingen en het Vijfde
decreet zou vervangen.

Het decreet met betrekking tot de
culturele centra staat daar los van.
Wat dat betreft wordt een voorstel
dat minder stringente bepalingen van
bovenaf oplegt, uitgewerkt. De cul-
turele centra zijn trouwens een uitge-
lezen instrument om de ,,Vlaanderen
Leeft”-idee mee waar te maken.

Ook wat de gemeentelijke culturele
raden betreft zal eerstdaags een voor-
stel aan de Executieve worden voor-
gelegd dat een drastische vereenvou-
diging van de huidige reglementen
beoogt en meer autonomie laat aan
de gemeenten.

Ondertussen neem ik mij voor om de
adviesorganen die dringend aan her-
samenstelling toe zijn en waarop me-
vrouw Maes gewezen heeft, inder-
daad opnieuw samen te stellen ; in
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de eerste plaats de Hoge Raad Open-
bare Bibliotheken, waarbij het enig
probleem nog is dat ik nog niet alle
kandidaturen  in mijn bezit heb.

Wat de Hoge Raad Volksontwikke-
ling betreft. neem ik mij voor, gezien
de nood aan continuïteit van de advi-
sering, om deze opnieuw samen te
stellen, conform de huidige decretale
regeling. Dit dus in afwachting van
een eventueel nieuw decreet.

Aangaandc de adviesorganen in het
algemeen cn hun werking zou ik nog
willen vaststellen dat naar mijn me-
ning ze niet allemaal steeds de nodige
verbeeldingskracht en kritische zin
aan de dag leggen, wat mij verbaast.
Verbeeldingskracht en kritische inge-
steldheid lijken mij toch eigen te zijn
aan cultuurverantwoordelijken ?
Sommige adviesorganen menen lou-
ter voor zichzelf te bestaan, ten be-
hoeve van de eigen leden. Hun advie-
zen neem ik niet au sérieux.

Tenslotte kan ik mevrouw Maes ver-
zekeren dat de erkende representa-
tieve koepels, erkend op het decreet
van 2 januari 1976 wel degelijk als
een ernstige gesprekspartner worden
beschouwd. Op mijn vraag maar ook
vaak uit eigen beweging hebben zij
reeds verschillende adviezen uitge-
bracht en zijn zij op verschillende ka-
binetsvergaderingen uitgenodigd ge-
worden. In hun respectievelijke tijd-
schriften zijn zij op de evaluatiepro-
blematiek trouwens uitvoerig inge-
gaan, en die documenten maken ui-
teraard deel uit van mijn globaal eva-
luatiedossier.

De Voorzitter : Mijnheer
mag ik vragen kort te zijn.

Denys,

De heer A. Denys : Ik zal kort zijn,
mijnheer de Voorzitter. .

Wij hebben met aandacht geluisterd
naar de wijze waarop Minister De-
wael de aanpak ziet van de evaluatie,
en ik kan zeggen dat onze fractie de-
ze aanpak ten volle steunt : inder-
daad, geen overhaasting maar daad-
werkelijk prioriteiten leggen.

Er is weliswaar één aspect dat in dit
debat niet aan bod is gekomen, ook
niet in het antwoord van de Minister,
met name het begrotingstechnisch as-
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pect. Tussen alle fracties bestaat in-
derdaad een quasi consensus om te
pogen zoveel mogelijk fondsen af te
schaffen die zich bevinden op Titel
IV van de begroting.

Mijnheer de Minister, wanneer een
evaluatie van de cultuur-decreten
wordt gemaakt vraag ik dit niet al-
leen te doen vanuit het oogpunt van
cultuurimperatieven, maar ook na te
g a a n  o f  m e n begrotingstechnisch
eventueel niet kan terugkeren tot de
orthodoxie. Mijnheer de Minister,
kan u deze vraag ook in overweging
nemen, eventueel in samenwerking
met de Minister van Financiën ?

Minister P. Dewael : Mijnheer De-
nys, alle fondsen die betrekking heb-
ben op cultuur werden afgeschaft.

De heer A. Denys : Men heeft ons
gezegd dat nog een hoog aantal fond-
sen bij decreet zijn vastgelegd.

Minister P. Dewael : Het Sportfonds
maakt hierop een uitzondering om-
dat dit Fonds geregeld is bij nationale
wetgeving van 1964. In dit geval moet
men eerst de nationale wet wijzigen.
Alles wat los van decreten kon wor-
den afgeschaft, is in het kader van de
begroting-1987 verdwenen.

De
ten

Voorzitter : Het incident is geslo-

Interpellatie van de heer W. Claes
tot de heer P. Dewael, Gemeen-
schapsminister van Cultuur, over de
Opera voor Vlaanderen

De Voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Claes tot de
heer Dewael, Gemeenschapsminister
van Cultuur, over de Opera voor
Vlaanderen.

Ik zou deze interpellatie graag zon-
der onderbrekingen laten doorgaan.

Mag ik bovendien aan de leden die
in deze interpellatie het woord ne-
men vragen zo bondig mogelijk te
willen zijn.

De heer Claes heeft het woord.

Evaluatie decreten culturele sector
Problematiek Opera voor Vlaanderen

De heer W. Claes (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, de problemen
rondom de Opera voor Vlaanderen
staan reeds geruime tijd aan de dag-
orde. Tot op heden heb ik geen stel-
ling ingenomen nopens dit debat om-
dat ik mij rekenschap gaf van het
nogal delicate karakter van het dos-
sier en ook omdat ik van oordeel was
dat er nog heel wat evolutieve zaken
bestonden in dit dossier, wat ook zo
is gebleken. Ook vandaag wens ik u
niet als zodanig te interpelleren in de
werkelijke zin van het woord. Ik
denk echter dat het ogenblik is geko-
men om een balans op te maken over
de huidige stand van zaken en opdat
er, zo hoop ik althans, geruststellen-
de verklaringen zouden kunnen wor-
den afgelegd. In elk geval wordt deze
interpellatie op een eigenaardige dag
gehouden vermits vandaag een pers-
conferentie plaatshad waarbij de re-
sultaten van de onderzoekscommissie
werden meegedeeld, die al bij al niet
zo hartverheffend waren.

Iedereen weet dat het slechte tijden
zijn voor de muziekinstellingen. Ik
bedoel niet alleen de OVV, want vo-
rige week stond de Muntschouwburg
nog volledig in de kijker. Het is nog
niet zo lang geleden dat ik samen met
collega’s van andere fracties bij uw
voorganger, de heer Poma,  ging aan-
kloppen om te vermijden dat de toen-
malige Filharmonie van Antwerpen
failliet zou worden verklaard en defi-
nitief zou verdwijnen. Ik zou die lijst
nog langer kunnen maken. Dit alles
bewijst volgens mij dat het in dit land
en in onze regio geen sinecure is om
Minister van Cultuur te zijn. Onze
autoriteiten hebben altijd reeds te
weinig interesse en begrip getoond
voor kunst en cultuur. Als ik de be-
grotingen vergelijk van de ons omrin-
gende landen dan is België of Vlaan-
deren achterlijk. Wij lijken te verge-
ten dat cultuur een essentieel ele-
ment is voor de beleving van demo-
cratie, dat de beschaving nog wel iets
anders is dan de evolutie van het bru-
to nationaal produkt en, wat het erg-
ste is, wij schijnen al te weinig te be-
seffen dat zeker in deze moderne cri-
sistijd cultuur in de meest brede bete-
kenis van het woord een steeds be-
langrijker rol heeft te vervullen én
door de vrije tijd die steeds wordt
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verruimd én door het feit dat men .
zich nu meer moet bezighouden met
de slachtoffers van de crisis.

Zoals ik reeds eerder zei leven wij nu
eenmaal in een geïndustrialiseerde
wereld met omgekeerde waarden. Ik
wil het project niet ten gronde beoor-
delen laat staan veroordelen, maar
ik maak nauwelijks een karikatuur
wanneer ik beweer dat men vrij ge-
makkelijk spreekt over 200 miljard
voor een TGV en dat 200 miljoen
voor een Opera te veel is. Dit is type-
rend voor de geïndustrialiseerde
maatschappij anno 1987 waarin wij
leven, waarbij men bovendien de
economische waarde en het belang
van de cultuur onderschat, zowel in-
zake tewerkstelling als qua budgettai-
re en andere afgeleide effecten. Ik
durf stellen dat de subsidies die wor-
den verstrekt dikwijls in zeer grote
mate terugvloeien ofwel naar de
Schatkist en de sociale zekerheid of-
wel economisch zeer positieve effec-
ten hebben.

Mijnheer de Minister, ik hoef zeker
niet stil te staan bij de fameuze Am-
sterdamse studie, die u zeker bekend
is, bij de impact-studie gemaakt in de
Verenigde Staten en de SERV-studie
bij ons waarin wordt toegegeven dat
de ratio overheidsbestedingen 76
procent beloopt maar de afgeleide ef-
fecten blijkbaar niet kunnen worden
berekend. Men geeft dus toe dat de
economische impact van cultuur be-
langrij k is.

Ik kom nu tot de grond van
de Opera voor Vlaanderen

de zaak :

Er is ongetwijfeld een vernieuwde
belangstelling voor de Opera, dat
leidt niet de minste twijfel. Ik aarzel
niet te zeggen dat het verdwijnen van
de Opera in Vlaanderen een zware
blaam zou betekenen voor onze cul-
tuurautonomie. Ik voeg er onmiddel-
lijk aan toe dat ik de Minister hele-
maal niet verdenk van zulke bedoe-
lingen te hebben. In zijn beleidsnota
ter zake werd duidelijk gesteld dat
hij het voortbestaan van een kwalita-
tief hoogstaande Opera in Vlaande-
ren viseerde. Het verdwijnen ervan
zou mijns inziens een belediging be-
tekenen voor al degenen die zich

hebben ingezet voor de cultuurauto-
nomie.

Naar mijn mening is Opera meer dan
het brengen van muziekdrama al-
leen. In een Opera-instelling worden
opera’s geproduceerd gaande van de
klassieke opera’s hetzij Italiaanse,
Franse of Duitse, tot hedendaagse.
Nochtans moeten er ook andere gen-
res aan bod komen. Ik denk aan mu-
sicals, oratoria, recitals, enzovoort.
Ik weet dat de meningen daarover
verschillen en dat is maar goed ook.
Zoals mevrouw Maes daarnet zei kan
men het niet altijd eens zijn over al-
les. Ik wil erop wijzen dat het geen
oplossing is om bepaalde belangrijke
elementen die thuishoren in de ope-
ra, gewoon te schrappen. Hier wil ik
de Minister waarschuwen dat een al
te drastische inperking van het aantal
produkties of het aantal opvoeringen
een verarming zou zijn zowel voor
het publiek als wat de artiesten be-
treft. Ik vind dat er een band bestaat
tussen kwantiteit en kwaliteit in de
opera. Teveel produkties brengen in
één seizoen kan het niveau naar be-
neden halen, maar te weinig produk-
ties brengen kan ook erg verarmend
werken. Ik meen dat in ieder geval
een voldoende diversiteit congruent
is met kwaliteit. Terug in verband
met de Opera voor Vlaanderen vind
ik dat receptief theater slechts een
gedeeltelijke oplossing is. Receptief
theater staat in functie van het aan-
bod en van de kosten ? Het is niet
omdat men weet dat in Gent de OVV
slechts enkele tientallen voorstellin-
gen per seizoen zal brengen dat men
de Metropolitan of de Opéra de Paris
naar onze contreien zal brengen.
Men zou het niet kunnen betalen.
DUS, het receptief theater houdt op
zichzelf beperkingen in. Ik hoop in
elk geval dat men met de enkele prin-
cipes die ik hier wat de toekomst be-
treft heb geponeerd rekening zal
houden.

Ten titel van inleiding wil ik hier nog
aan toevoegen dat ik mij niet wil aan-
sluiten bij de al te lineaire en veralge-
meende kritiek op de OVV  van giste-
ren. Ik aarzel niet te zeggen dat van-
uit het artistieke standpunt ook onder
het directeurschap van de heer Van
Impe voorstellingen werden gebracht
van zeer hoog niveau, zoals ik ook

wil onderstrepen dat de huidige di-
rectie, die in onmogelijke omstandig-
heden moet werken, erin slaagt, -
niet altijd, maar dat gebeurt ook in
andere landen - bepaalde zeer
hoogstaande produkties te brengen.
Ik denk daarbij aan de jongste Wag-
nerproduktie. Wat de publieke be-
langstelling betreft, wil ik er op wij-
zen dat de klassieke Parsifal-uitvoe-
ring die steeds met Pasen wordt ge-
bracht in Antwerpen, volledig is uit-
verkocht. Ook in onze contreien is er
een onbetwistbare revival van de
opera. Ik wil mij niet laten verleiden
tot een stelselmatige vergelijking met
de Munt. Vergelijkingen zijn steeds
zeer relatief. Ik geef een paar voor-
beelden. Moet of kan een opera-or-
kest worden geïntegreerd in een sym-
fonisch orkest ? Dit was één van uw
oorspronkelijke voorstellen. Het ant-
woord daarop is bevestigend. Er zijn
magnifieke voorbeelden te geven
waaruit blijkt dat dit perfect kan,
maar er zijn even prachtige voorbeel-
den om aan te tonen dat men het
liefst niet doet. Ik zal mij dus niet
laten verleiden door vergelijkingen,
zeker niet naar de Munt toe.

Ik wil thans even stilstaan bij de fi-
nanciële problemen, die niet gering
zijn. Ik hoop dat u het met mij eens
is wanneer ik zeg dat de huidige fi-
nanciële situatie totaal onhoudbaar
is. In het rapport van de onderzoeks-
commissie wordt nogal scherp uitge-
haald naar de Stad Antwerpen. Ik
moet toch zeggen dat wij niet fier
hoeven te zijn over de houding van
de overheid tijdens de voorbije perio-
de. Ik zie dat niet politiek. Men te-
kent een overeenkomst voor dertig
jaar, inclusief een onhoudbaar, inter-
planetair gezien artikel 42. Men stelt
de onhoudbaarheid ervan na enkele
jaren vast en zegt dat het zo niet ver-
der kan. Dan blokkeert men op 200
miljoen, wat idioot laag is, en men
weigert bovendien het bedrag te in-
dexeren. De schulden stapelen zich
op. Ik geloof dat de Vlaamse Execu-
tieve ter zake, naar het verleden toe
in een juridisch bijzonder kwetsbare
positie staat.

Ik pleit ervoor - ik weet dat dit vrij
gemakkelijk is vanuit de oppositie,
vooral in een periode die, budgettair
gezien, preciair  is - dat men het ver-
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leden resoluut  zou regelen. Ik geloof
dat de Minister daar voor een moei-
lijke opdracht staat en dat degenen
die zich tot de kunst bekennen, welke
ook hun politieke overtuiging is, ach-
ter hem moeten staan. Volgens mij
is er maar één oplossing, namelijk
dat de Vlaamse Gemeenschap de
schulden uit het verleden ten laste
neemt. Ik denk niet dat het verdedig-
baar is - misschien juridisch wel -
de steden vandaag de rekening aan
te bieden voor het nefaste artikel 42.
Wij weten overigens dat de steden
sterk staan. De Intercommunale kan
alleen worden ontbonden mits vol-
doende eensgezindheid.  (Ontken-
nend gebcrtrr  van Minister Dewael)

Ik weet dat u dit betwist, maar ik
geloof niet dat er een andere oplos-
sing is. U heeft, ook inzake de finan-
ciering naar de toekomst toe, de me-
dewerking van de steden nodig. Dat
is een reden te meer om te proberen
uw collega’s in de Executieve ervan
te overtuigen het verleden te regelen
via de begroting van de Vlaamse

ziids  heeft men ook het recht te eisen
dat er voldoende financiële middelen
ter beschikking zijn. Ik meen dat de
sommen die u vooropstelt aan die eis
beantwoorden, maar voeg daaraan
toe dat men de garantie zou moeten
krijgen dat er tijdig wordt betaald,
zodat de opera-instellingen niet
tenondergaan aan de intrestlasten die
zij aan de banken moeten betalen.

Mijnheer de Minister, ik geef toe dat
er naast financiën ook nog andere za-
ken nodig zijn. Aansluitend bij wat
voorafgaat wens ik iets te zeggen in-
zake het personeel. Er is - soms te-
recht, maar ik denk vaak ten onrech-
te - nogal veel kritiek geuit op de
prestaties van het artistiek personeel.
Ik durf zeggen dat ik een beetje ver-
trouwd ben met wat in de operage-
bouwen gebeurt, onder andere om-
dat ik al eens meewerk ten kostenlo-
ze titel met deze opera-instellingen.

Mevrouw N. Maes : Het zou een op-
lossing zijn dat u daar ten kostenloze
titel voltijds ging werken (Gelach)

De heer W. Claes : Dank u.

E x e c u t i e v e :  

waarborgen zouden zijn voor een zui-

Mijnheer de Minister, wij

nig en efficiënt management. Ander-

weten dat
het over een operatie gaat van ettelij-
ke miljoenen. Dit is een belangrijk
argument om voorzichtig om te sprin-
gen met de herstructureringen. Mis-
schien heeft Regeringscommissaris
Nicolaï een grote marge genomen
wanneer hij zijn rapport schreef,
maar in het herstructureringsplan dat
oorspronkelijk voorlag,  berekende
hij dat men gedurende vijf achtereen-
volgende jaren 300 miljoen meer zou
besteden dan vandaag, voornamelijk
om afvloeiingen te financieren. Ik be-
weer niet dat een bepaalde rationali-
satie zich niet opdringt, maar pleit
ervoor dat men, ook vanuit budget-
tair standpunt, bijzonder voorzichtig
ZOU zijn. -Voorzichtigheidshalve zou
men zich het best beperken tot de
normale afvloeiingen via pensione-
ring het niet vernieuwen van bepaal-
de contracten en - dan moet men
dit aanvaarden - het geleidelijk op-
trekken van de kwaliteit. Wat de fi-
nanciën betreft hebt u gelijk, mijn-
heer de Minister, te eisen dat er

Ik vrees echter dat mijn artistieke
kwaliteiten niet volstaan om daar be-
stendig werkzaam te zijn en te garan-
deren wat de Minister wil qua artis-
tiek niveau.

Ik moet zeggen dat het operaperso-
nee1  al vele jaren in een alles behalve
begeesterend en stimulerend klimaat
moet werken. Bovendien is er vaak
geen continuïteit in de leiding. Stelt
u zich voor, in Gent waren er vijf
directies in tien jaar tijd. U moet het
als personeel toch maar allemaal on-
dergaan.

Mevrouw N. Maes : Dat wordt
slechts overtroffen door sommige
sectoren en departementen van de
Belgische Staat.

De heer W. Claes : Dat is juist, me-
vrouw Maes, hoewel de vergelijking
niet helemaal opgaat, maar geeft toe
dat ook daar het systeem niet zo be-
geesterend en stimulerend werkt.

Ik voeg eraan toe - wij moeten de
moed hebben om dat te erkennen -

tistieke norm alleen heeft gespeeld
dat de jongste jaren niet altijd de ar-

in het beleid hetgeen dodelijk is voor
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een opera-instelling. Wat ik hier zeg,
is eigenlijk de kritiek hoe het niet
moet. Voor de toekomst is er conti-
nuïteit, stabiliteit en prioriteit voor
de artistieke norm. Inzake personeel
pleit ik in ieder geval voor de eerbie-
diging van het statuut. Het benoemd
personeel heeft een statuut waarin
een disponibiliteitsregeling is opge-
nomen, met name in artikel 78. Dat
betekent dat al het benoemd perso-
neel grosso mode, dat u zou willen
afdanken recht heeft op vijf jaar lang
75 tot 85 procent van het loon. Die
kost is belangrijk. Ik ga geen cijfers
citeren want niemand weet hoeveel
personeelsleden er juist zullen moe-
ten afvloeien. Bovendien is het ten
aanzien van het vastbenoemd perso-
neel, dat bovendien houder is van
een eerste prijs conservatorium -
universitair niveau - niet sociaal
verantwoord dat artikel 78 zou wor-
den toegepast. Immers, na vijf jaar
disponibiliteit vallen deze mensen te-
rug, niet op een werkloosheidsuitke-
ring want zij zijn in openbare dienst,
maar op het OCMW. Ik pleit er dus
voor dat men dit, voor de waardig-
heid van de artiest zou vermijden. Er
zijn budgettaire, maar ook sociaal en
artistieke overwegingen die moeten
worden gemaakt. Indien het juist is
wat ik verneem over de besprekin-
gen, moet dit mogelijk zijn. Het is in
die zin dat ik, mijnheer de Minister,
bij u sterk zou willen pleiten voor het
behoud van, wat ook de heer Mortier
en anderen hebben bepleit, een twee-
de orkest, van een kleinere dimensie.
Ik denk dat dertig muzikanten niet
voldoende zijn als er iets ernstigs
door dat tweede orkest moet worden
gebracht. Dan zijn er tenminste veer-
tig muzikanten nodig. Het moet een
orkest zijn dat ook balletten kan be-
geleiden. Het moet ook op elk mo-
ment ter beschikking zijn voor ope-
retten, musicals en dergelijke. Een
tweede orkest zou geen luxe zijn voor
Vlaanderen. Er is het Philharmo-
nisch Orkest van Vlaanderen, het
BRT-orkest, het Nationaal Orkest
dat slechts van tijd tot tijd optreedt
in Vlaanderen. Meer is er niet. Er
zijn geen erkende ensembles buiten
het Westvlaams dat echter, zoals u
weet, een speciaal statuut heeft.

Ik denk dat u met de natuurlijke af-
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verruimd én door het feit dat men
zich nu meer moet bezighouden met
de slachtoffers van de crisis.

Zoals ik reeds eerder zei leven wij nu
eenmaal in een geïndustrialiseerde
wereld met omgekeerde waarden. Ik
wil het project niet ten gronde beoor-
delen laat staan veroordelen, maar
ik maak nauwelijks een karikatuur
wanneer ik beweer dat men vrij ge-
makkelijk spreekt over 200 miljard
voor een TGV en dat 200 miljoen
voor een Opera te veel is. Dit is type-
rend voor de geïndustrialiseerde
maatschappij anno 1987 waarin wij
leven, waarbij men bovendien de
economische waarde en het belang
van de cultuur onderschat, zowel in-
zake tewerkstelling als qua budgettai-
re en andere afgeleide effecten. Ik
durf stellen dat de subsidies die wor-
den verstrekt dikwijls in zeer grote
mate terugvloeien ofwel naar de
Schatkist en de sociale zekerheid of-
wel economisch zeer positieve effec-
ten hebben.

Mijnheer de Minister, ik hoef zeker
niet stil te staan bij de fameuze Am-
sterdamse studie, die u zeker bekend
is, bij de impact-studie gemaakt in de
Verenigde Staten en de SERV-studie
bij ons waarin wordt toegegeven dat
de ratio overheidsbestedingen 76
procent beloopt maar de afgeleide ef-
fecten blijkbaar niet kunnen worden
berekend. Men geeft dus toe dat de
economische impact van cultuur be-
langrijk is.

Ik kom nu tot de grond van de zaak :
de Opera voor Vlaanderen.

Er is ongetwijfeld een vernieuwde
belangstelling voor de Opera, dat
leidt niet de minste twijfel. Ik aarzel
niet te zeggen dat het verdwijnen van
de Opera in Vlaanderen een zware
blaam zou betekenen voor onze cul-
tuurautonomie. Ik voeg er onmiddel-
lijk aan toe dat ik de Minister hele-
maal niet verdenk van zulke bedoe-
lingen te hebben. In zijn beleidsnota
ter zake werd duidelijk gesteld dat
hij het voortbestaan van een kwalita-
tief hoogstaande Opera in Vlaande-
ren viseerde. Het verdwijnen ervan
zou mijns inziens een belediging be-
tekenen voor al degenen die zich

hebben
nomie.

ingezet voor de cultuurauto-

Naar mijn mening is Opera meer dan
het brengen van muziekdrama al-
leen. In een Opera-instelling worden
opera’s geproduceerd gaande van de
klassieke opera’s hetzij Italiaanse,
Franse of Duitse, tot hedendaagse.
Nochtans moeten er ook andere gen-
res aan bod komen. Ik denk aan mu-
sicals, oratoria, recitals, enzovoort.
Ik weet dat de meningen daarover
verschillen en dat is maar goed ook.
Zoals mevrouw Maes daarnet zei kan
men het niet altijd eens zijn over al-
les. Ik wil erop wijzen dat het geen
oplossing is om bepaalde belangrijke
elementen die thuishoren in de ope-
ra, gewoon te schrappen. Hier wil ik
de Minister waarschuwen dat een al
te drastische inperking van het aantal
produkties of het aantal opvoeringen
een verarming zou zijn zowel voor
het publiek als wat de artiesten be-
treft. Ik vind dat er een band bestaat
tussen kwantiteit en kwaliteit in de
opera. Teveel produkties brengen in
één seizoen kan het niveau naar be-
neden halen, maar te weinig produk-
ties brengen kan ook erg verarmend
werken. Ik meen dat in ieder geval
een voldoende diversiteit congruent
is met kwaliteit. Terug in verband
met de Opera voor Vlaanderen vind
ik dat receptief theater slechts een
gedeeltelijke oplossing is. Receptief
theater staat in functie van het aan-
bod en van de kosten ? Het is niet
omdat men weet dat in Gent de OVV
slechts enkele tientallen voorstellin-
gen per seizoen zal brengen dat men
de Metropolitan of de Opéra de Paris
naar onze contreien zal brengen.
Men zou het niet kunnen betalen.
Dus, het receptief theater houdt op
zichzelf beperkingen in. Ik hoop in
elk geval dat men met de enkele prin-
cipes die ik hier wat de toekomst be-
treft heb geponeerd rekening zal
houden.

Ten titel van inleiding wil ik hier nog
aan toevoegen dat ik mij niet wil aan-
sluiten bij de al te lineaire en veralge-
meende kritiek op de OvV van giste-
ren. Ik aarzel niet te zeggen dat van-
uit het artistieke standpunt ook onder
het directeurschap van de heer Van
Impe voorstellingen werden gebracht
van zeer hoog niveau, zoals ik ook

wil onderstrepen dat de huidige di-
rectie, die in onmogelijke omstandig-
heden moet werken, erin slaagt, -
niet altijd, maar dat gebeurt ook in
andere landen - bepaalde zeer
hoogstaande produkties te brengen.
Ik denk daarbij aan de jongste Wag-
nerproduktie. Wat de publieke be-
langstelling betreft, wil ik er op wij-
zen dat de klassieke Parsifal-uitvoe-
ring die steeds met Pasen wordt ge-
bracht in Antwerpen, volledig is uit-
verkocht. Ook in onze contreien is er
een onbetwistbare revival van de
opera. Ik wil mij niet laten verleiden
tot een stelselmatige vergelijking met
de Munt. Vergelijkingen zijn steeds
zeer relatief. Ik geef een paar voor-
beelden. Moet of kan een opera-or-
kest worden geïntegreerd in een sym-
fonisch orkest ? Dit was één van uw
oorspronkelijke voorstellen. Het ant-
woord daarop is bevestigend. Er zijn
magnifieke voorbeelden te geven
waaruit blijkt dat dit perfect kan,
maar er zijn even prachtige voorbeel-
den om aan te tonen dat men het
liefst niet doet. Ik zal mij dus niet
laten verleiden door vergelijkingen,
zeker niet naar de Munt toe.

Ik wil thans even stilstaan bij de fi-
nanciële problemen, die niet gering
zijn. Ik hoop dat u het met mij eens
is wanneer ik zeg dat de huidige fi-
nanciële situatie totaal onhoudbaar
is. In het rapport van de onderzoeks-
commissie wordt nogal scherp uitge-
haald naar de Stad Antwerpen. Ik
moet toch zeggen dat wij niet fier
hoeven te zijn over de houding van
de overheid tijdens de voorbije perio-
de. Ik zie dat niet politiek. Men te-
kent een overeenkomst voor dertig
jaar, inclusief een onhoudbaar, inter-
planetair gezien artikel 42. Men stelt
de onhoudbaarheid ervan na enkele
jaren vast en zegt dat het zo niet ver-
der kan. Dan blokkeert men op 200
miljoen, wat idioot laag is, en men
weigert bovendien het bedrag te in-
dexeren. De schulden stapelen zich
op. Ik geloof dat de Vlaamse Execu-
tieve ter zake, naar het verleden toe
in een juridisch bijzonder kwetsbare
positie staat.

Ik pleit ervoor - ik weet dat dit vrij
gemakkelijk is vanuit de oppositie,
vooral in een periode die, budgettair
gezien, preciair  is - dat men het ver-
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vloeiing ook kunt werken wat de ko-
ren betreft dat u het cijfer behoudt
dat stond in uw eerste project name-
lijk zestig leden. Wij hebben nu een
tachtigtal leden met daarin begrepen
contractuelen. Die vermindering
moet in een tijdsspanne van vijf jaar
gemakkelijk te realiseren zijn zonder
dat u komt tot dramatische situaties
waarbij artiesten terugvallen op een
OCMW-vergoeding. Men kan zeer
ambitieus’zijn, en zeggen, zoals het
oorspronkelijk was, dat onmiddellijk
zeer hoge kwalitatieve eisen worden
gesteld, maar dan zou allicht het aan-
tal afvloeiingen hoger liggen. De
heer Nicolaï hield rekening met een
derde van het effectief. Dat zou kos-
ten meebrengen die het Vlaamse Ge-
west, rekening houdend met de las-
ten van het verleden, niet kan dra-
gen.

Mijnheer de Minister, ik pleit dus
voor geleidelijkheid, wat te verzoe-
nen is met waardigheid.

Het is ook om die reden dat ik denk
dat het in dit geval beter is - en men
lijkt die richting uit te gaan - dat
men niet fusioneert met de Philhar-
monie van Vlaanderen. Ik herhaal
nogmaals dat ik geen theoretische
standpunten verdedig, maar de Phil-
harmonie, die thans in een consolida-
tieperiode is, zou daar niet in ge-
mengd worden. Wij hebben al te veel
verschillenden tradities gekend inza-
ke recrutering, vorming en inhoud,
die totaal verschillen. Hetzelfde geldt
ook voor het koor.

Mijnheer de Minister, u zal wellicht
begrepen hebben dat ik niet bang ben
te zeggen dat ik geen bezwaar heb
tegen uw voorstel om te komen tot
één ensemble en één orkest voor de
opera en één voor het koor. Zoals u
weet zal dit ook niet alles oplossen.
Want, het verleden heeft bewezen
dat men met één orkest en met één
koor relatief veel geld en tijd dreigt
te verliezen. Jaarlijks zou dat 30 mil-
joen zijn enkel voor verplaatsingen,
dit wil zeggen voor vergoedingen van
de tijd die men verliest in de autobar,
om nog te zwijgen van de enorme
verzekeringspremies voor het trans-
port van de dure instrumenten, enzo-
voort.

Bovendien mag u niet vergeten dat
wij vandaag nog altijd voor opmerke-
lijke verschillen staan tussen Antwer-
pen en Gent. Inzake het Platteau, de
techniek en de akoestiek gaat het niet
op te zeggen dat men in Antwerpen
repeteert en de vertoning in Gent op-
voert. Geen enkel dirigent of regis-
seur van formaat zal dit aanvaarden,
omdat er nu eenmaal een verschil is
in platteau  en akoestiek. Het plei-
dooi voor een vaste dirigent, die een
orkest kan vormen lijkt mij zeer be-
langrijk. Hetzelfde geldt voor het
koor. Trouwens, de heer Mortier
heeft in de Munt aangetoond dat dit
niet onbelangrijk is.

Thans nog een woord over de infra-
structuur. Ik weet dat u een gepijnigd
man is wat betreft de keuze van de
zetel, waarbij de beide steden, om
begrijpelijke redenen, een bepaalde
keuze verdedigen. Persoonlijk denk
ik dat dit bijkomstig is. Op dit ogen-
blik is er in Gent wel een torenhoog
probleem.

Wij moeten het niet onder stoelen of
banken steken, maar wij hebben in
Gent een pracht van een schouw-
burg, wat een formidabel patrimo-
nium is in Europa. Er is evenwel een
ernstig probleem inzake veiligheid.
De toneeltoren voldoet ook niet
meer. U kent de kosten voor de res-
tauratie van dat gebouw, namelijk
minimum 600 miljoen en ik veronder-
stel dat het wel iets meer zal worden.
Ter zake zie ik maar één oplossing.
Wanneer men zich tweemaal tot de
Vlaamse Gemeenschap richt, een-
maal voor de regeling van de lasten
van het verleden en een tweede maal
voor een hoger jaarlijks budget, is
het mogelijk, geachte collega’s, dat
Vlaanderen zich ook eens zou richten
tot het Ministerie van Openbare
Werken van de nationale Regering
en zou vragen dat dezelfde operatie
zou gebeuren voor Gent als deze die
in Brussel plaatsvond. Ik kan mij in-
denken dat Minister Olivier ter zake
wel bepaalde argumenten kan naar
voren brengen, maar wat mij en mijn
fractie betreft, mijnheer de Minister,
wij zijn bereid hiertoe onze steun te
verlenen. Vlaanderen heeft het recht
tot bescherming van zijn kunstpatri-
monium dergelijke eis te stellen,
vooral nadat de operatie, trouwens

met veel
gevoerd.

succes, in de Munt is door-

Zolang wij op dat punt geen garanties
krijgen vrees ik dat er geen debat
over een zetel kan zijn. Indien er in
Gent niets gebeurt wordt Gent op
termijn afgeschreven. Dat moet men
goed beseffen. Voor het overige
denk ik dat er relatief dringend geld
moet worden gevonden voor de mo-
dernisering van de twee orkestbak-
ken en voor de twee lichtorgels. Gent
is op dat vlak totaal gedemodeerd,
ook Antwerpen is aan modernisering
toe, evenals de repetitieruimte. Ik
spreek ter zake uit ervaring, men
werkt in beide zetels in de meest on-
mogelijke omstandigheden wanneer
er met het orkest of met het koor
moet worden gerepeteerd. Ziedaar,
mijnheer de Minister, vele vragen. Ik
wou u alleen nog zeggen dat ik niet
pessimistisch ben. Wij moeten in
geen geval een link leggen naar de
Munt. De sociologische structuur van
het publiek is anders. Wij moeten
trouwens niet proberen het bestaan-
de publiek buiten te spelen. Ik droom
ervan dat een dynamisch beleid, zo-
als in Duitsland en in de Munt, tot
een groot gamma van abonnementen
kan leiden en ook om via bedrijven,
verenigingen en scholen een nieuw
publiek aan te trekken. Duitsland is
een prachtig voorbeeld met zijn vele
Theater-Gemeinden waarbij men via
bedrijven, verenigingen en scholen
een publiek voor bepaalde delen van
een jaarprogramma aantrekt. Ik
meen ook dat men nieuw publiek kan
aantrekken wanneer er regelmatig,
tijdens de middag, lunchconcerten
worden georganiseerd. Ik denk aan
de formidabele operaconcerten zoals
Martel en dezen in Gent voor enkele
jaren organiseerde. Ik meen dat daar
terug moet worden aangehaakt.
Voor de rest pleit ik er persoonlijk
voor dat men een repertoire zou kie-
zen waarmede men naar een breed
publiek kan gaan. Ik beweer niet dat
men geen moderne opera moet bren-
gen en dat men geen creaties mag
opvoeren. Integendeel.

Mijnheer de Minister, ik heb uw eer-
ste nota goed gelezen. Ik heb er niets
tegen dat er nieuwe regieconcepten
en nieuwe technische middelen wor-
den ingezet. Ik ben wat terughou-
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dend voor de conceptie van de regis-
seur. zijnde de tweede schepper.
Voor mij mag het gerust dat men het
operagebeuren in de tijd soms ver-
plaatst, dat men een beetje rommelt
aan het libretto. Ik zeg alleen dat dit
geen garantie op kwaliteit is. Dat wil
ik er toch aan toevoegen. In hoofde
van sommigen  lijkt dit alles garande-
rende kwaliteit. Daarvoor wil ik toch
waarschuwen.  Wat voor mij telt is de
kwaliteit. 1 k hoop dat wij kunnen ko-
men tot coprodukties met andere
huizen en dat wij zelfs eens in het
buitenland kunnen optreden. Ik denk
hierbij aan onze specialisaties zoals
de Barok. Dat moet perfect mogelijk
zijn. Wanneer dat allemaal gebeurt
dan hoop ik dat wij ook onze inkom-
sten kunnen verhogen via welbegre-
pen sponsoringinitiatieven. Maar,
dan zal er eerst op de andere domei-
nen resultaat moeten worden ge-
boekt.

Iets waar ik zeer sterk durf voor plei-
ten, mijnheer de Minister, is dat
men, al is het met een budget van
enkele miljoenen, opnieuw een ope-
ra-studio zou oprichten. Zulk een
opera-studio bestond in de Munt
maar is jammer genoeg afgeschaft.
Hoe zie ik nu zulk een opera-stu-
dio ? Wel, dat men jaarlijks, na selec-
tie. een viertal zangers en een tweetal
dirigenten. jonge mensen, een con-
tract zou geven van 1 jaar waarbij zij
in de opera de veelvuldige facetten
verder studeren, zoals bewegings-
leer, dramatische analyse van de rol,
het leren schminken, kostuumkunde,
de muzikale instudering van de par-
tijen, het leren van talen, ik denk
hier bij voorbeeld aan het Italiaans,
enzovoorts. Jonge artiesten die uit de
conservators  komen hebben op die
gebieden nog heelwat te leren.

Het is perfect mogelijk om in het con-
tract met de grote personaliteiten die
u contracteerd  voor opvoeringen in
de opera, in te schrijven gedurende
de periode dat zij optreden in de ope-
ra te Gent en te Antwerpen twee of
drie maal per week aan die jongeren
les geven. en hen de nodige speciali-
satie bijbrengen. Gedurende dat jaar
zou men aan de jongeren contracten
moeten geven waarbij zij in 4 à 5 pro-
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dukties kunnen optreden, weliswaar
in een bijrol. Het is de enige manier
om uiteindelijk de kritiek op te van-
gen dat wij altijd wel veel geld aan
buitenlandse artiesten betalen terwijl
onze eigen jongeren die uit  de
Vlaamse Conservatoria komen, geen
plaats vinden op de scènes. Vandaar
dat ik zo sterk pleit opdat men terug
zou aanhaken bij de traditie van de
opera-studio.

Dit alles, zult u mij zeggen, mijnheer
de Minister, is niet de rol van de Mi-
nister en ook niet de rol van degene
die op de tribune staat, maar wel van
de directeur die zou moeten worden .
benoemd.

Ik stel mij de vraag - het is mis-
schien een zeer gevaarlijke vraag -
of die intendant - men spreekt van
een intendant, ik heb trouwens niets
tegen die titel - nog iets waardevols
kan doen vóór het komende seizoen,
zelfs als wij dit seizoen pas met
nieuwjaar zouden kunnen beginnen.
Ik ben zeer pessimistisch. Ik vraag
mij af of het niet verstandig zou zijn
het seizoen 1987-1988 nog als een in-
terimseizoen te behandelen en te be-
schouwen. Ik vrees dat het niet mo-
gelijk zal zijn in die korte periode
enorme veranderingen aan te bren-
gen.

Mijnheer de Minister, tot slot wil ik
u niet verhelen - ik heb u dat ook
bij andere gelegenheden gezegd -
dat ik de overtuiging had dat uw oor-
spronkelijk plan, zowel sociaal als
budgettair, dreigde een te hoge kost-
prijs te hebben en men naar een te
drastische afbouw ging van het aantal
produkties en voorstellingen. Ik heb
de indruk dat wij aan het evalueren
zijn naar een model, naar een oplos-
sing die sociaal verantwoord zou kun-
nen zijn, budgettair haalbaar en artis-
tiek op voldoende hoog niveau.

Mijnheer de Minister, ik hoop dat u
in uw antwoord op dat punt gerust-
stellende verklaringen kunt geven.
Ikzelf, evenals de fractie waartoe ik
behoor, staan achter de inspanningen
van de Minister wanneer het erop
aankomt de Opera in Vlaanderen
niet alleen te redden maar ook de
kans te geven zich als volledige
kunstvorm verder te ontwikkelen en
aldus een ambassadeur te worden

Problematiek Opera voor Vlaanderen

voor Vlaanderen, ook elders in Euro-
pa. (Algemeen applaus)

De Voorzitter : De heer Van Rom-
paey heeft het woord.

De heer H. Van Rompaey (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, geachte colle-
ga’s, sta mij toe, zeer beknopt, een
samenvatting te geven van de bekom-
mernissen, die ook in onze fractie le-
ven, betreffende de problematiek
van de Opera voor Vlaanderen.

Hoe groot deze problemen ook zijn
toch mag hier worden gesteld dat op
dit ogenblik niemand meer twijfelt
aan het nut, het belang en de zin van
een operagezelschap voor Vlaande-
ren. Het is bijna niet te geloven dat
tot voor kort er nog mensen waren
die met de idee speelden om de Ope-
ra gewoon op te doeken.

Men zou dan deze gezelschappen uit
het buitenland of uit Brussel w,el  in
Vlaanderen uitnodigen. Deze formu-
le, zo had men berekend, zou veel
goedkoper uitvallen. Gelukkig gaat
de discussie vandaag alleen nog over
het beveiligen van de overlevingskan-
sen van de Opera, het waarborgen
van behoorlijke financiële middelen
aan de opera en het waarborgen van
een aanvaardbare sociale regeling
voor het personeel. Dat neemt niet
weg dat de problemen voor de Opera
voor Vlaanderen zeer ernstig zijn en
zeer snel een oplossing vragen. Een
snelle oplossing niet alleen omdat
niemand - het personeel niet, het
publiek niet en de overheid niet -
belang heeft bij een nog langer aan-
slepende aftakeling van de opera,
maar ook omdat, indien de krachtlij-
nen voor een oplossing niet vóór het
begin van het volgend seizoen vastlig-
gen, de oplossing zelf, welke ze dan
ook weze, in het gedrang komt. Mijn-
heer de Minister, het is ons bekend
dat u inspanningen doet en de nodige
onderhandelingen voert. Toch willen
wij de punten waarvoor wij speciale
aandacht vragen en die voor ons een
enige fundamentele oplossing moge-
lijk maken, samenvatten.

Ten eerste, het is voor ons duidelijk
dat de herstructurering van de ope-
ra’s die men met de oprichting van
de intercommunale heeft willen in-
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zetten, in de zin van één operagezel-
schap moeten worden aangehouden.

Ten tweede, bij de keuze van een
nieuw juridisch statuut van de opera
- nieuw statuut dat er ingevolge de
gewijzigde wetgeving op de intercom-
munale toch zal moeten komen -
mogen geen politieke of ideologische
discussies meespelen. De meest effi-
ciënte formule moet worden geko-
zen.

Ten derde, de inbreng van de beide
steden, Gent en Antwerpen, dient te
worden behouden. Anderzijds me-
nen wij dat het niet realistisch is te
pogen beide steden tot een nog gro-
tere inbreng aan te zetten, wetende
dat de inbreng van de stad Brussel in
de financiële middelen van de Munt-
schouwburg heel wat lager ligt en we-
tend dat één van de belangrijkste ar-
gumenten bij de herstructurering van
het operawezen in Vlaanderen, pre-
cies het feit was, dat de steden op dat
ogenblik reeds niet meer in staat ble-
ken hun bijdragen nog meer te laten
toenemen.

Ten vierde, de bepaling van de finan-
ciële middelen die van de Vlaamse
Gemeenschap moeten worden inge-
bracht, moet op realistische basis ge-
beuren. Wij waarschuwen dus voor
te hoge verwachtingen in verband
met eigen inkomsten en het incalcu-
leren van toelagen vanwege de natio-
nale loterij.

Ten vijfde, van meet af aan moet bij
de nieuwe voorstellen, een strategie,
in verband met de promotie voor de
Opera ingebouwd. Een dergelijke
strategie is in andere instellingen zeer
lonend gebleken. In dit kader zien
we bij voorbeeld ook de oprichting
van een operastudio, waarover de in-
terpellant het reeds had. In deze stra-
tegie is het ook belangrijk dat een
voldoende aantal eigen voorstellin-
gen behouden blijft, zodat een rela-
tief groot publiek kan worden be-
reikt ; wat ook voor privé-instellin-
gen een aansporing tot sponsoring
kan worden.

Ten zesde, met het oog op het uit-
werken van een vernieuwd program-
mabeleid is het noodzakelijk dat het

leidinggevend artistiek personeel met
voldoende lange contracten worden
aangeworven, wil een echt beleid
mogelijk zijn.

Tenslotte, maar dit is niet het minst
belangrijke - vragen wij de aandacht
voor het statuut van het personeel ;
het personeel van de Opera - dat
samen met het publiek - het groot-
ste slachtoffer is van de moeilijkhe-
den die de Opera voor Vlaanderen
thans kent, maar er het minst voor
verantwoordelijk kan worden ge-
steld. Het kan dan ook niet dat het
personeel in de gehele operatie het
kind van de rekening zou worden.
Het statuut van het personeel moet
daarom ook zoveel mogelijk behou-
den worden. En indien - om welke
reden dan ook - zulks onmogelijk
zou blijken dient iedere wijziging aan
het statuut van dat personeel te ge-
schieden in overleg met en samen-
werking met de vertegenwoordigers
van het personeel. Zo nodig moeten
alternatieve oplossingen worden uit-
gewerkt. Wij zijn ervan overtuigd dat
het personeel op een positieve wijze
aan de herstructurering van de Opera
wil meewerken. De waardige wijze
waarop het personeel op de proble-
men van de Opera reageert is daar
een voldoende bewijs voor.

Wij zijn ervan overtuigd dat de
Vlaamse Executieve, bij het uitwer-
ken van deze fundamentele oplossing
voor de gestelde problematiek, met
deze bekommernissen rekening zal
houden (Applaus)

De Voorzitter : De heer Van Ooteg-
hem heeft het woord.

De heer 0. Van Ooteghem (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, collega’s, van-
morgen hebben wij het verslag van
de onderzoekscommissie voor de
Opera voor Vlaanderen gekregen. Ik
zou zeggen dat dit verslag net op tijd
komt.

Er werd met een grote democratische
openheid gezocht naar de oorzaken
van de dramatische financiële toe-
stand van de Opera voor Vlaande-
ren. Vanzelfsprekend is het vandaag
niet het ogenblik om dit verslag te
commentariëren. Ik zou het kunnen
samenvatten met een bestseller : nie-

mand gaat vrijuit. Er werd inderdaad
op ieder echelon geblunderd, zowel
de zakelijke directeur als de algeme-
ne directeur, als de raad van bestuur,
de steden, de Regeringscommissaris-
sen en uiteraard ook de leden van de
Vlaamse Executieve.

Hoe dan ook, de Vlaamse Gemeen-
schap zit op dit ogenblik met de ge-
broken potten. Er is een deficit van
om en bij het half miljard. Men
spreekt bovendien van ontslag van
een deel van het personeel, wat min-
stens evenveel zou kosten. In feite is
dit niet te betalen. Trouwens, in uw
begroting is daarvoor geen frank
voorzien.

Vervolgens is het zo dat, over alle
partijgrenzen heen, wij het er over
eens zijn dat de Opera voor Vlaande-
ren moet blijven bestaan. Er moet zo
vlug mogelijk een einde komen aan
de onzekerheid over deze instelling.

Mijnheer de Minister, u draagt een
verpletterende verantwoordelijkheid
voor het voortbestaan van de Opera
voor Vlaanderen, want u bent ten
slotte de Minister van Cultuur. Het
zal van u afhangen of die opera een
zachte of vlugge dood zal sterven of
zal overleven.

Wij wensen van u te vernemen of u
deze uitdaging zal aanvaarden. Alles-
zins was de aanloop niet bemoedi-
gend. Op 24 april 1986 heeft u over
de Opera voor Vlaanderen een me-
dedeling verstrekt, waarin u een toe-
lage van 284 miljoen beloofde in-
plaats van de voorziene 200 miljoen.
Achteraf blijken uw collega’s in de
Regering het daarmee niet eens te
zijn.

Minister P. Dewael : Dat is niet
juist ; ik heb nooit een brief geschre-
ven aan de Opera, waarin ik een toe-
lage van 284 miljoen beloofde. Ik heb
mij geschikt naar de beslissing van de
vorige Executieve om 200  miljoen
meer in de begroting in te schrijven,
zowel voor 1986 als voor 1987. Waar-
op baseert u zich om dit te stellen ?

De heer 0. Van Ooteghem : Mijn-
heer de Minister, u hebt op 24 april
1986 een brief geschreven betreffen-
de de Opera, waarin u zich akkoord
verklaarde met een aanvullende sub-
sidie.
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Minister 1’. Dewael : Dat is totaal
onjuist.

De heer 0. Van Ooteghem : Wij zul-
len dan het verslag moeten nalezen ;
het is zelfs zó dat uw collega, de Mi-
nister van Begroting Waltniel, dit
heeft bclpcstigd  en heeft gezegd dat
het een mededeling was van zijn col-
lega De\\,ael. Bovendien stelde hij
dat de Vlaamse Regering het daar-
mede niet eens was.

De Voorzitter : Ik stel voor dat wij
deze aansclegenheid  zullen bespre-
ken wanneer wij het verslag zelf zul-
len onderzoeken.

De heer 0. Van Ooteghem : Alles-
zins, alle deskundigen zijn het daar-
over eens. mijnheer de Voorzitter,
collega’s. d a  t deze bij komende toela-
ge van 284  miljoen van de steden een
minimum minimorum zijn om de
O p e r a  voorr Vlaanderen te laten
overleven. Daarenboven - en colle-
ga Claes heeft daarop gewezen ; ik
ben hem daarvoor dankbaar - staat
de Opera van Gent er bouw-fysisch
en bou\v-technisch  zeer erbarmelijk
bij. Daar moet dringend iets worden
aan gedaan, hetgeen wellicht een
grote financiële inspanning zal ver-
gen.

Wellicht kan ik nog een tip geven.
Indien de Minister van Openbare
Werken niet vlug over de brug komt,
kan u als argument gebruiken dat de
Stad Gent heeft verzaakt aan een du-
re metro die wel is gebouwd in Ant-
werpen en Brussel. De Stad Gent
heeft dus voor miljarden gespaard
voor de Staatskas. Een half miljard
kan dan w.el worden besteed aan de
Gentse Opera.

Mijnheer de Minister, u mag de Ope-
ra voor Vlaanderen als instelling
noch als gebouw niet voort laten rot-
ten. Wij begrijpen dan ook niet dat
u de Minister van Financiën geen ad-
vies hebt gegeven over de sponsoring
van de Lotto. Het resultaat is dat de
Munt en de Opéra de Wallonie wel
en de Opera voor Vlaanderen niet
worden gesponsord.

Wij hebben het reeds gezegd : welke
oplossing ook uit de bus komt, zij zal
veel geld kosten en zal vlug moeten
worden gevonden.

Van de directie kunnen wij verlangen
dat zij een voorbeeld neemt aan Jan
Briers van het Festival van Vlaande-
ren die TV-sponsors zoekt voor het
subsidiëren van voorstellingen.

De Vlaamse Gemeenschap heeft
recht op een eigen opera van hoge
kwaliteit, met een billijk evenwicht
tussen het klassieke en het moderne
genre en inspelend op de vraag van
het publiek. Een opera-intendant is
geen apostel die mensen tegen hun
zin gelukkig maakt.

De voorstellingen moeten gelijkma-
tig verdeeld zijn tussen de twee grote
zustersteden.

Wij verlangen dat de aanwerving van
het personeel gebeurt zonder inmen-
ging van vakbonden, van steden en
van kabinetten, zoals wel eens is ge-
beurd. Wij hebben immers vastge-
steld dat de bemanning van bepaalde
posten op grond van partijkleur een
van de medeoorzaken is van de hui-
dige moeilijkheden.

Wij geloven niet dat de kwaliteit van
de artiest verbetert door er een amb-
tenaar van te maken. Integendeel, de
ambtenaren zijn doorgaans slechte
artiesten en artiesten zijn doorgaans
slechte ambtenaren, met uitzonderin-
gen niet te na gesproken.

Ik wil mij aansluiten bij de opmerking
van de heer Claes en pleiten voor
aandacht voor jonge artiesten die zo-
veel mogelijk bij het operaleven moe-
ten worden betrokken.

Mijnheer de Minister, een nieuwe
start is nodig met een aangepast sta-
tuut waarover naar ik hoop in de
Vlaamse Raad kan worden gespro-
ken. Een absolute must - dat moet
de les zijn uit het verslag van de on-
derzoekscommissie - is een bedrijfs-
revisor die nauwlettend toekijkt op
de financiële handelingen van de in-
stelling. De nieuwe intendant moet
de nodige middelen krijgen. De per-
soon van de intendant is ook van het
allergrootste belang.

Mijnheer de Minister, wij vragen u
dat uw visie over de nieuwe Opera
voor Vlaanderen aan deze Raad be-
kendmaakt, dat u ons verklaart hoe
u de schulden en de blunders van het

verleden zal -. die naam waardig in
het nieuwe seizoen - opvangen en
hoe u de Opera voor Vlaanderen met
een schone lei zal laten starten. (Ap-
plaus bij de VU)

De Voorzitter :
heeft het woord.

De heer Dierickx

De heer L. Dierickx (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik kan u met
de grootste stelligheid verzekeren dat
zelfs in de slechtste voorstellingen
van de Opera voor Vlaanderen er
veel meer mensen aanwezig zijn dan
hier om te luisteren naar dit bijzon-
der belangrijk debat.

De heer W. Claes : Gelukkig maar.

De heer H. Van Rompaey : Maar
onze ,,voorstelling” is er niet slechter
om.

De heer L. Dierickx : Ik vind het
treurig dat wij over iets wat zo voor
de hand ligt als de verdediging van
kunst en cultuur, zoveel moeten pra-
ten. Ik heb dit al vaak gedaan. Ik
heb over de Opera voor Vlaanderen
op zijn minst drie keer het woord ge-
nomen in de Vlaamse Raad en zal
mijn argumenten nu niet herhalen.
Ik meende echter naar de tribune te
moeten komen om de heer Claes te
steunen. Hij kent de opera van bin-
nen beter dan ik.

Mijnheer de Minister, opvallend is
dat alle interpellanten u zachtaardig
toespreken. Ze pakken u niet agres-
sief aan. Dit betekent dat ze het zeer
ernstig menen en dat ze echt hopen
dat u iets zal doen. Anders zou u
immers, zoals gewoonlijk, agressieve
en cassante taal horen.

Mijnheer de Minister, ik heb al ge-
zegd waarom ik als pacifist en inter-
nationalist de Opera voor Vlaande-
ren verdedig, en ook vanuit de groe-
ne visie op de economie, waarop de
heer Claes trouwens heeft gezin-
speeld. Ik heb ook gepoogd als
Vlaams Kamerlid de Minister te
overrompelen met cijfers. Het be-
taamt immers dat een Parlementslid
allereerst probeert een Minister te
overstelpen met cijfergegevens want
dat is blijk geven van zin van realitei-
ten. De heer Luyten heeft deze och-
tend niet gewerkt met cijfergegevens,
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maar ik heb toch zeer aandachtig
naar hem geluisterd. Hij had het over
de zelfdoding bij jongeren.

De heer W. Luyten : Dat was ook
realistisch.

De heer L. Dierickx : Ik heb gepoogd
de financiële inspanningen, die wij
deden en willen doen voor de Opera
voor Vlaanderen, te vergelijken met
deze die geleverd worden in de
Bondsrepubliek, in Oostenrijk, in
Zwitserland en in andere landen en
ik heb bijna sarcastisch opgemerkt
dat wanneer de Minister de voorge-
nomen politiek doorzet hij van de
opera’s van Antwerpen en Gent twee
dorpsopera’s maakt. Operahuizen
waarin slechts 45 voorstellingen wor-
den gegeven, zijn uiteraard dorps-
opera’s. Nergens bestaat iets derge-
lijks.

Wij moeten niet stellen, zoals de heer
Hugo Van Rompaey, dat wij moeten
zorgen voor het overleven van de
Opera voor Vlaanderen. Als Vlamin-

De heer W. Claes  (SP) interpelleerde
over de problematiek van de Opera
voor Vlaanderen

Vlaamse Raad
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gen mogen wij toch wat ambitieuzer
zijn. Het is net of wij een dood kind
moeten redden.

Er wordt goed werk geleverd in de
Opera voor Vlaanderen. Als bewijs
daarvan heb ik in de vorige, haastige
uiteenzetting een reeks titels opge-
somd van kranteartikels van Vlaamse
kunstcritici die zich uitspreken over
de prestaties van de Opera voor
Vlaanderen.

Vandaag pak ik het op een andere
manier aan : ik zal het hebben over
de romantiek. In een kil land als het
onze spreken over romantiek !
Romantiek is volgens mij niet wat
ons wel eens werd geleerd in de uni-
versiteit, een soort literatuur of beel-
dende kunst die vooral  gebruik
maakt van ingrediënten als mane-
schijn, kerkhoven en stervende zwa-
nen. Romantiek is volgens een defi-
nitie die ik hanteer en die ik zeer
goed vind de eerbied en verheerlij-
king van de dingen die ons omringen.
Een tijd geleden was dat kenmerkend
voor de Vlaamse Beweging, maar op
dit ogenblik is de Vlaamse Beweging
de beweging geworden van het BNP,
van het handelsvolume, van de mil-
jarden transferts, enzovoort. Eerbied
voor de dingen die ons omringen,
houdt onder meer in het aanmoedi-
gen van elkaar, het een beetje trots
zijn op elkaar, het een beetje tevre-
den zijn met wat wij in Vlaanderen
presteren, dat wil zeggen een beetje
ambitieus zijn zoals dat bij voorbeeld
het geval is in Duitsland, in Oosten-
rijk en ook in Nederland. Bij ons is
het altijd zo dat wij, wat wij zelf
doen, eigenlijk toch minderwaardig
vinden. Wij doen zelfs niet de inspan-
ning om het door ons gepresteerde
eens te vergelijken met wat in het
buitenland wordt gepresteerd. Neen,
wij beperken ons ertoe een dure
grammofoonplaat te kopen en dan te
zeggen : wat ik in de opera gehoord
heb is niet zo goed als Luciano, Pava-
rotti en Placide  Domingo of wat ik
op de TV heb gezien. Dat is nu het
tegenovergestelde van een gezond
idee van romantiek. Wij lijden alle-
maal aan een gebrek aan romantiek
in ons land waar wij nu al vijftien
TV-kananlen hebben en waar er bin-
nenkort nog een commerciële zender
moet bijkomen.

Problematiek Opera voor Vlaanderen

Ik zeg dus, mijnheer de Voorzitter,
dat wij de kunstenaars en de instellin-
gen die voor deze kunstenaars in het-
leven geroepen zijn, niet alleen moe-
ten aanmoedigen met geld, maar dat
wij ze ook moeten aanmoedigen met
echte belangstelling. In dit huis, in
de Kamer en in de Senaat, zijn er
veel gangmakers aanwezig, animato-
ren van bepaalde sectoren, gangma-
kers van bepaalde economische sec-
toren, van bepaalde sociale sectoren,
zelfs van sportieve sectoren, mensen
die daarvan de woordvoerders zijn en
de belangen behartigen. De gangma-
kers van kunst en cultuur zijn in dit
Parlement te schaars aanwezig.
Gangmaker zijn van kunst en cultuur
doe men niet alleen door er eens over
te praten, maar wel door er zich eens
voor in te zetten.

Over opera en theater kan men zeg-
gen wat men wil, maar opera en thea-
ter, zelfs wanneer ze grootscheeps
worden opgezet, zijn toch nog altijd
manifestaties op mensenhoogte. ‘s
Avonds naar de opera gaan, de tram
of de auto nemen om naar de opera
te gaan, daar mensen te ontmoeten,
mensen te zien acteren, is iets hele-
maal anders dan televisie kijken. Ik
zou bijna durven zeggen dat ik in het
buitenland meemaak dat daar naar
de opera of het theater gaan, iets is
zoals naar de hoogmis gaan. Hebben
wij dat geleerd in Vlaanderen ? Ge-
ven wij, politici, op dat gebied het
voorbeeld ? Ik geloof dat de waarde-
ring van het overzichtelijke in het
kunst beleven, het  presteren van
kunst in een overzichtelijke gemeen-
schap, in een gebouw, zou kunnen
bijdragen mijnheer Luyten, - en
hier kom ik terug op hetgeen u heb
gezegd - tot het cultiveren van dat
medemenselijke, ook in het kunstbe-
leven, dat kan bijdragen tot het be-
strijden van de vereenzaming en de
ontreddering die zo kenschetsend is
voor onze kille maatschappij waarin
sommigen geloven vooral te moeten
dwepen met ordinatoren en databan-
ken en de kinderen eerst en vooral
de taal van de computer moeten le-
ren vooraleer zij hun eigen taal en de
taal van de muziek leren. Als wij naar
een menselijke maatschappij willen
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gaan dan moeten wij zien dat de tra-
ditionelc kunstbeleving daarin een
belangrijke rol kan spelen. Daarom
vraag ik aan de vertegenwoordigers
van alle politieke partijen, na alles
wat ik daarover heb gezegd, als ‘t u
belieft, niet krenterig, niet minimalis-
tisch, niet kleinzielig te zijn, maar wel
echt ambitieus en dit in artistieke en
in sociale zin. (Applaus bij de SP en
de VU)

De Voorzitter : Minister Dewael
heeft het woord.

Minister P. Dewael (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ik ben alle
sprekers bijzonder dankbaar voor
hun erg positieve ingesteldheid in dit
toch vrij delicate debat. Ik heb mij
ook vragen gesteld over de opportu-
niteit op dit ogenblik van het inter-
pellatieverzoek van de heer Claes,
enerzijds omdat er in deze vergade-
ring al heel wat interpellaties over de
Opera voor Vlaanderen hebben
plaatsgevonden en anderzijds omdat
ik volgende week woensdag een me-
dedeling zal doen aan de Vlaamse
Executieve met betrekking tot het
bereikte akkoord tussen de steden
Antwerpen, Gent en mijzelf. Het zal
inderdaad onder meer van het fiat
van de Vlaamse Executieve afhan-
gen, maar ook van het nog te verle-
nen fiat van de gemeenteraden van
Antwerpen en Gent om te weten of
men aan de Opera voor Vlaanderen
nog levenskansen wil gunnen. U zal
begrijpen dat het in die omstandighe-
den voor mij bijzonder delicaat is op
een aantal details vermeld in het ak-
koord, in te gaan.

Mijnheer de Voorzitter, sta mij toe
even in te gaan op een aantal aan-
dachtspunten. De interpellant meent
dat er plaats moet zijn voor een Ope-
ra in Vlaanderen. In alle mogelijke
standpunten die ik naar buiten heb
gebracht, en in alle mogelijke nota’s
met betrekking tot de herstructure-
ring, ben ik altijd uitgegaan van de
premisse dat er in de Vlaamse Ge-
meenschap ruimte moet worden ge-
maakt, geld moet worden geïnves-
teerd voor één volwaardige opera-in-
stelling. Ik heb wel gezegd : één ope-
ra-instelling. Want dat is het grote
verschil met de bestaande feitelijke
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toestand waarbij in de schoot van één
intercommunale vereniging de facto
twee opera-instellingen tot op de dag
van vandaag naast elkaar hebben ge-
staan, hoewel - mag ik nog even in
herinnering brengen - de optie in
1981, bij het opstarten van de inter-
communale, wel degelijk erin be-
stond tot een samensmelting te ko-
men, fusie als het ware tot één enkele
opera-instelling, samensmelting die
om reden van lankmoedigheid, laat
het mij zo noemen, nooit heeft
plaatsgehad.

Ik denk dat wij niet minder moeten
doen dan wat men doet in de ons
omringende landen ; ik denk ook niet
dat wij meer moeten doen. Ik heb
altijd gesteld dat, als men in een
straal van 50 à 60 kilometer de facto
drie opera-instellingen aantreft, dit
van het goede teveel is. Anderzijds,
rekening houdend met een interna-
tionale ,,revival” van het operafeno-
meen - en dit stellen wij duidelijk
vast in de ons omringende landen -
is het evident dat ook in Vlaanderen
plaats moet zijn voor één volwaardi-
ge opera-instelling. Tot daar gaat bij-
na iedereen akkoord.

Tweede element : met welke spoed
heeft de nieuwe Executieve het ope-
radossier aangepakt ? Ik ga het niet
hebben over het verleden. Ik ga het
niet hebben over hetgeen misschien
in de voorafgaande jaren had moeten
gebeuren of niet is gebeurd. Ik ga
gewoon even ingaan op de evolutie
van het dossier sinds het ogenblik dat
ik mijn ambt heb opgenomen.

Van meet af aan heb ik gezegd dat
ik het huidige dossier, de huidige
Opera voor Vlaanderen, niet langer
verdedigbaar achtte. Ik heb ook ge-
zegd dat men met 200  miljoen frank
op jaarbasis geen opera kan brengen.
In de Commissie heb ik trouwens in
deze context verklaard dat, met 200
miljoen frank op jaarbasis vanwege
de Vlaamse Gemeenschap, men ei-
genlijk een beetje zijn kop in het zand
steekt en men aldus een aantal schul-
den laat opstapelen die vroeg of laat
zullen moeten worden betaald. De
factuur wordt op een bepaald ogen-
blik toch gepresenteerd.

Zoals gezegd, achtte ik het bestaande
dossier niet langer verdedigbaar. Ik
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heb wèl vooropgesteld een werk-
groep op te richten en te werken aan
een herstructureringsvoorstel. Dit
voorstel is als het ware de laatste
kans. Het is niet te nemen of te laten,
die pretentie heb ik niet, maar als
men het voorstel heeft onderhandeld
en op een aantal punten gecorri-
geerd, is dat zowat de laatste kans
voor de Opera binnen Vlaanderen.

Welnu, ik heb mijn tijd genomen om
deze werkgroep aan het werk te la-
ten. Op het ogenblik dat deze werk-
groep met zijn resultaten klaar was,
op het ogenblik dat ik een herstructu-
reringsvoorstel heb voorgelegd aan
de Vlaamse Executieve, schrijven wij
december 1986. De Vlaamse Execu-
tieve heeft op dit ogenblik de grote
lijnen van mijn herstructurerings-
voorstel aanvaard met inbegrip van
de budgettaire consequenties, dus
van het feit dat ik voor de toekomsti-
ge financiering een bedrag van 280
miljoen frank in het vooruitzicht
plaatste. Er zijn dan onderhandelin-
gen gestart. Men kan van oordeel zijn
dat zij moeizaam vorderen, zoals col-
lega Claes zei, dat dit hoogst onaan-
genaam is voor alle betrokkenen ter
plaatse die niet weten welk lot hun
beschoren is. U moet echter begrij-
pen dat dergelijke onderhandelingen
tijdrovend zijn. Wij moesten met de
steden onder meer een akkoord be-
reiken over de opheffing van de in-
tercommunale overeenkomst, meer
bepaald het artikel 42, dan beseft u
dat het niet zo eenvoudig is om aan
die steden duidelijk te maken dat die
intercommunale-overeenkomst moet
worden opgezegd. Mocht er geen
nieuwe wetgeving zijn goedgekeurd
op de intercommunales dan verheel
ik u niet dat ik er wellicht niet zou
in gelukt zijn van de steden een ak-
koord te krijgen opdat de bestaande
intercommunale-structuur kon wor-
den opgeheven. Het probleem voor
de steden bestaat er precies in dat de
nieuwe wetgeving op de intercommu-
nales zeer duidelijk stelt dat de
Vlaamse Gemeenschap niet langer
partner kon zijn in een intercommu-
nale waar ze tegelijkertijd de voogdij
moest uitoefenen. Dat is de reden
waarom wij een akkoord hebben be-
reikt. Ik heb in alle duidelijkheid ge-
steld dat, indien wij op minnelijke ba-
sis niet tot een akkoord konden ko-
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men, er een procedure van gedwon-
gen ontbinding van de intercommu-
nale zou worden op gang gebracht,
wat de zaken heel wat zou bemoeilij-
ken.

Een tweede probleem dat tijdens die
onderhandelingen moest aan bod ko-
men was de bereidheid van de steden
om ook in de nieuwe operastructuur
elk 90 miljoen frank te blijven inves-
teren. Tevens moest een akkoord
worden bereikt last hut not least over
de schulden van het verleden. Ik be-
doel daarmee niet alleen de schulden
conform artikel 42 van de statuten
maar eveneens over het sociaal pas-
sief dat in bepaalde gevallen kan op-
lopen tot een bedrag dat misschien
hoger zou kunnen zijn dan de schul-
den van het verleden zelf.

Dat akkoord is nu rond en zal wor-
den voorgelegd aan de Vlaamse Exe-
cutieve die daarover uitspraak zal
moeten doen hetzij op de eerstvol-
gende vergadering, hetzij op de ver-
gadering van 29 april. Uiteindelijk zal
dat akkoord ook moeten worden ge-
honoreerd door de twee gemeentera-
den want om een intercommunale te
ontbinden heeft men een beslissing
nodig van de gemeenteraad in kwes-
tie. Er is nog een derde probleem in
verband met de schulden uit het ver-
leden. De heer Claes heeft gezegd
dat de Vlaamse Gemeenschap haar
verantwoordelijkheid moet opnemen
en dat in verband met artikel 42 en
de juridische dimensie daarvan men
nog moeilijk kan discussiëren. Het
zal hem misschien verbazen, maar ik
ben het met hem eens. Er is op het
ogenblik een procedure hangende bij
de rechtbank waarbij de intercommu-
nale, na dagvaarding van de Vlaamse
Gemeenschap, de toepassing eist van
artikel 42 en waar wordt gesteld dat
wij moeten instaan voor de schulden
uit het verleden. Ik meen dat juri-
disch in alle duidelijkheid artikel 42
impliceert dat op een bepaald ogen-
blik via een consolidatielening de
schulden van het verleden zullen
moeten worden betaald door de
Vlaamse Gemeenschap. Deze schul-
den zijn aanzienlijk. Ik heb ze becij-
ferd tot 30 juni 1987 en ik kom tot
een bedrag van 469 miljoen frank.

Indien wij de huidige intercommuna-
le laten verder functioneren tot einde
1987, zullen wij komen tot een glo-
baal deficit, conform artikel 42, van
meer dan een half miljard.

Anders is het gesteld met de kosten
van het sociaal passief. Daarover kan
ik op het ogenblik niet meer zeggen
om de eenvoudige reden dat wij nu
niet kunnen becijferen hoe hoog de
kosten daarvan zullen belopen. De
omvang ervan hangt af van het feit
welke regeling wij kunnen uitwerken
voor het huidige personeel van de in-
tercommunale, personeel dat voor
een deel vast benoemd is en voor een
deel bestaat uit contractuelen. Inge-
val van het niet overgaan van een
deel van het personeel naar de nieu-
we structuur van de Vlaamse Operas-
tichting, zal men een onderscheid
moeten maken tussen enerzijds op-
zegvergoedingen en anderzijds een
regeling van indisponibiliteit, con-
form artikel 78 van de statuten. Wij
kunnen hit et nunc niet becijferen
hoe hoog het sociaal passief zal oplo-
pen om de eenvoudige reden dat het
de verantwoordelijkheid zal zijn van
de nieuwe intendant om het perso-
neel te selecteren in de bestaande in-
tercommunale. Het is slechts op dat
ogenblik en ook na onderzoek van
het fameuze Casino-orkest dat wij
een precieze berekening zullen kun-
nen maken over de omvang van het
sociaal passief.

Ik meen dus dat de heer Claes terecht
heeft gesteld dat als men opera wil
in Vlaanderen, de Gemeenschap er
ook een prijs zal voor moeten beta-
len. Als die prijs 200 miljoen is, die
men tot nu toe heeft opgebracht voor
twee opera-instellingen, dan weet ik
dat het niet voldoende is. Ik heb al-
tijd gezegd dat als er meer dan 370
personeelsleden zijn en er slechts 200
miljoen beschikbaar is, plus 90 mil-
joen verstrekt door ieder van de twee
steden, dat men na betaling van het
personeel niets meer overhoudt. Dan
moet men zich ook niet afvragen
waarom de artistieke of kwalitatieve
perstaties al eens uitbleven. Ik wil
dat niet veralgemenen, collega Die-
rickx, want ik weet dat ik u eens ge-
troffen heb door te stellen dat in de
Opera voor Vlaanderen al eens on-

dermaats werd gepresteerd. Welnu,
ik breng een verzachtende omstan-
digheid aan en ben het volledig eens
met collega Maes, dat de directie op
dit ogenblik voor een onmogelijke
opdracht staat en dat de sfeer binnen
de instelling van die aard is dat men
moeilijk hoge toppen kan scheren.

Als men - terecht - 200 miljoen te
weinig acht voor de twee instellingen,
dan beweer ik dat volgens de bereke-
ning die ik naar aanleiding van het
herstructureringsvoorstel heb gedaan
en die erop neerkomt dat er 280 mil-
joen zal worden op tafel gelegd door
de Vlaamse Gemeenschap voor één
opera-instelling, men het daarmee
wel zal moeten kunnen maken.

De heer 0. Van Ooteghem : Geïnde-
xeerd ?

Minister P. Dewael : Daarbij komt
90 miljoen, ingebracht door ieder van
de beide steden. De overige 460 mil-
joen zullen moeten worden aange-
vuld door eigen ontvangsten via
sponsoring, die natuurlijk in belang-
rijke mate zullen worden geconditio-
neerd door het feit of de formule het
al dan niet goed doet. Als er publieke
belangstelling voor bestaat zal er van-
zelfsprekend ook belangstelling ko-
men voor aanvullende financiën van-
wege de private sector.

De heren Claes en H. Van Rompaey
hebben een pleidooi gehouden om de
sociale context niet uit het oog te ver-
liezen en deze zaak te regelen binnen
sociaal aanvaardbare normen. Ik ben
daarvoor niet blind en kan u trou-
wens zeggen dat bij de onderhande-
lingen met de twee steden een idee
is ontstaan waardoor wellicht nog een
belangrijk gedeelte van de proble-
men kan worden opgelost. Het is na-
melijk zo, dat wij hadden gedacht aan
de oprichting van een instrumentaal
ensemble, het zogeheten Casino-or-
kest, dat alle niet aangeworven per-
soneelsleden zou kunnen opvangen
en als taak zou hebben het ballet en
de musical-uitvoeringen van het Ko-
ninklijk Ballet voor Vlaanderen te
begeleiden. Er zijn ook andere voor-
stellen die nog in bespreking zijn, zo-
als de brugpensionering van oudere
personeelsleden en de mobiliteit van
een aantal personeelsleden naar de
stadsdiensten van Antwerpen en
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Gent. Ti.jdens  de onderhandelingen
met de representatieve  vakorganisa-
ties heb ik gevraag  dat ook zij hun
duit in het zakje zouden doen en mij
een aantal concrete voorstellen zou-
den overmaken. De heer Claes heeft
ook gesteld  dat één norm moet pri-
meren, namelijk de kwaliteit. Men
moet inderdaad trachten eerst en
vooral dc kwaliteit te garanderen. U
moet mij daarvan niet overtuigen.
Het gebrek  aan kwaliteit en het on-
voldoendc aanwezig zijn van garan-
ties voor artistieke resultaten heeft
mij ertoe gebracht om van bij mijn
ambtsaanvaarding te zeggen dat ik
naar een nieuwe structuur toe wilde.
De intendant - zo noemden wij hem
- heeft daarin een belangrijke plaats
te bekleden.  Volgens mijn voorstel-
len zal de intendant instaan voor het
selecteren. ondermeer, van het per-
soneel uit de bestaande intercommu-
nale naar de nieuwe Vlaamse Ope-
rastichting. De intendant zal worden
aangeduid - dat is een tweede be-
langrijk argument - door de Vlaam-
se Executieve voor een termijn van
zes jaar. Ik kom tot de continuïteit
waarvoor LI ook hebt gepleit, mijn-
heer Claes. Zes jaar is een minimum-
termijn om uit te maken of iemand
inderdaad zijn opdracht aankan en
of hij in zijn opdracht kan slagen.

Wat het repertoire betreft, zal ik kort
gaan. Ook daar zijn een aantal mis-
vattingen gerezen nadat ik gesteld
had datmen in de bestaande opera
voornamelijk voor een vergrijsd en
verouderd publiek speelt door een te
traditioneel repertoire te brengen. Ik
heb in mijn nota gepleit voor het ge-
ven van compositie-opdrachten en
voor een eigentijds repertoire. Dit
moet allemaal op een evenwichtige
manier worden gebracht. Men moet
voor een stuk het traditioneel reper-
toire blijven brengen, maar men
moet er ook van uitgaan dat een ver-
ouderd publiek op termijn een afge-
schreven publiek is. Men moet nieuw
publiek werven. Het is duidelijk be-
wezen in het kader van de Munt-
schouwburg - daarmee wil ik niet
alles gaan trcrgelijken - dat zulks tot
de mogelijkheden moet behoren.

Last but not least zijn de infra-

structurele problemen. Terecht heeft
de heer Claes daar ook de aandacht
op gevestigd. Ik ben een beetje de
arbiter op dit ogenblik voor wat de
keuze van de vestiging aangaat. Dat
is een hele verantwoordelijkheid. Ik
weet al te goed dat het operagebouw
in Gent een pareltje is bekeken in
Europese context, maar dat het drin-
gend aan restauratie toe is. U hebt
gesproken van 600 miljoen restaura-
tiekosten. Ik heb al bedragen om en
bij het miljard horen citeren. Het is
duidelijk dat het restaureren van het
gebouw, dat vooralsnog eigendom is
van de Stad Gent, de mogelijkheden
van de Vlaamse Gemeenschap over-
stijgt. Het is daarom, de interpellant
is er ook op ingegaan, dat ik mijn
collega van Openbare Werken een
brief heb geschreven om te vragen of
de operatie-Munt en de operatie-Al-
de Biezen ook niet voor het Gentse
operagebouw kan worden overwo-
gen.

Het doet mij plezier dat ook u, mijn-
heer Claes, vanuit uw fractie, daar-
aan wil meehelpen. Ik meen dat wij
allemaal ter zake een belangrijke ver-
antwoordelijkheid dragen. Ik zou het
persoonlijk erg op prijs stellen indien
wij binnen de kortst mogelijke tijd
voor de Gentse infrastructurele pro-
blemen een oplossing zouden kunnen
vinden. Het is duidelijk dat er op het
gebied van de brandveiligheid zeer
hoge normen bestaan en dat dit ge-
bouw reeds lang had moeten gesloten
zijn.

Mijnheer de Voorzitter, ik denk dat
ik in de mate van het mogelijke zo
volledig mogelijk heb geantwoord.
Gelet op het feit, dat ik van de
Vlaamse Executieve volgende week
nog moet bekomen, kon ik thans een
aantal details nog niet bekend ma-
ken. Daartoe zal ik tijdens een vol-
gende vergadering wellicht de kans
en de gelegenheid krijgen.

De Voorzitter : De heer Claes heeft
het woord.

De heer W. Claes : Mijnheer de
Voorzitter, ik wens tot de Minister
te zeggen dat zijn antwoord mij in
zeer grote mate bevredigt. Ik wens
hem trouwens veel succes tijdens de
vergadering van de Executieve. Het

is pas nadien dat wij de definitieve
resultaten zullen kunnen beoordelen.

Ik druk evenwel de wens uit verschil-
lende fracties over de partijpolitieke
grenzen heen, mekaar mogen vin-
den, samen met de Minister, om de
basis te leggen van een moderne en
kwalitatief hoogstaande opera, waar
ook voldoende plaats is voor efficiën-
tie en management, opdat men met
opgeheven hoofd rekenschap zou
kunnen geven aan de belastingbeta-
ler van de wijze waarop de fondsen
worden aangewend.

Mijnheer de Minister, in elk geval
bedankt voor uw antwoord.

Indiening van moties

De Voorzitter : Door mevrouw Maes
en de heer Vandenbroucke werd tot
besluit van deze interpellatie een met
redenen omklede motie van afkeu-
ring ingediend die luidt als volgt :

,, De Vlaamse Raad,

- na kennis genomen te hebben van
de interpellatie van de heer W. Claes
gericht tot de heer P. Dewael nopens
de Opera voor Vlaanderen ;

- drukt de wens uit ten aanzien van
de Vlaamse Executieve ;

- dat ten speodigste de hypotheek,
gevormd door de zware lasten van
het verleden, zou verheven worden ;

- dat de nodige middelen blijvend
ter beschikking zouden worden ge-
steld, opdat er zich in Vlaanderen
een volwaardig operaleven zou kun-
nen ontwikkelen op kwalitatief hoog
niveau ;

- dat de werkgelegenheid maximaal
zou gehandhaafd worden, zowel ten
aanzien van solisten, als van orkest
en koorleden als mede van technisch
personeel”.

Door de heren Denys en H. Van
Rompaey werd tot besluit van deze
interpellatie een eenvoudige motie
ingediend die luidt als
volgt :

,,De Vlaamse Raad,

- gehoord de interpellatie van de
heer Claes tot de heer Dewael, Ge-
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Voorzitter

meenschapsminister van  Cul tuur
over de Opera voor Vlaanderen ;

Het incident is gesloten. Ik stel voor het bepalen van datum,
uur en agenda voor de volgende
openbare vergadering aan het Bu-
reau en uw Voorzitter over te laten.

- gehoord het daarop door de Mi-
nister verstrekt antwoord ;

- gaat over tot de orde van de dag”.

Overeenkomstig artikel 51, punt 7
van ons Reglement zal de Raad zich
daarover tijdens een volgende open-
bare vergadering moeten uitspreken.
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Geen bezwaar ? (Instemming)

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De vergadering is gesloten.

De vergadering wordt gesloten om
20.35 uur.

De Voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden.

Problematiek Opera voor Vlaanderen
Regeling van de werkzaamheden


